
روزنامه

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

ادامه روند صعودی 
کرونا تا یک ماه آینده
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مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم با اشاره به کمبود و مشکل تامین اکسیژن 
گفت: روزانه ۳۰۰ نفر در قم درخواست کپسول اکسیژن دارند و در لیست انتظار 
هستند.  محمدرضا بهرامی در گفت و گویی با درخواست از خیرین جهت تامین 
اکسیژن مورد نیاز بیماران، بیان کرد: خیرین سلامت در امر نذر نفس و اهدا 
کپسول اکسیژن به یاری جمعیت هلال احمر و بیماران نیازمند بیایند. وی با اشاره 
به موضوع اکسیژن اظهار داشت:در خصوص تامین کپسول اکسیژن برای بیماران  
مشکلات زیادی وجود دارد که یکی از مهمترین آنها محدود بودن کپسول های 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: واکسیناسیون مادران باردار 
و  بر اساس دستورالعمل وزارت بهداشت، درمان  تلقیح واکسن  واجد شرایط 
آموزش پزشکی در مناطق تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی قم انجام می شود. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
قم، سیامک محبی در گفت و گویی اظهار داشت: بر اساس دستورالعمل ابلاغی 
وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، واکسیناسیون مادران باردار که واجد 
شرایط تلقیح واکسن می باشند در مناطق تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی 

رییس جمعیت هلال احمر استان قم:
قم با کمبود کپسول اکسیژن روبه رو است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :
بانوان باردار درقم واکسینه می شوند

48

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت قم عنوان کرد؛ 

ادامه نظارت بر فعالیت هیئت های مذهبی تا پایان ماه صفر

تاب آوری سیستم سلامت به شدت کاهش یافته است
ظرفیت مراکز درمانی استان تکمیل شده است

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در پی درگذشت شادروان مهندس 
غلامرضا جانقربان معاون فقید معماری و شهرسازی شهرداری قم، در 

پیامی این ضایعه را تسلیت گفت.
شادروان غلامرضا جانقربان از مدیران با سابقه شهرداری قم ظهر 

امروز بر اثر ابتلا به ویروس کرونا دار فانی را وداع گفت.
متن پیام شهردار قم در پی ارتحال معاون فقید معماری و شهرسازی 

شهرداری قم به شرح ذیل است:
انا لله و انا الیه راجعون

در ایام عزاداری حضرت حسین بن علی علیه السلام و یاران باوفایش 
خبر درگذشت یکی از خادمین با اخلاص شهر مقدس قم و از همکاران 
گران سنگ مجموعه شهرداری قم شادروان مهندس غلامرضا جانقربان 

موجب تأثر و تألم گشت.
تلاش های بی شائبه، بی وقفه و اثرگذار آن مرحوم و خدمات ارزنده ای 
که در طول سالیان خدمت در شهرداری قم و مسئولیت های مختلفی 
که در این عرصه خطیر بر عهده داشت، باقیات الصالحاتی است برای 

روح بلند آن عزیز سفر کرده در سرای باقی.
فقدان “مرد خدمت” شهرداری قم که روزهای آخر خدمت خود را در 
این مجموعه سپری می کرد و در آینده ای نزدیک به بازنشستگی نائل 
می آمد، داغی بزرگ و همیشگی برای ما در مجموعه شهرداری قم 

خواهد بود و یادش تا ابد ماندگار می ماند.
رجاء واثق دارم به واسطه خدمات ارزشمندی که از وی در شهر مقدس 

قم و برای زائرین و مجاورین حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
به یادگار مانده است، مشمول الطاف حضرت احدیت خواهد گردید 
و امیدوارم در سرای آخرت جایگاهی رفیع ، آرامشی ابدی و هم نشینی 

با اولیای الهی را نصیب و قسمتش گرداند.
بازماندگان محترم، خانواده  به حضور  را  آن عزیز سفرکرده  فقدان 
داغدار و همکاران شهرداری قم تسلیت عرض نموده و از درگاه حضرت 

حق صبر بر این مصیبت را برایشان مسالت دارم.
روحش شاد و یادش گرامی
سیدمرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
۲۹ مرداد ماه ۱۴۰۰

پیام شهردار قم در پی درگذشت شادروان غلامرضا جانقربان

شهردار قم در پیامی درگذشت جانباز سرافراز حاج ناصر 
شریفی را تسلیت گفت.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در پیامی درگذشت جانباز 
سرافراز حاج ناصر شریفی را تسلیت گفت.

متن پیام به شرح زیر می باشد:
خبر ارتحال جانباز سرافراز حاج ناصر شریفی از یادگاران 
امور  اثرگذاران  و  فعالان  از  و  مقدس  دفاع  سال  هشت 
گوناگون اجتماعی استان قم از جمله حضور در میادین 

ورزشی در کسوت های مختلف موجب تالم خاطر شد.
ماه   ۸۸ طول  در  تأثیرگذار  شخصیت  این  رشادت های 
مجاهدت در جبهه های نبرد و همراهی با سرداران والامقام 
از جمله شهید زین الدین و شهید بنیادی، در کنار روحیه 
خستگی ناپذیر و مخلصانه اش پس از جنگ تحمیلی و 
عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب و خدمت به نظام، 
ملت و میهن اسلامی که لبریز از صفا و صداقت بی مثالش 

بود، همواره در تاریخ این مرز و بوم خواهد درخشید.
فقدان آن عزیز سفر کرده را به محضر مقام معظم رهبری 

حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای مدظله العالی، ملت 
شریف ایران اسلامی و به خصوص مردم عزیز استان قم 
تسلیت عرض نموده و برای خانواده ایشان و همرزمانشان 

صبر جزیل آرزو دارم.
امید که در جوار سید و سالار شهیدان و دوستان شهیدش 

دعاگوی خادمان این دیار مقدس باشد.
روحش شاد
سیدمرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت درگذشت جانباز سرافراز حاج ناصر شریفی
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استاندار قم:

بازگشت ساعت فعالیت ادارات از شهریور 
به روال عادی باز می گردد

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

جایگاه مساجد درتراز انقلاب اسلامی 
احیا شود 

رئیــس جامعــه مدرســین حوزه 
علمیــه قم رشــد و تعالی انســان 
و  رســالت ها  مهمتریــن  از  را 
کارکرد های مســاجد اعــلام کرد 
و گفــت باید تــلاش کنیم کــه این 
جایــگاه در مســاجد تــراز انقلاب 
اســلامی احیــا شــود. آیــت الله 
حسینی بوشهری در دیداراعضای 
2ســتاد مساجداســتان قــم وجود 

رییس جمهوری:

بازگشت اعتماد در گرو عمل
 به وعده هاست

آیت الله اعرافی:

۱۶۰ پروژه عمرانی حوزوی
 در کشور اجرا شد

رییس جمهــوری با تاکید بر لزوم 
بازســازی اعتمــاد مــردم گفــت: 
عمل به وعده هــا می تواند اعتماد 
را بازســازی کند و برگرداند و بنای 
بنــده به عنــوان یــک خدمتگزار 
و دولت این اســت که بــه وعده ها 
عمل کنم.  آیت الله ســید ابراهیم 
رییســی عصــر شــنبه و بعــد از 
سخنان موافقان و مخالفان درباره 

 مدیــر حــوزه هــای علمیه 
گفت: علی رغم کمبود منابع 
مالی طــی ســال های اخیر، 
۱۶۰ پــروژه عمرانی حوزوی 
را در سراسر کشور به نتیجه 
رسانده ایم و ۱۳۰ پروژه دیگر 
را در دست اقدام داریم.  آیت 
الله علیرضا اعرافی، در دیدار 
7رییــس و مدیــران گروه های  2
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رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

تداوم محدودیت های تردد خودروها تا پنجم شهریور

کار  ساعت  شهریورماه  اول  از  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
ادارات استان به روال قبلی باز می گردد، گفت: مشاغل پُرخطر 
و  پارک ها  نمایشگاه ها،  پذیرایی،  تالارهای  از رستوران ها،  اعم 

بهرام  دارند.   محدودیت  همچنان  سرپوشیده  استخرهای 
سرمست عصر شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا 
که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو

یکشنبه 31مرداد1400 13محرم1443 22آگوست2021  شماره 5333  سال بیست وچهارم  2000 تومان

جانشین فرماندهی سپاه علی بن ابیطالب )ع( مطرح کرد:

تبدیل مساجد قم به کانونی برای کاهش آسیب های اجتماعی 
اجرای طرح محله اسلامی در ۱۱۵ محله آسیب پذیر

پیام استانداردرپی درگذشت 
معاون شهردار قم 

پیام استانداردرپی درگذشت 
حاج ناصر شریفی

»غلامرضا  مهندس  درگذشت  پیامی  صدور  با  قم  استاندار 
جانقربان« معاون شهرسازی و معماری را تسلیت گفت

متن کامل پیام دکتر بهرام سرمست استاندار قم  به شرح زیر 
است :

درگذشت معاون پرتلاش و با سابقه شهرداری قم  مهندس » 
غلامرضا جانقربان« موجب تالم و تاثر فراوان شد.

فعالیت ها و خدمات ایشان در عرصه مدیریت شهری ، زمینه 
ساز توسعه و پیشرفت بوده و مردم شریف و قدرشناس  قم  

زحمات مرحوم مغفور را از یاد نخواهند برد
. اینجانب این مصیبت را به خانواده محترم، شهروندان قم و 
جامعه مهندسی استان تسلیت می گویم و از درگاه خداوند برای 
ایشان رحمت واسعه الهی و برای عموم بازماندگان صبر و اجر 

مسئلت دارم.

استاندار قم در پیامی درگذشت حاج ناصر شریفی از رزمندگان هشت 
سال دفاع مقدس را تسلیت گفت.

 متن پیام دکتر بهرام سرمست استاندار قم  به شرح زیر است:
  خبر درگذشت یادگار دفاع مقدس وپیشکسوت عرصه ورزش حاج 

ناصر شریفی، موجب تألم و تاثر گردید. 
اینجانب ضایعه وارده را به خانواده محترم ایشان و عموم ایثارگران و 
رزمندگان همچنین مردم ورزش دوست استان قم  تسلیت  گفته و از 
درگاه خداوند بزرگ برای آن مرحوم علو درجات و همجواری با حضرت 
سیدالشهداء)ع( و برای عموم بازماندگان صبر و سلامتی مسألت دارم.

بهرام سرمست - استاندار قم

بهرام سرمست - استاندار قم

کرونا در مقابل خطر کرونا ! 
دارای  قومیتی  و  ملیت  هر  انسانی  رفتارهای 
مشخصه های خاص خود می باشد که درک درست، 
ترسیم و تفکیک انها از هم خیلی کار اسانی نیست. 

این موضوع در بحران ها آنقدر مشخص عمل می کند که باور کردنی نیست. 
صدها دلیل در پیدایش این رفتارها قابل رد یابی است ولی در انتها باید قبول 
کرد که همه آنها بر اساس باورها، عملکردها، قوانین و ... مسایل موجود در فضای 
حاکم بر آن مردم شکل می گیرند. در یک کلام همه متاثر از رفتارها و هنجارهای 

داخل آن ملیت و قومیت است که ساخته و پرداخته می شود.  
برای مثال هر روز در کشور مشاهده می کنیم که اگر جاده ای شلوغ است عده 
ای از کنارها و شانه های جاده عبور می کنند و یا حتی از خاکی های دورتر از 
جاده ؟ یا وقتی خیابان از ترافیک بسته است موتور سواران حق خود می دانند 
حتی در جلوی ماموران پلیس از پیاده روها تردد کنند و هزاران موضوع مشابه 
که نیازی برای ذکر آنها در این یادداشت کوتاه نمی باشد. در همین راستا، خیلی 
راحت می توان برخی از دلایل اولیه و اساسی را در این کج رفتاری ها شناسایی 
کرد مثل نترسیدن از عواقب و پیامدهای عملی که بصورت خلاف انجام می شود.  
در همین کوریدور باید توجه داشت برخی از این نوع اقدامات تبعات بسیار 
خطرناکی نه تنها برای خود متخلف که به هر حال تا حدودی هم حاصل نادانی 
اوست )ضعف آموزش های عمومی( بلکه برای مردم بی گناه که ناخواسته در 

مسیر این رفتارها  قرار می گیرند ایجاد می کند که دیگر نابخشودنی است. 
یکی از این بی تفاوتی ها ! رعایت نکردن تعطیلات در نظر گرفته شده برای 
قرنطینه هر چه بیشتر مردم در ایام بحرانها و در این مورد خاص کرونا می باشد. با 
توجه به مقدمه بالا، آنچه تا به امروز دیده و ملاحظه شده است عدم کارایی واقعی 
جریمه ی تنها و ممنوعیت های تردد در زمان اضطرار کرونا برای قرنطینه می 
باشد. در ضمن باید به این موضوع نیز توجه داشت که تعداد کثیری مامور نیاز 
است تا بتوان تمامی جاده ها و ورودی و خروجی ها را کنترل کرد، لذا باید دانست 
که در عمل، این کار غیر قابل کنترل و انجام می باشد همانگونه که تا به حال بوده 
است ؟ همان عدم توجه و نترسیدن از عواقب کار !  خب شخصی که تصمیم به 
مسافرت گرفته و بحران موجود را متوجه یا علاقه ای به احترام گذاردن به آن ندارد 
و قرار است در این سفر ملیونها هزینه کند حال مبلغی هم برای جریمه منظور می 

کند، مثل هزینه یک شب هتل! چرا که نه؟ 
تصور من در این موارد همیشه این بوده که بهترین کار در مقابل افرادی که یک 
موضوع ملی و حیاتی را لحاظ نمی نمایند و عملا قصد چالش قوانین و حقوق 
حقه مردم و به خطر انداختن دیگران به پشتوانه ثروت، قدرت یا هر چیز دیگری را 
دارند ؟ درگیر نمودن خود آنها در فرایند همان کار است تا خیلی راحت از نزدیک 
ببیند و بداند که بی توجهی آنها امکان ایجاد چه عواقب نامطلوبی را برای جامعه و 

هموطن نان خود در پی خواهد داشت ؟ 
لذا پیشنهاد می کنم از این به بعد در کنار پلیس، قاضی محترمی  )با تفیض 
اختیار شود(  در ایست پلیس ها در ورودی یا خروجی هر جاده ایی حضور داشته 

و به شرح ذیل اقدام بفرمایند ؟ 
مورد نمونه: 

ایست  علامت  که  ای  محدوده  در  جاده  در  محترم  قاضی  و  پلیس  عزیزان 
مشخص است و در ضمن امکان دور زدن و برگشتن هست ناظر باشند، بدون 
جریمه و بحث، اگر رانندگان کم توجه با دیدن هشدار ایست و متذکر شدن به 
شرایط بحران ! دور زدند که داستان تمام است. اگر ادامه دادند، جریمه، فک 
پلاک ها، پارک خودرو در کنار جاده تا بعد از تعطیلات جهت باز پس گیری بعد 
از تحویل رسید خدمات بیمارستانی اقدام نمایند البته با مسولیت خود راننده، و 
مهمتر از همه ابلاغ حکم ٥ روز خدمات رایگان در بیمارستانها و مراکز درمانی در 
بخش کرونا و عفونی در حوزه خدمات و نظافت کرونا برای تمام افراد بالای ١٨ 

سال در داخل خودرو بر اساس شماره ملی ! 
تصور می کنم چنین حرکتی یک درس ابدی برای افراد کم توجه و بی مسولیت 
در جامعه ما فراهم سازد که تا انتهای زندگی انها نه تنها برای احترام گذاشتن به 
مردم در زمانهای سخت بلکه برای اینده خود آنها نیز بعنوان یک فرد متعهد و 

اخلاق مدار تاثیر بسزایی بگذارد. ان شا الله 

فریبرز ناطقی الهی*
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آیت الله اعرافی:

۱۶۰ پروژه عمرانی حوزوی در کشور اجرا شد
 مدیر حوزه های علمیه گفت: علی رغم کمبود منابع مالی طی سال های اخیر، ۱۶۰ 
پروژه عمرانی حوزوی را در سراسر کشور به نتیجه رسانده ایم و ۱۳۰ پروژه دیگر را در 

دست اقدام داریم. 
آیت الله علیرضا اعرافی، در دیدار رییس و مدیران گروه های مرکز مطالعات راهبردی 
حوزه های علمیه، بیان کرد: با توجه به ظرفیت ارزشمند و فعالیت های صورت گرفته 
در ابعاد مختلف مرکز مطالعات راهبردی و همچنین وجود ظرفیت درختواره رشته های 
گرایش های  و  رشته ها  مرکز  این  است  گرایش، لازم  و  رشته  افزایش  بر  مبنی  حوزه 

پیشنهادی خود را ارائه دهد تا به نوعی به تسریع تولید علم در این عرصه کمک شود.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه در بخش دیگری از سخنان خود افزود: با توجه 
به شرایط موجود و عدم وجود منابع مالی پایدار طی دوره اخیر مدیریت حوزه، موفق 
شدیم با کار جهادی و اقدام های تحولی، ۱۶۰ پروژه عمرانی حوزوی را در سراسر کشور 
به اتمام برسانیم و پیش بینی می کنیم ان شاءالله طی سال های اخیر ۱۳۰ پروژه در 

دست اقدام را به نتیجه برسانیم.
وی بر اهمیت فعالیت های ستادی در حوزه مطالعات راهبردی تأکید کرد و افزود: 
توجه به پایان نامه ها، مقالات و کتاب های مرتبط با موضوع حوزه و روحانیت و رصد 
پژوهش های راهبردی برون حوزوی و راه اندازی و به روزرسانی بانک اطلاعات تحقیقات 
راهبردی جهان اسلام و حتی مراکز و موسسات بین المللی در این عرصه امر بسیار 

مهمی است.
مدیر حوزه های علمیه تصریح کرد: تعامل و همکاری با سازمان ها و نهادهای اثرگذار 
به گونه ای که مجموعه را با جدیدترین اطلاعات و تحقیقات به روز نگه دارد، امری 

ضروری است و باید این تعامل را مستمر داشته باشید.
مدیر حوزه های علمیه در بخش پایانی سخنان خود ضمن تأکید بر اهمیت تاسیس 
بانک اطلاعاتی طلاب و نخبگانی حوزوی، خاطرنشان کرد: باید ضمن شناسایی 
طلاب و اندیشمندانی که ظرفیت و ذوق نگاه راهبردی دارند، از رویکرد راهبردی ایشان 

استفاده حداکثری صورت گیرد.
  

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت :

تکمیل واکسیناسیون معلمان
 تا قبل از آغاز مهرماه 

رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با 
بیان اینکه تا کنون بیش از ۲۲ میلیون واکسن کرونا در کشور تزریق شده، از تکمیل 

واکسیناسیون معلمان و سایر کارکنان مدارس تا قبل از آغاز مهرماه خبر داد. 
محمدمهدی گویا گفت: تصمیم بر آن شده که پوشش دو نوبت واکسیناسیون معلمین 
و سایر کارکنان مدارس تا قبل از آغاز مهرماه به پایان برسد، در مورد اساتید دانشگاه 
ها نیز به همین منوال خواهد بود و امیدواریم سال تحصیلی جدید با اطمینان خاطر 

بیشتری آغاز شود.
وی ادامه داد: لازم به ذکر است که تا صبح امروز ۳۰ مرداد، ۱۶ میلیون و ۴۷۶ هزار 
و ۲۵۷ نفر نوبت اول و پنج میلیون و ۵۳۱ هزار و ۲۵۷ دو نوبت واکسن را دریافت کرده 
اند. یعنی تاکنون ۲۲ میلیون و ۷ هزار و ۵۱۴ دُز واکسن در کشور تزریق شده است. 
پوشش کنونی واکسن ۲۷.۴۶ درصد در میان جمعیت بالای ۱۸ سال و در کل کشور 
۱۹.۳۸ درصد است. این درحالی است که در شرایط تحریم و دسترسی بسیار محدود 
به واکسن، این پوشش حاصل شده است.  رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت گفت: تصمیم بر آن شده که پوشش دو نوبت واکسیناسیون معلمین 
و سایر کارکنان مدارس تا قبل از آغاز مهرماه و سال تحصیلی جدید، به پایان برسد، 
در مورد اساتید دانشگاه ها نیز به همین منوال خواهد بود و امیدواریم سال تحصیلی 
جدید با اطمینان خاطر بیشتری آغاز شود. گویا تاکید کرد: تیم های کارشناسی درحال 
بررسی واکسیناسیون دانش آموزان دارای بیماری های زمینه ای و پرخطر و انتخاب 
مناسب ترین واکسن برای آنها هستند. در کنار اینها واکسیناسیون گروه های متعددی 
از مشاغل پرخطر نیز در دست انجام است. ویا اظهار کرد: تمامی کادرهای بهداشتی 
در طول مدت اخیر هر روز به صورت دو شیفته و در بعضی مناطق به صورت شبانه 
روزی، عملیات واکسیناسیون را در سراسر کشور حتی در دورافتاده ترین نقاط با کمک 
سایر سازمان ها از جمله نیروی مقاومت بسیج و مرکز فوریت های پزشکی کشور و .. 
انجام داده اند و این حاصل تلاش همگانی در سطح کشور بوده که علیرغم تحریم ها و 
محدودیت ها به انجام رسیده است. نکته جالب توجه روند واکسیناسیون در کشورمان 
آن بوده که ما پرخطرترین و مسن ترین گروه های جمعیتی و مهمترین مشاغل در 

معرض خطر را برای واکسیناسیون تحت پوشش قرار داده ایم.
 

با صدور پیامی صورت گرفت ؛

تقدیر استاندار قم از عزاداران حسینی 
در دهه اول محرم 

استاندار قم با صدور پیامی ضمن تشکر از توجه عزاداران حسینی به رعایت مسائل 
بهداشتی در نخستین دهه ماه محرم آورده است: عزاداری های گسترده و آمیخته به شور 
و شعور حسینی، جلوه های کم نظیری از فرهنگ، منطق و عقلانیت مذهب تشیع را 

به جهانیان نشان داد. 
در متن پیام بهرام سرمست آمده است: قم در دهه اول محرم الحرام خالق صحنه های 
بی نظیری از عشق و ارادت به سیدالشهدا )ع(  گردید و شیفتگان، دلدادگان و ارادتمندان 
به اهل بیت )ع( در این استان و هم نوا با همه عزاداران حسینی در اقصی نقاط کشور و 
جهان به اقامه عزا پرداختند، عزاداری هایی گسترده و آمیخته به شور و شعور حسینی که 
با رعایت دستورالعمل ها و شیوه نامه های بهداشتی مصوب ستاد ملی کرونا جلوه های 

کم نظیری از فرهنگ، منطق و عقلانیت مذهب تشیع را به جهانیان نشان داد.
استاندار قم در این پیام، ضمن شکرگزاری به درگاه الهی،  مراتب تشکر و قدردانی 
خود را از مساعی و همراهی ارزشمند عزاداران و دست اندرکاران مجالس دهه اول محرم 
اعم از روحانیان و وعاظ محترم، هیات های مذهبی، مسؤلان و هیات امنای مساجد، 
مداحان و مرثیه سرایان و تولیت های معزز حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران که 
نسبت به رعایت دستوالعمل های بهداشتی اهتمام ویژه ای داشتند، اعلام داشته است.

در این پیام، "به ویژه از علما و مراجع معظم تقلید که با توصیه های وزین و رهنمودهای 
ارزنده خود، زمینه برپایی عزاداری ها به شکل شایسته و شکوهمند و متناسب با شرایط 
پیش رو را فراهم آوردند و نیز  زحمات و تلاش قابل تقدیر نهادها و دستگاه های مسئول 
اعم از اعضای شورای تامین، اعضای ستاد استانی مبارزه با کرونا و کادر درمانی و 
پزشکی استان در این ایام، ابراز داشته اند" قدردانی و ضمن آرزوی قبولی عزاداری 
ها،  ابراز امیدواری شده که "خداوند متعال به همه عزیزان توفیق گام برداشتن در مسیر 

پاسداشت شعائر اسلامی و خدمتگزاری در درگاه ائمه اطهار)ع( را عنایت فرماید".
 

سخنگوی وزارت بهداشت خبر داد:

افزایش ۵ درصدی بیماران بستری کرونا 
در هفته اخیر

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در هفته گذشته شاهد 
افزایش پنج درصدی در تعداد بیماران مثبت بستری کرونا و افزایش ۱۲.۵ درصدی در 

تعداد بیماران فوت شده نسبت به هفته قبل تر بودیم. 
به گزارش روز شنبه وزارت بهداشت، سیما سادات لاری  درباره آخرین وضعیت بیماری 
کووید ۱۹ در کشور بیان کرد: در هفته چهارم مرداد ماه  تعداد ۲۳۳ هزار و ۵۳۲  بیمار 
سرپایی مثبت در کشور شناسایی شدند که نسبت به هفته سوم مرداد ماه حدود  ۱.۲ 
درصد افزایش داشته است. وی ادامه داد: در هفته ای که گذشت میانگین بروز موارد 
مثبت بستری در کشور حدود ۴۰ نفر به ازای هر صد هزار نفر جمعیت و میانگین بروز 
موارد مرگ و میر ناشی از بیماری ۴۸.۵ نفر به ازای هر یک میلیون نفر جمعیت گزارش 
شده است. سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: استان های 
ایلام، خراسان شمالی، مازندران، چهارمحال و بختیاری و گلستان )در هفته گذشته( 
به ترتیب دارای بیشترین میزان بروز موارد مثبت بستری در کشور بوده اند.  لاری ادامه 
داد: همچنین بیشترین میزان بروز موارد مرگ و میر ناشی از بیماری در کشور به ترتیب 

در استان های قم، گلستان، گیلان و مازندران گزارش شده است.
معاون وزیر بهداشت اظهار کرد: روند بستری در برخی استان ها نزولی شده و یا در 
حال عبور از قله بیماری است، ولی در مجموع همچنان شاهد تعداد بالای بیماران 

بستری در بیمارستان ها ومراکز در مانی کشور هستیم.

به مناسبت روز جهانی مسجد؛

مسجد سنگر جبهه نرم 
فعالان فرهنگی انقلاب

 مسجد اسم مکان و در لغت به معنای جای سجده و عبادت است و در اصطلاح 
به مکانی گفته می شود که جایگاه عبادت و خضوع و خشوع می باشد.

هر چند واژه مسجد در مورد چهار دیواری خاصی به کار می رود که برای عبادت 
و راز و نیاز می باشد اما در اسلام همه زمین ؛ پاک و پاکیزه و منزه است و می تواند 
سجده گاه و مسجد مومن قرار بگیرد .پیامبر گرامی اسلام )ص( در حدیثی پس 
از بیان فضیلت مسجد الحرام و مسجد الاقصی به ابوذر غفاری فرمود:هر جا وقت 
نماز رسید همانجا نماز بخوان که سرتاسر زمین برای تو مسجد است. واژه مسجد 
با سلیقه های مختلف ۲۹ بار در قرآن  کریم به کار رفته و در بیشتر موارد منظور 
مسجدالحرام است که به عنوان نخستین مسجد روی زمین شناخته و برای عبادت 

مردم ساخته شده است.
مهم ترین نقش مسجد مرکزیت بخشیدن به عبادت مسلمانان است. مسجد 
محیطی است که انسان ناپاک نباید وارد آن شود و فضا و زمین آن باید از هرگونه 
پلیدی محفوظ باشد. مسجد علاوه بر مرکزیت برای عبادت؛ محلی برای نشان 
دادن اتحاد و هماهنگی امت و تمسک جمعی به حبل الله برای رسیدن به اهداف 
الهی و انسانی و مرکزی برای حکومت و پس از آن مکانی برای تعلیم و تربیت می 

باشد.
مسجد در فرهنگ اهل بیت )ع( خانه خدا در زمین، جایگاه نزول خیرات و برکات 
آسمانی، خانه آگاهی و عبادت، عشق و محبت، صفا و صمیمیت و تجلی گاه 
بهشت بر روی زمین و تفریح گاه موحدان است. پیامبر اکرم در اولین قدم برای 
تشکیل حکومت اسلامی مسجد النبی را در مدینه پایه گذاری کرد و نخستین 
پایگاه علمی، سیاسی،فرهنگی، اقتصادی و حکومتی اسلام به شمار آمد و به 
عنوان مرکز آموزش معارف اسلامی و انسان سازی و مرکز حکومت و سیاستگذاری 

شناخته شد.
مسجد حلقه اتصال زمین و آسمان و محل رحمت واسعه الهی است تا از سجده 
در برابر عظمت حق تعالی انسان را به اوج بندگی و کمال انسانی و لذت جاودانه 
برساند. مسجد به عنوان اولین مرکز حکومت اسلامی قرار گرفت تا تکامل و سعادت 
بشر را در همه ابعاد و شئونات زندگی آدمی و در سایه هدایت و رهبری های برگزیده 

خداوند متعال حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی )ص(به ارمغان آورد.
رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: فراموش نکنیم که »روز مسجد اساساً 
یک روز  انقلابی است«.در چند دهه اخیر مساجد؛ فجر انقلاب شده اند و نقطه 
انوار عنایات الهی بر امت بزرگ ایران اسلامی گشته اند و در واقع سنگر مقابله 
با شیاطین و استکبار جهانی می باشند. بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و رهبر 

معظم انقلاب همواره از مساجد به عنوان پایگاه و سنگر یاد کرده اند.
در دوران انقلاب اسلامی مردم ایران علیه نظام ستم شاهی، جلوه هایی از نقش 
مساجد را  آشکارا مشاهده کردند.همانطور که مسجد مهمترین پایگاه سیاسی، 
فرهنگی، اعتقادی و دینی در نهضت عاشورایی حضرت امام خمینی )ره( و سنگر 
اجتماعات عظیم رزمندگان در هشت سال دفاع مقدس بوده است امروز نیز سنگر 
بزرگ رزمندگان جبهه نرم فرهنگی و اعتقادی در مقابل کفار و استکبار جهانی 
است. آری از ابتدای صدر اسلام تاکنون مسجد به عنوان سنگر و پایگاه وحدت 

و اقتدار مسلمانان بوده است.
۲۱ آگوست ۱۹۶۹میلادی نقطه تاریکی در تاریخ جهان اسلام است.  چرا که 
در این روز مسجد الاقصی توسط صهیونیست ها به آتش کشیده شده است و 
پس از این حادثه بود که از این روز بعنوان »روز جهانی مسجد« یاد شده و با این 
عنوان نیز نامگذاری شده است. مسجد الاقصی اولین قبله و سومین مکان 
مقدس مسلمانان است که در بخش جنوب شرقی بخش قدیمی اورشلیم واقع 

شده است.
نام مسجد الاقصی در قرآن ذکر شده است از جمله موارد تاریخی که دلالت بر 
شهرت بیت المقدس یعنی مسجد الاقصی در زمان نبی گرامی اسلام دارد نماز 
خواندن پیامبر اکرم)ص( به سوی دو قبله است. از مطالب و نقل های تاریخی بر 
می آید که در زمان پیامبر گرامی اسلام بیت المقدس یا همان مسجدالاقصی نیز 
معروف بوده و بعد از رحلت رسول خدا نیز  بازسازی شده و سازندگان اصلی آن در 

حقیقت حضرت ابراهیم و سپس داوود و در نهایت سلیمان نبی بودند.
آزادی مسجد الاقصی آرمان بزرگ مصلحان و آزاد اندیشان جهان است زیرا که 
اشغال فلسطین به دست رژیم غاصب صهیونیستی تنها اشغال یک سرزمین یا 
کشور نبوده بلکه نمادی از رویارویی استکبار جهانی با امت اسلامی است. مسجد 
الاقصی در منظر بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره( و مقام 
معظم رهبری از جایگاه مهم و ویژه ای برخوردار است. امام خمینی  )ره( در 
ابتکاری بی نظیر در نامگذاری آخرین جمعه ماه مبارک رمضان به نام قدس گامی 

موثر در ماندگاری و جهانی شدن آرمان آزادی فلسطین برداشتند.
مقام معظم رهبری نیز در این خصوص فرمایشات گرانقدری دارند از جمله آنکه 
فرمودند: امروز سیاست های شرارت آمیز آمریکا در منطقه از یک سو و جنایات 
های رژیم صهیونیستی و اهانت مکرر به حریم مقدس مسجد الاقصی از سوی 
دیگر مسئله اول همه شما مسلمانان است که باید در آن بیاندیشید و تکلیف 
اسلامی خود را در برابر آن بشناسید؛ علمای دین و نخبگان سیاسی و فرهنگی 
وظیفه سنگین تر دارند متاسفانه غالبا مورد غفلت آنان است. به امید آزادسازی 
مسجد الاقصی از چنگال رژیم غاصب  صهیونیستی و نابودی این رژیم توسط 

مسلمانان عالم. 
یک فعال رسانه ای

بیژن نوباوه: 

مشکل آموزش و پرورش برنامه تحولی است
 نماینده مردم تهران با بیان این که مشکلات آموزش و پرورش در ۷۲ سال 
پرورش مشکل  و  آموزش  نکرده است گفت: مشکل  تغییری  امروز  تا  گذشته 

معیشتی صرف نیست بلکه مشکل برنامه تحولی است. 
بیژن نوباوه وطن عصر شنبه در موافقت با وزیر پیشنهادی وزیر آموزش و پرورش 
گفت: دوستان مخالف و موافق در سر یک مساله صد در صد توافق داشتند و دارند 
که وضعیت آموزش و پرورش وضعیت ناخوشایند و نابسامانی است. این یافته 

جدیدی نیست.
وی با اشاره به سندی گفت: گزارش مشاوران ماورای بهار و طرح توسعه هفت 
ساله دولت ایران با تاکید بر بخش آموزش ۱۳۲۸، یعنی ۷۲ سال قبل، ۲۹ سال 
از انقلاب گذشته است همه  از انقلاب اسلامی و امروز هم که ۴۲ سال  قبل 
کارشناسان و خود آموزش و پرورش بررسی کرده و چاپ مجدد است همه معتقدند 

که مشکلات آموزش و پرورش در ۷۲ سال پیش همانی است که امروز است.
از این  با طرح این سوال که اصل این مشکل کجاست گفت: بسیاری  وی 
گزارش ها را خارجی ها تهیه کردند. اصل آن بر این است که تمام برنامه ها که 
در وزارت آموزش و پرورش اجرایی و عملیاتی شده است برنامه های تحول محور 

نبوده است.
نوباوه وطن با طرح سوال دیگر مبنی بر این که آموزش و پرورش دچار چه نقیصه 
ای بوده است که این برنامه های آموزش به اصطلاح تحول محور در آن مطرح 
نشده است با اگر آمده به نتیجه نرسیده است افزود: در ۴۰ سال اخیر حتی این 

سند تحول  با چه مشکلاتی مواجه بوده است. 
ما بعد از انقلاب حدود ۱۵ وزیر و ۵ سرپرست وزارتخانه داشتیم که بیشترین 
سابقه را آقای محمدعلی نجفی با ۹ سال سابقه و غلامحسین شکوهی با کمترین 
زمان وزارت حدود ۷ ماه است که میانگین آنها کمتر از ۲۹ ماه است تقریبا برای هر 
وزیر ۲ سال مدت تصدی بوده است.  آیا این وزرا توانایی نداشتند یا برنامه ها دچار 

اشکال بوده است؟
نماینده مردم تهران گفت: در سال ۹۲، بودجه آموزش و پرورش ۱۵ هزار میلیارد 
تومان  بوده است که زمان تصویب آن بنده هم حضور داشتم و  امسال که سال 
تومان است یعنی ۷۰۰ درصد بودجه  ۱۴۰۰ است یکصد و ۱۰ هزار میلیارد 
آموزش و پرورش ارتقا پیدا کرده است اما مشکلات معیشتی و مختلف قشر آموزش 

و پرورش حل نشده است.

اخبار

 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی به مناسبت »روز صنعت دفاعی« 
تأکید کرد: نیروهای مسلح کشور، بازدارندگی مطمئن بومی و افزایش توان تهاجم 
به کانون های تهدید علیه میهن اسلامی را سیاست راهبردی و توقف ناپذیر خود 

دانسته و در این مسیر لحظه ای غفلت نمی کنند. 
به گزارش روز شنبه روابط عمومی ستاد کل نیروهای مسلح، در متن پیام سردار 
سرلشکر پاسدار »محمد باقری« به مناسبت سی و یکم مرداد، روز صنعت دفاعی 
آمده است: فرارسیدن سی و یکم مردادماه روز صنعت دفاعی کشور را به ملت 
سرافراز ایران اسلامی، مسئولان، جهادگران، متخصصان و آحاد کارکنان خدوم و 
ارزشمند نیروهای مسلح و حوزه صنعت دفاعی ایران اسلامی که موجبات افتخار 
و درخشش ملت عظیم الشأن ایران در سپهر جهانی را به رغم تحریم های دیرینه، 
همه جانبه و ظالمانه بلوک سلطه و استکبار و دشمنان انقلاب و نظام، رقم زده اند، 

تبریک و تهنیت عرض می نمایم.
وی در این پیام تاکید کرد: تردیدی نیست نیروهای مسلح انقلابی و قدرت آفرین 
کشور که خط مقدم تحرک و نشانه اقتدار ایران عزیز هستند به تأسی از الزامات 
و مقتضیات امروز و آینده پیش رو، علم و فناوری را به عنوان یکی از پیشران های 
اصلی و موتور محرک پیشرفت کشور در گام دوم انقلاب قلمداد می کنند بنابراین 
در این راستا نیروهای خدوم عرصه صنعت، بالندگی و تحکیم بازدارندگی در حوزه 
دفاعی و نظامی را پیشانی راهبردهای خود دانسته و همت پیوسته و مجاهدت 
بی وقفه را به آن معطوف ساخته و آن را ضامن قوی شدن ایران اسلامی در این 

عرصه می دانند.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح در این پیام یادآور شد: باور داریم استحکام بخشی 
ساخت درونی قدرت بر پایه مؤلفه های علم و فناوری دفاعی و نظامی با ارتقای توان 
تولید سامانه ها، تجهیزات و محصولات بدیع و نوظهور دفاعی و شکستن مرزهای 
دانش همراه با نگاه هوشمندانه بر محیط متغیر و پرشتاب جهان معاصر، علی رغم 
پیچیدگی ها، عدم قطعیت ها و ابهامات و تهدیدات نوپدید، می تواند محقق و میسر 

گردد.
مبارک  مسیر  این  که  شاکریم  را  بزرگ  خدای  است:  آمده  پیام  این  ادامه  در 
و  پویایی  با هم افزایی،  و  نهادینه  وزارت دفاع  پرچم داری  با  نیروهای مسلح  در 
پایایی اجزای صنعت دفاعی با عناصر و مؤلفه های قدرت ساز ملی و به کارگیری 
ظرفیت های علمی و فناورانه بخش خصوصی و نیز بهره گیری از اساتید، محققین، 
دانشجویان و ظرفیت علمی بسیج و سرباز محققین وظیفه، سیاست گذاری و به 
مدد دیپلماسی فعال و هوشمند دفاعی در داخل و خارج از کشور دنبال می شود.

سرلشکر باقری در این پیام آورده است: رجاء واثق دارم این روند که تجلی گاه 
قدرت بیکرانه، متنوع و متکثر دفاعی و نظامی کشور و میدان نمایش عزم راسخ 
و اراده پولادین فرزندان ایران اسلامی در این عرصه است، نوید ظهور یک پدیده 
بی همتا که می تواند آینده و آرمان های ترسیم شده در گام دوم انقلاب را تحت 
تأثیر عمیق قرار دهد، داده و ان شاءالله به حول و قوه الهی این مسیر شکوفایی و 
غرورآفرین در دولت سیزدهم و دوره جدید مدیریت و هدایت راهبردی وزارت دفاع 

وپشتیبانی نیروهای مسلح با قوت و قدرت ادامه خواهد یافت.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح در این پیام یادآور شد: خاضعانه سجده شکر بر 
آستان کبریایی می ساییم و با گرامیداشت یاد، نام و خاطره شهیدان عالی قدر حوزه 
صنعت دفاعی کشور به ویژه شهید عزیز دکتر »فخری زاده« به دشمنان انقلاب و 
معاندین نظام اسلامی یادآور می شویم: »نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، 
مقتدر و مصمم تحت فرامین و منویات حکیمانه مقام معظم رهبری و فرماندهی کل 
قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی(، ضمن پیگیری راهبرد صلح، دوستی 
و هم افزایی با ملت های منطقه ضد بیگانگان و ماجراجویان فرامنطقه ای، بدون 
اعتنا به جنگ رسانه ای و عملیات روانی امپریالیسم رسانه ای و آمال و آرزوهای 
تعبیرناشدنی آمریکا، رژیم صهیونیستی و متحدان خبیث و پلید آنان، قدرت افزایی 
دفاعی، بازدارندگی مطمئن بومی و افزایش توان تهاجم به کانون های تهدید علیه 
میهن اسلامی را سیاست راهبردی، حتمی و توقف ناپذیر خود دانسته و در این 
مسیر افتخارآمیز که تأمین کننده مصالح، منافع و امنیت ملی است، لحظه ای 

غفلت و کوتاهی را برنخواهند تابید.«

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

افزایش توان تهاجم، سیاست راهبردی نیرو های مسلح است

 نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه بانک ها دولت یازدهم  و دوازدهم را زمین 
زدند، گفت: آقای رئیسی! مراقب باشید بانک ها شما 

را زمین نزنند.
حجت الاسلام محمدحسین حسین زاده بحرینی 
در جلسه علنی روزشنبه مجلس شورای اسلامی در 
گفت:  دولت،  پیشنهادی  کابینه  کلیات  با  مخالفت 
قضاوت درباره هر یک از وزرای پیشنهادی دولت در 
از  باید  مجموع  در  و  می شود  مطرح  خودش  جای 
رئیس جمهور به جهت معرفی افراد جوان، مصمم و 
خوش فکر در کابینه تشکر کنم و از این جهت کابینه 

مورد قبول است.
وی با اشاره به اینکه برنامه وزرای پیشنهادی دولت، 
حدود یک هفته است که در جلسات متعدد با وزرای 
پیشنهادی مورد بحث و بررسی قرار گرفته است، افزود: 
برنامه وزرای پیشنهادی دولت مجزا و متفرق است و هر 
وزیری برنامه خودش را ارائه داده است و ترکیب این 
برنامه ها مورد توجه قرار نگرفته است. توقع ما از دولت 

این بود که یک برنامه جامع و منسجم ارائه می کرد و 
باید هر بخش از آن را یک نفر از وزرای پیشنهادی قبول 
می کرد. نماینده مردم مشهد در مجلس تصریح کرد: 
بسیاری از مسائل مهم کشور، فراوزارتخانه ای است 
اما ما ردی از این مسائل را در برنامه برخی از وزرای 
پیشنهادی دولت ندیدیم. یکی دیگر از مشکلات ما 
اداره  یک  در  که  گونه ای  به  است،  پنهان  بروکراسی 
خیل  اما  هستند  رسمی  نیروهای  افراد،  از  برخی 
عظیمی از نیروها شرکتی و قراردادی هستند و باید 
دولت جدید برنامه خود را در این باره ارائه دهد و باید 
این وضع حتماً ساماندهی شود. حسین زاده بحرینی 
تاکید کرد: توقع ما از رئیس جمهور این بود که درباره 
این مسائل فراوزراتخانه ای هم برنامه می داد. مساله 
مهم دیگر این است که همه صندوق های بازنشستگی 
ذیل وزارت رفاه نیست و باید سایر وزرا هم برنامه ای برای 
رفع مشکلات صندوق های بازنشستگی که یک معضل 

بالفعل کشور است، داشته باشند اما برنامه ای ندارند.
وی ادامه داد: محیط زیست یکی دیگر از مشکلات 

جدی کشورمان است و ۸۰ درصد جنگل های ما در 
این ۴۰ سال نابود شده و وزرای پیشنهادی دولت باید 
بگویند چه برنامه ای برای احیای محیط زیست کشور 
دارند. نماینده مردم مشهد در مجلس گفت: مساله 
کسری بودجه جدی است و این مساله فقط مربوط به 
یک وزارتخانه نیست و فراوزارتخانه ای است و باید با هم 

برای رفع آن تدبیر کنیم.
حسین زاده بحرینی با بیان اینکه کسری بودجه و 
بی انضباطی بانک ها باعث تورم در کشور شده است، 
اظهار داشت: از دهه ۸۰ و با ایجاد بانک های خصوصی 
بی انضباطی بانک ها در کشور و تشدید تورم را شاهد 

بودیم که دود آن به چشم همه ما رفته است.
وی تصریح کرد: بنده در ابتدای کار ریاست جمهوری 
حسن روحانی به وی نامه زدم و گفتم مراقب باشید تا 
بانک ها شما را زمین نزنند اما بانک ها دولت یازدهم و 
دوازدهم را زمین زدند. آقای رئیسی! الان هم به شما 
می گویم که مراقب باشید بانک ها شما را زمین نزنند و 

باید در این زمینه برنامه ای داشته باشید. 

نماینده مشهد در مخالفت با کلیات کابینه:

آقای رئیسی! مراقب باشید بانک ها زمین تان نزنند

یک اقتصاددان  گفت :حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث می شود قیمت هر کالایی 
که از خارج وارد می کنیم چهار تا پنج برابر شود. همین الان مردم نمی توانند کالای 
اساسی خود را بخرند، این در صورتی است که ارز ۴۲۰۰ تومانی بخشی از قیمت را 

تعدیل می کند حالا اگر آن را حذف کنند، دیگر قیمت ها را نمی شود کنترل کرد. 
ابراهیم رزاقی در پاسخ به این سوال که حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی چه پیامدی می تواند 
داشته باشد، گفت: طبق همان آماری که وزارت رفاه گفته حدود ۶۰میلیون نفر به 
یارانه نیازمند هستند، بسیاری نمی توانند کالای اساسی تامین کنند، بسیاری دیگر 
شغل ندارند، حالا اگر در این شرایط نرخ دلار را افزایش دهیم، معلوم است که قیمت 
کالاها افزایش پیدا می کند. با این حقوق و این سطح از فقر در جامعه مردم چگونه 
می توانند زندگی کنند؟ الان خیلی ها نمی توانند شیر و تخم مرغ بخورند، گوشت که 

دیگر به کنار. 
این اقتصاددان گفت: کاری که در حال حاضر می توانیم انجام دهیم این است که 
حداقل ها را به مردم بدهیم. نباید اجازه دهیم کالا را بخش خصوصی با دلار ارزان 
۴۲۰۰تومانی وارد کند بلکه به نظر من راه حل این است که دلار ۴۲۰۰تومانی را در 

اختیار موسسه ای قرار دهیم که کالای اساسی وارد کند و بر عملکرد آن نظارت کنیم. 
چون ما الان نمی توانیم به یکباره تولیدکننده شویم و این نیازمند زمان است. پس 
فعلا باید کالای اساسی وارد کنیم و تعاونی هایی برای توزیع ایجاد کنیم و همه ی این 

فعالیت ها را کنترل کنیم تا دچار فساد نشویم. 
دولت نباید اجازه دهد مردم تحقیر شوند

وی افزود: اگر این کار را انجام ندهیم افراد از شدت گرسنگی می میرند، پس اینها 
اقدامات عاجل است. دولت نباید اجازه دهد افراد تحقیر شوند؛ حداقل از لحاظ غذا 
حداقل ها را به مردم برسانیم.  رزاقی در پایان گفت: ما امیدواریم آقای رئیسی چنین 
سیاستی را پیش نگیرد. حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باعث می شود قیمت هر کالایی که از 
خارج وارد می کنیم چهار تا پنج برابر شود. همین الان مردم نمی توانند کالای اساسی 
خود را بخرند، این در صورتی است که ارز ۴۲۰۰ تومانی بخشی از قیمت را تعدیل 
می کند حالا اگر آن را حذف کنند، دیگر قیمت ها را نمی شود کنترل کرد. این سیاست 
نه تنها اقشار ضعیف را نابود می کند بلکه اقشاری که درآمد نسبتا خوبی دارند را نیز به 

سمت خط فقر نزدیک می کند.

یک اقتصاددان :

حذف ارز ۴۲۰۰تومانی قیمت کالاها را ۴ تا ۵ برابر افزایش می دهد

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم رشد و تعالی 
انسان را از مهمترین رسالت ها و کارکرد های مساجد 
اعلام کرد و گفت باید تلاش کنیم که این جایگاه در 

مساجد تراز انقلاب اسلامی احیا شود.
ستاد  دیداراعضای  در  بوشهری  حسینی  الله  آیت 
مساجداستان قم وجود مدیریت های متعدد و متولیان 
مختلف در مساجد را از مهمترین آسیب های جدی 
در مساجد دانست و افزود: باید دستگاه های فرهنگی 
و متولی مساجد برای رهایی از این سردرگمی و چند 
با  دستگی از بین خود فرماندهی را انتخاب کنند و 
مدیریت و همکاری فرمانده برنامه های مساجد را سر و 
سامان دهند. رئیس جامعه مدرسین خاطرنشان کرد: 
در دوران دفاع مقدس نیز همه رزمندگان در حول محور 
یک فرمانده به جنگ و نبرد علیه دشمن می پرداختند 

باشند  داشته  را  فرماندهی  باید  مساجد  هم  امروز  و 
که شورای مساجد و دستگاه های فرهنگی بتوانند با 
هماهنگی فرمانده به جنگ فرهنگی دشمن بروند و از 
ظرفیت ها و توانمندی های مساجد در راستای تقویت 
آیت  کنند.  استفاده  جوان  نسل  اعتقادات  و  باور ها 
الله حسینی بوشهری افزود: نباید جایگاه مساجد را 
دست کم بگیریم و باید از این ظرفیت برای خنثی کردن 
مساجد  که  چرا  کنیم  استفاده  دشمنان  توطئه های 
می تواند بهترین کارکرد را در این خصوص داشته باشد. 
کرد:  اضافه  قم  علمیه  رئیس جامعه مدرسین حوزه 
متاسفانه یکی دیگر از آسیب هایی که در این روز ها دیده 
می شود این است که برخی مساجد امام جماعت ندارد 
و تعطیل است، اما امام جماعتی که باید در مسجد 
کارکرد داشته باشد و فعال باشد، به دستگاه اداری یا به 

مدرسه میرود تا در آنجا نماز احیا کند در حالیکه اولویت 
باید برپایی نماز در مساجد و احیای برنامه های فرهنگی 
در مساجد محلات باشد. جانشین سپاه استان قم هم 
در این دیدار با ارائه گزارشی گفت: از ابتدای شروع 
کرونا شهر قم به یکصد و بیست محله با محوریت مسجد 
تقسیم شد که در این محلات برنامه های متنوعی در 
راستای محرومیت زدایی فعالیت های فرهنگی و هنری 
و برنامه های آموزشی به مرحله اجرا درآمد.  وی توزیع 
بین خانواده های  از ۲۰۰ هزار بسته معیشتی  بیش 
از  بیش  پرداخت  منزل،  باب  بازسازی ۱۳۰  نیازمند 
بی  برای خانواده های  بها  اجاره  تومان  میلیون   ۶۰۰
بضاعت، تامین ۴۸۰ جهیزیه به ارزش ۴ میلیارد تومان، 
از مهم ترین  را  آزادی ۵۲ زندانی بدهکار، در محلات 

فعالیت های این طرح بر شما برشمرد.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

جایگاه مساجددر تراز انقلاب اسلامی احیا شود 

سیدحسن حسینی نوده*

نماینده مهاباد با بیان اینکه تیم اقتصادی کابینه از میان همکاران سابق بسته شده است، ابراز 
داشت: جناب آقای رئیس جمهور تیم اقتصادی شما متشکل از افرادی است که همراه جنابعالی 
در آستان قدس رضوی یا ستاد اجرایی فرمان امام بودند. آیا نمی شد از همه اقتصاددانان کشور 
از هر طیف و جناحی دعوت می کردید تا برنامه های اقتصادی کشور را در این شرایط حساس 
و ویژه تدوین نمایند؟ جلال محمودزاده در مخالفت با کابینه دکتررئیسی طی سخنانیبا اشاره 
به شعارهای رئیس جمهور منتخب قبل و بعد از انتخابات درخصوص دولت فراجناحی مستقل 
و وفاق ملی، یاد آور شد: جناب آقای رئیس جمهور بارها اعلام کردید که دولت من فراحزبی، 
فراجناحی و دولت وفاق ملی است، اما جنابعالی به مردم و نمایندگان محترم پاسخ بدهید که 
این لیست معرفی شده به عنوان کابینه آینده دولت چه کسی از جناح های سیاسی دیگر را در 
خود دارد که ما اطمینان پیدا کنیم دولت سیزدهم یک دولت مستقل و فراحزبی است؟ آیا در کل 
وزرای دولت گذشته یک وزیر عملکرد مثبتی نداشت که جنابعالی به عنوان وزیر کابینه معرفی 

نمایید که نشان از دیدگاه فراجناحی شما باشد؟ عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی در ادامه گفت: یکی از اشتباهات دولت های قبل همواره این بود که هر جناحی که 
دولت را به دست گرفته از سریدار اداره تا بخشداران و فرمانداران و استانداران و وزرا ومعاون وزیر 
را از گردونه مدیریتی خارج نموده است. جناب آقای رئیس جمهور آیا درست است که چهار سال 
دولت از توان مدیریتی و علمی و اجرایی قشر عظیمی از کارشناسان و مدیران جناح های سیاسی 
دیگر بهره مند نشود؟ وی افزود: ایراد بعدی به کابینه شما عدم عمل نمودن به توصیه های مقام 
معظم رهبری در دو مورد است؛ نخست عدم معرفی به موقع کابینه به مجلس شورای اسلامی 
علیرغم اینکه دولت دو هفته مهلت قانونی داشت و دوم؛ در حد امکان عدم استفاده از نمایندگان 
مجلس در کابینه براساس توصیه مقام معظم رهبری است. علیرغم توصیه های ایشان مبنی بر 
معرفی سریع کابینه اگرچه در مهلت قانونی معرفی کردید اما ضروری بود از سایر دولت های 

قبلی، دولت سیزدهم زودتر کابینه اش را معرفی کند که این امر میسر نشد.

یک نماینده مجلس :

تیم اقتصادی کابینه از میان همکاران سابق بسته شده است 
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راه های مبارزه با التهاب ناشی از افزایش سن عاداتی که نباید بعد از ۶۰ سالگی ادامه پیدا کنند
هرگز برای شروع یک عادت بهداشتی جدید دیر نیست. تغییرات کوچک منجر به اثرات 
مداوم بر سلامت ما خواهد شد. از امروز این تغییرات را شروع کنید و از نتایج آن بر مغز و 

بدنتان بهره  مند شوید.
به آرامی شروع می شود، ممکن است کم کم بعد از بالا رفتن از دو طبقه شروع به نفس نفس 
زدن کنید، به اتوبوس نرسید، یا نتوانید نام بازیگران معروف را به خاطر بیاورید. احتمال دارد 
احساس کنید که یک یا دو دهه جوان تر از سنی هستید که در آن قرار دارید؛ اما بالاخره سن 
بالا می  رود و عوارضش را به جای می گذارد. این آخرین فرصتی است که برای درمان جدی 
مشکلات سلامتی خود و ترک عادات بد بهداشتی دارید. خبر خوب این است که هنوز هم 
می  توانید در زندگی خود تغییر ایجاد کنید. هرگز برای شروع یک عادت بهداشتی جدید دیر 
نیست. تغییرات کوچک منجر به اثرات مداوم بر سلامت ما خواهد شد. از امروز این تغییرات 

را شروع کنید و از نتایج آن بر مغز و بدنتان بهره  مند شوید.
۱.هیدراتاسیون مناسب را نادیده می  گیرید

با افزایش سن، احساس تشنگی شما کاهش می  یابد. افراد مسن بیشتر از افراد جوان 
دچار کم آبی می  شوند؛ زیرا احساس تشنگی کمی دارند. این باعث بروز عفونت های ادراری، 
نوسانات فشار خون، کاهش فعالیت و خستگی و ناهنجاری های الکترولیتی می  شود. ادرار 
شما باید به رنگ زرد روشن شبیه رنگ کاه باشد. اگر خیلی تیره است، پس به اندازه کافی آب 

نمی  نوشید. اگر شفاف تر است، پس احتمالا بیش از حد آب می  نوشید.
۲. تمرینات ورزشی خود را تغییر نمی  دهید

بسیاری از افرادی که می  خواهند ورزش را شروع کنند یا در گذشته ورزش می  کرده  اند و 
دوباره می  خواهند به تمرین بپردازند، تمریناتی را که همیشه انجام داده  اند، انجام می  دهند. 
در حال حاضر، با افزایش سن، برخی از فعالیت  ها ممکن است صدمات بیشتری ایجاد کنند. 
با افزایش سن، افراد باید تمرکز خود را بر روی تمرینات ترمیمی، تعادل، کالیسِتنیک و تمرین 
با وزنه متمرکز کنند. تمرینات با وزنه میزان تشکیل استخوان را افزایش داده و به آسیب و 

افتادن کمتر کمک می کند.
۳.سال  هاست که دارو مصرف می  کنید

هدف داروها تکمیل سلامت شماست تا بدنتان وارد هموستاز مناسب شود. رژیم غذایی، 
ورزش و تغییر شیوه زندگی نسخه اصلی اکثر مشکلات بهداشتی است. مردم باید هوشیار 
باشند تا مطمئن شوند که در تلاش هستند داروها را کنار بگذارند یا دوز مورد نیاز خود را 

کاهش دهند.
۴.شما واکسینه نمی  شوید

برخی افراد از تکمیل واکسیناسیون دوران کودکی خود )مانند واکسن کزاز که باید هر ۱۰ 
سال یکبار تکرار شود( صرفنظر می کنند و یا سالانه از واکسن آنفلوانزا استفاده نمی کنند. 
برخی نیز این روزها با توجه به اطلاعات غلطی که درباره  ی واکسن در بین مردم منتشر 
می  شود از تزریق واکسن کووید ۱۹ امتناع می کنند. در حالی که افراد باید با پزشک خود در 

این باره مشورت کنند و اطلاعات خود را در مورد واکسن  ها به روز نمایند. 
پس از ۶۰ سالگی، بسیاری سعی می  کنند از مرخصی بازنشستگی استفاده کنند. مراقبت 

کردن از خود در زمان مناسب به معنای سالم ماندن است.
5.از معاینات منظم چشم، صرف نظر می  کنید

دژنراسیون ماکولای وابسته به سن )AMD( علت اصلی نابینایی در افراد بالای ۵۰ سال در 
ایالات متحده است. از دست دادن مراحل اولیه AMD به راحتی اتفاق می افتد؛ زیرا ممکن 
است هیچ علائمی را تجربه نکنید که این بعدها در فرآیند بیماری می  تواند باعث تاری دید، 
تحریف و در نهایت از دست دادن کلی بینایی شما شود. انجام معاینات منظم چشم برای 

محافظت از بینایی به صورت پیشگیرانه مهم است.
۶.نوشیدن کافئین پس از ظهر

به طور متوسط ۵ ساعت طول می  کشد تا نیمی از میزان کافئین مصرفی در بدن ما کاهش 
یابد و بیش از ۱۰ الی ۱۵ ساعت طول می  کشد تا دیگر بر بدن و مغز ما اثر نگذارد. برای 
داشتن یک خواب آرام ، بعدازظهرها یا از اواسط روز به بعد از نوشیدنی  های بدون کافئین 
استفاده کنید. به یاد داشته باشید که کافئین نیز ادرارآور است و ممکن است نیاز به رفتن به 
سرویس بهداشتی را افزایش دهد و بنابراین بدن به مایعات بیشتری برای رفع تشنگی نیاز 

داشته باشد. پس برای هیدراته ماندن آب بنوشید.
7.   از تلاش برای ذخیره خواب خودداری کنید

به دلیل کمبود خواب، برای خوابیدن در طول هفته یا آخر هفته برنامه ریزی نکنید. ما 
نمی   توانیم خواب خود را ذخیره کنیم و این یک افسانه است که ما با افزایش سن به خواب 
کمتری احتیاج داریم. در دهه شصت و بعد از آن، ما هنوز باید ۷ الی ۹ ساعت خواب در شب 

داشته باشیم. خواب را در اولویت خود قرار دهید و خوب استراحت کنید.
8.  سرزنش سنتان را متوقف کنید

تأثیر  نگاه می  کنیم  به سن خود  ما چگونه  که  این  بپرهیزید.  از سرزنش سنتان 
مستقیمی بر سلامت، خطر زوال عقل، طول عمر و موارد دیگر دارد. این به نفع ماست 
که دیدگاه مثبت  تری نسبت به تجربه سالمندی خود داشته باشیم و سلامتی ما به 

آن بستگی دارد!

تغییراتی در رنگ لب ها ایجاد می شود که نشان دهنده وجود مشکلاتی در بدن 
است. این تغییرات شامل بروز لکه های جزئی تا تغییر رنگ آن ها به آبی یا بنفش، 
مایل به سفید و مایل به سیاه می شود. در ادامه در خصوص معنای تغییر رنگ 
لب ها و اسراری که از سلامتی برملا می سازند صحبت خواهیم کرد. لطفا با ما 

همراه باشید.
تغییراتی در رنگ لب ها ایجاد می شود که نشان دهنده وجود مشکلاتی در بدن 
است. این تغییرات شامل بروز لکه های جزئی تا تغییر رنگ آن ها به آبی یا بنفش، 
مایل به سفید و مایل به سیاه می شود. در ادامه در خصوص معنای تغییر رنگ 
لب ها و اسراری که از سلامتی برملا می سازند صحبت خواهیم کرد. لطفا با ما 

همراه باشید.
چرا لب ها تغییر رنگ می دهند؟

پوست لب ها معمولا نسبت به عوامل خارجی مانند سیگار حساس است. 
بیماری های متعدد نیز باعث بروز تغییراتی در ظاهر لب ها می شود. نتایج برخی 
از پژوهش ها نشان می دهند که ظاهر بافت نرم صورت نشان دهنده وضعیت 
بافت های سخت زیر پوست است. تغییرات به وجود آمده در رنگ لب ها اغلب 
نشان دهنده بروز مشکلاتی مانند دهیدراته شدن بدن یا همان کم آبی، کمبود 
ویتامین و مواد مغذی و قرار گرفتن طولانی مدت در معرض آفتاب است. این 
عروقی،  قلبی  بیماری های  وجود  نتیجه  در  می تواند  همچنین  رنگ  تغییر 

بیماری های تنفسی، آنکولوژی و مشکلات خونی بروز کند.
لب های مایل به سفید

لب های سفید یا رنگ پریده معمولا در نتیجه دهیدراته شدن بدن و کاهش 
میزان گلبول های قرمز خون یا کم خونی بروز می کنند. به طور کلی، سفیدی 

لب ها با رنگ پریدگی در دیگر نقاط بدن مانند سفیدی داخل چشم، لثه ها و زیر 
ناخن های دست و پا همراه است. 

در  بخصوص  بدن  شدن  دهیدراته  عامل  رایج ترین  متخصصان  عقیده  به 
کودکان و نوجوانان اسهال است. علاوه براین، از دست دادن آب بدن می تواند به 

خون ریزی داخلی یا خارجی مانند خونریزی دوران قاعدگی مربوط شود. 
ایجاد  در اکثر بیماران، کم خونی اغلب در نتیجه کمبود مواد مغذی بدن 
و اسیدفولیک   B۱۲ ویتامین آهن،  اندک  ترتیب که جذب  این  به  می شود. 
می تواند عامل بروز کمخونی شود. علاوه براین برخی از بیماری های ارثی مانند 

تالاسمی یا هموفیلی نیز می توانند عامل این مشکل باشند.
لب های آبی

رنگ آبی یا کبود لب ها، پوست و دیگر مخاط بدن از نظر بالینی با عنوان 
»سیانوز« شناخته می شود. رنگ قرمز خون حاصل وجود و غلظت هموگلوبین 
است. با این حال براساس نتایج پژوهش ها، خون به دلیل سطح پایین اکسیژن 
به رنگ تیره یا بنفش درمی آید و این مسئله باعث بروز سیانوز یا کبودی پوست 

می شود. 
لب ها، انگشت ها و مخاط آبی نیز معمولا حاصل بیماری های تنفسی و قلبی 
عروقی است. بیماری انسداد مزمن ریوی، آسم، خفگی مکانیکی و نارسایی 
تنفسی جزو رایج ترین عوامل این مشکل محسوب می شوند. علاوه  بر این، 
نارسایی قلبی، شوک، افت دما، سپسیس )عفونت خونی( و مسمومیت با 
حشره کش ها نیز می تواند از عوامل بروز کبودی در لب ها و مخاط شوند. برخی 
اختلالات مادرزادی مانند ناهنجاری های عروقی نیز از جمله عوامل کبودی 

لب ها محسوب می شوند.

لب های سیاه
لب های مایل به سیاه معمولا با آسیب های مخاط دهان یا فرآیندهای پاتولوژیک 
که عامل تولید ملانین هستند در ارتباط است. پررنگ شدن لب ها و پوست یک 
امر رایج در بیماری آدسیون است. این بیماری نوعی اختلال نادر غدد فوق کلیوی 
است که در آن بدن نمی تواند به اندازه کافی دو هورمون مهم کورتیزول و آلدوسترون 
را تولید کند. نتایج پژوهش ها نشان می دهند که  مصرف مداوم دخانیات و سیگار 
نیز روی رنگ تیره مخاط لب ها و لثه موثر است. علاوه براین، کبودی های ناشی از 

ضربه ها و سوختگی نیز می تواند رنگ لب ها را سیاه و تیره کند.
لکه های تیره روی لب ها

وجود لکه ها با قطر و شکل های متفاوت روی لب ها با عوامل متعددی در 
ارتباط است. رایج ترین علت آن نیز پررنگ شدن قسمت هایی از پوست لب ها 
به دلیل قرار گرفتن در معرض آفتاب است. علاوه براین وجود مشکلاتی مانند 
»هموکروماتوز« یا وجود آهن زیاد در خون، »سندرم لاگیر هونزیکر«، »سندرم 
پوتز جگرز« )بیماری ژنتیکی که می تواند خطر ابتلا به پولیپ یا سرطان را افزایش 
دهد(، سرطان دهان، مصرف داروهای ضدروان پریشی مانند »کلرپرومازین« نیز 

جزو عوامل بروز لکه روی لب ها هستند.
تشخیص و درمان تغییر رنگ لب ها

برای تشخیص علت تغییرات رنگ لب ها لازم است که پزشک معاینات فیزیکی 
کاملی انجام دهد. در واقع پزشک معالج باید دیگر تغییرات بالینی مانند تغییر 
رنگ پوست و دیگر نقاط بدن را نیز در نظر بگیرد. وجود علائم بیماری های قلبی 
عروقی یا تنفسی از جمله عوامل اصلی تغییر رنگ لب ها محسوب می شود. 
علاوه براین پزشک متخصص باید عادت های بیمار و همچنین سوابق خانوادگی 
و بیماری های قلبی فرد را نیز مد نظر بگیرد و بررسی کند.  در برخی موارد در 
صورت شک به احتمال وجود تومور، نمونه برداری می تواند موثر باشد. درمان این 
مشکل معمولا شامل درمان بیماری های پنهانی است که عامل بروز تغییرات در 
لب ها هستند. برای این کار روش هایی برای آب رسانی به بدن، افزایش ویتامین و 
مواد مغذی بدن و اکسیژن رسانی استفاده می شود.  لیزردرمانی، سرمادرمانی، 
فوتوتراپی و غیره نیز برای درمان هایپرپیگمنتیشن یا همان نقاط و لکه های تیره 
ایجاد شده روی لب ها که باعث تغییر رنگ آن ها می شود موثر است. پزشک 

متخصص همچنین می تواند اقدام به تجویر داروهای موضعی نیز بکند.
سبک زندگی و روش های پیشگیری

پوست لب ها بسیار ظریف است بنابراین همیشه لازم است که مراقب آن ها 
باشید. برای این کار توصیه می شود که از بام های مرطوب کننده لب و همچنین 
ترتیب پوست لب ها  این  به  ضدآفتاب های مخصوص لب ها استفاده کنید. 
از خشکی و همچنین مضرات نور خورشید در امان می مانند. داشتن تغذیه 
متعادل و سالم که حاوی تمام ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز بدن است به 
کاهش خطر کم خونی و تغییر رنگ لب ها کمک می کند. مصرف آب کافی نیز به 
تامین آب مورد نیاز بدن کمک کرده و مانع از دهیدراته شدن آن می شود. عدم 
مصرف دخانیات نیز نتایج فوق العاده ای در حفظ سلامت دهان، ارتقای سلامت 

دستگاه تنفسی و قلبی عروقی دارد. 
چه زمانی باید به دکتر مراجعه کرد؟

توجه کامل به تغییر رنگ لب ها برای تشخیص بیماری های پنهانی بسیار موثر 
است. بنابراین لازم است که با مشاهده افزایش یا کاهش رنگ لب ها که به ویژه با 
علائم دیگری همراه باشد به پزشک مراجعه کنید. اگر لب هایتان کبود شده و در 
عین حال مشکل تنفسی نیز دارید حتما به اورژانس مراجعه کنید. به این ترتیب 

از بروز مشکلات و بیماری های جدی تر پیشگیری می شود.

چه زمانی باید به دکتر مراجعه کرد؟

چرا پوستتان دون دون می شود؟تغییر رنگ لب ها و اسراری از سلامتی

دلایل ایجاد پوست مرغی و چگونگی 
کنترل آن

و  بازوها  در  پوستی  ریز  دانه های  که  باشید  افرادی  جزو  هم  شما  شاید 
نامیده  پیلاریس  کراتوز  که  پوستی  شایع  عارضه  این  دارید.  ران هایتان 
می شود، به آن پوست مرغی نیز می گویند؛ زیرا ظاهر آن، پوست پرکنده ی 

پرنده را به ذهن می آورد.
اما  و واگیردار هم نیست؛  هر چند عارضه پوست مرغی بی خطر است 
می تواند ناخوشایند و آزاردهنده باشد که معمولا در قسمت بازوها، ران ها و 
باسن بروز کرده و گاهی با قرمزی و التهاب نیز همراه است. این عارضه ممکن 
است روی صورت هم ظاهر شود. پوست مرغی باعث می شود پوستتان را 
مانند سمباده احساس کنید. این عارضه پوستی در صورتی که مداوا نشود 
ممکن است به مرور زمان بدتر شود. خیلی از کودکان و نوجوانان به کراتوز 

پیلاریس دچار می شوند که معمولا با بالا رفتن سن کاهش می یابد.
در  می توانند  روزمره ای  رفتارهای  چه  که  گفت  خواهیم  مطلب  این  در 

پیشگیری از عارضه ی کراتوزیس پیلاریس یا پوست مرغی موثر باشند.
به اندازه کافی چربی نمی خورید

از رژیم  وقتی سعی دارید وزن کم کنید، اولین چیزی که معمولا آن را 
غذایی تان کم می کنید چربی است؛ اما در واقع، حذف چربی های سالم 
می تواند باعث افزایش وزن شود و ممکن است برخی از عوارض پوستی را 
بدتر کند. وقتی بدن شما به اندازه کافی امگا ۳ و امگا ۶ دریافت نمی کند، 
ممکن است منجر به التهاب پوست شده و دانه های پوستی را چشمگیرتر 

کند.
چه باید کرد؟ سعی کنید بیشتر غذاهای سرشار از اسیدهای چرب ضروری 
بخورید. متخصصین تغذیه توصیه می کنند ماهی و تخم مرغ بیشتر مصرف 

کنید.
از اسکراب های قوی برای پوستتان استفاده می کنید

هر چند لایه برداری روزانه پوست می تواند به نرم کردن دانه های ناشی از 
پوست مرغی کمک نماید؛ اما اسکراب های زبر و قوی می توانند این عارضه را 
بدتر کنند. ذرات خشن موجود در اسکراب می توانند پوست را تحریک کرده و 

موجب خارش و پوسته شدن آن شوند.
چه باید کرد؟ به جای استفاده از اسکراب هایی که ذرات بزرگ با اشکال 

نامنظم دارند، سعی کنید پوستتان را با لیف به آرامی ماساژ دهید.
با آب داغ دوش می گیرید

هر چند دوش گرفتن با آب خیلی گرم سبب پوست مرغی نمی شود؛ اما 
مدت زمان طولانی در آب داغ بودن می تواند این عارضه را بدتر کند. طولانی 
مدت حمام کردن، چربی های طبیعی پوست را از بین می برد و آن را خشک 

و حساس می کند.
چه باید کرد؟ سعی کنید با آب گرم، کوتاه مدت دوش بگیرید و پوستتان را به 
آرامی با حوله خشک کنید تا بیشتر تحریک نشود. دو روز در میان حمام کردن 

هم می تواند به کاهش علائم پوست مرغی کمک کند.
زیاد لبنیات می خورید

برخی از افراد نمی توانند روزشان را بدون شیر، ماست و یا خامه بگذرانند؛ اما 
محصولات لبنی اغلب سبب حساسیت های غذایی شده و می توانند عامل 
برخی از عوارض ناخوشایند باشند؛ از جمله پوست مرغی. خیلی از افراد به 
مرور زمان دچار عدم تحمل نسبت به پروتئین موجود در لبنیات می شوند که 

می تواند موجب تحریک پوست، آکنه و پوست مرغی شود.
چه باید کرد؟ خوشبختانه نیازی نیست مصرف لبنیات را به کلی کنار 
بگذارید تا دچار پوست مرغی نشوید. فقط سعی کنید دست کم برای ۶ هفته 
لبنیات را از رژیم غذایی تان حذف کنید تا ببینید آیا تغییری در این عارضه 

پوستی ایجاد می شود یا خیر.
از صابون های معطر استفاده می کنید

پوست مرغی به دلیل تجمع کراتین در منافذ پوست ایجاد می شود و به 
همین علت، محصولات کومدوژنیک می توانند این عارضه را بدتر کنند. 
صابون مورد علاقه شما شاید بوی گل رُز بدهد؛ اما به احتمال زیاد حاوی 
مواد مصنوعی است که می توانند منافذ پوست را مسدود کرده و منجر به 

التهاب پوست شوند.
از پوست هیپوآلرژنیک  از محصولات مراقبت  بهتر است  باید کرد؟  چه 

ملایم تر استفاده کنید که پوست حساستان را تحریک نکنند.
لباس های تنگ و چسبان می پوشید

پوشیدن لباس های خیلی تنگ به دلایل زیادی برای سلامتی تان خوب 
نیست و علاوه بر تمام عوارضی که ایجاد می کند، بثورات پوست مرغی را 
تشدید خواهد کرد. لباس های چسبان اجازه نمی دهند پوستتان نفس بکشد 

و با اصطکاکی که ایجاد می کند منجر به تحریک بیشتر پوست می شوند.
چه باید کرد؟ سعی کنید لباس های آزادتری که از پارچه های طبیعی تهیه 

شده اند استفاده کنید.
درمان پوست مرغی یا کراتوز پیلاریس

درمانی برای عارضه پوست مرغی وجود ندارد، اما کرم ها یا لوسیون های 
مرطوب کننده به پوست کمک می کنند ظاهر بهتری پیدا کند. انواعی از این 
کرم ها و لوسیون ها در داروخانه ها وجود دارند؛ اما ممکن است شما به نوع 

قوی تری که تجویزی است نیاز داشته باشید.
لایه بردارهای موضعی

لایه بردارهای موضعی می توانند سلول های مرده پوست را از سطح پوست 
اسیدآلفاهیدروکسی،  حاوی  کرم های  شامل  لایه بردارها  این  کنند.  پاک 
لاکتیک اسید، سالیسیلیک اسید و یا اوره می شوند. این اسیدها ممکن است 

باعث قرمزی یا اندکی سوزش شوند، بنابراین برای بچه ها توصیه نمی شوند.
رتینوئیدهای موضعی

انسداد  از  جلوگیری  به  و  می شوند  مربوط   A ویتامین  به  رتینوئیدها 
فولیکول های مو کمک می کنند؛ اما رتینوئیدهای موضعی ممکن است 
پوست را تحریک کرده یا موجب قرمزی و پوسته شدن شوند. خانم های 
باردار، شیرده و خانم هایی که برای بارداری اقدام کرده اند باید از رتینوئیدهای 

موضعی اجتناب کنند.
چند نکته:

. دانه های برآمده ی پوست را نخارانید و نخراشید.
. مدت زمان کمتری با آب در تماس باشید.

. از صابون های حاوی چربی استفاده کنید.
. در خانه از دستگاه رطوبت ساز استفاده کنید.
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وزیر بهداشت در جلسه استانی ستاد مقابله با کرونای قم:

 جهش های متعدد کرونا در راه است
واکسیناسیون افراد را رویین تن نمی کند 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، با بیان اینکه جهش های متعدد کرونا در 
راه است گفت: تنها راه مبارزه با ویروس رعایت شیوه نامه های بهداشتی است، چرا 

که واکسیناسیون شخص را رویین تن نمی کند. 
سعید نمکی سه شنبه شب در جلسه استانی ستاد مقابله با کرونای قم، با بیان 
اینکه نمی توان زمانی را برای پایان کرونا متصور بود، افزود: ویروس کرونا در آینده 
جهش های متعددی خواهد داشت و احتمالًا ویروس های آینده واکسن را هم 
زیر سوال خواهد برد. وی با بیان اینکه واکسیناسیون صددرصدی هم نمی تواند 
باعث ایمنی کامل جامعه شود افزود: رعایت شیوه نامه های بهداشتی تنها راه 
مبارزه با ویروس کروناست. نمکی از خیزهای بیشتر کرونا در آینده خبر داد و گفت: 
نمی توان مردم را در به وجود آمدن خیز ها و پیک های کرونا مقصر دانست چرا که 
در تعطیلی های قبلی همچنان مترو، رستوران ها و دیگر کارخانه های تولید بیماری 
فعالیت می کردند. وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی افزود: نظام بهداشت 
و درمان متولی اقتصاد کشور و تامین بسته های حمایتی نبوده و نیست اما این 
بخش ها جور و زحمت بیشماری برای ما بهمراه داشته اند. وی ضمن اشاره به شیوه 
مدیریت بیماری در سطح کشور گفت: تنها در روزهای نخست به حرف ما گوش 
می دادند اما در ادامه فقط ما یک رای در ستاد ملی مقابله با کرونا داشتیم در صورتی 
که در هیچ جای دنیا چنین وضعی نبوده است. نمکی با بیان اینکه بگو مگوها 
مشکلی را حل نمی کند خاطرنشان کرد: در حال حاضر تنها با همکاری و همدلی 
تمامی نهادها و دستگاه ها می توانیم از مشکلات عبور کنیم. وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در ادامه به تحریم های ظالمانه رژیم آمریکا در حوزه سلامت و درمان 
پرداخت و گفت: با وجود ادعای دروغ مقامات رژیم آمریکا، تحریم ها مانع بزرگی 
برای تهیه و تامین دارو و تجهیزات کشور ایجاد کرده است. وی همچنین از احتمال 
وجود خیز جدید بیماری خبر داد و گفت: ما هنوز به قله و پیک بیماری نرسیده ایم 
و احتمال دارد با عادی انگاری، بیماری رشد و شدت بی بیشتری پیدا کند. وی 
همچنین افزایش ظرفیت بهداشت و درمان کشور در دو سال گذشته اشاره کرد و 
گفت: در این مدت تخت های ویژه بستری در کشور دو برابر افزایش داشته و یک 
هزار و ۵۰۰ دستگاه اکسیژن ساز نیز به مراکز درمانی فرستاده شده است. نمکی 
همچنین به درخواست روزهای گذشته مبنی بر تعطیلی کشور به مدت دو هفته 
اشاره کرد و گفت: دلهره از فروپاشی نظام سلامت و همچنین خستگی کادر درمان 
عامل اصلی نگارش انتشار این نامه بود. وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی در 
پایان وقوع ناآرامی ها و مهاجرت احتمالی شهروندان افغانستانی را یکی از تهدید ها 
برای اوج گیری دوباره کرونا دانست و گفت: با توجه به اینکه قم مقصد بسیاری از این 
مهاجران خواهد بود احتمال دارد با ورود این مهاجران به این استان و عدم رعایت 

دقیق شیوه نامه ها توسط آنها، شاهد اوج گیری مجدد بیماری باشیم.
  

معاون کمیته امداد امام )ره( قم:

اشتغال مددجویان برون سپاری می شود
معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام )ره( قم از برون سپاری اشتغال 

مددجویان به ویژه زنان سرپرست خانوار این نهاد در آینده نزدیک خبر داد. 
مهرداد مصلح با اشاره به برگزاری جلسه هماهنگی برای انعقاد تفاهم نامه بین 
کمیته امداد و شرکت کاریابی تدبیرآوران پدیده ایرانیان اظهار داشت: اکبر میرشکار 
مدیرکل کمیته امداد قم در این جلسه، اشتغال زنان سرپرست خانوار را دغدغه 
بزرگ این نهاد برشمرد و گفت، در این مرکز علاوه بر اینکه اشتغال افراد معرفی 
شده از مشاوره تا شروع به کار آنها پیگیری می شود باید احترام و عزت نفس آنها 
برای  این شرکت  باشد. وی همچنین اعلام همکاری مدیرعامل  اولویت  نیز در 
اشتغال مددجویان کمیته امداد را مورد توجه قرار داد و گفت: برون سپاری اشتغال 
مددجویان کمیته امداد با هدف پشتیبانی از تولید و مانع زدایی در این عرصه خواهد 
بود. مهدی ذاکری مدیرعامل شرکت فوق نیز با بیان اینکه زیرساخت ها و تجهیزات 
لازم برای محقق شدن برنامه های اشتغال کمیته امداد استان در این مرکز فراهم 
است بیان کرد: مدیران و کارکنان این شرکت به دنبال اجرای کاری متفاوت با سایر 
استان ها هستند. حدود ۲۲ هزار و ۲۷ هزار خانوار در قالب حدود ۳۹ هزار و ۸۵۰ 

هزار تَن تحت حمایت کمیته امداد قم قرار دارند.

رییس جمعیت هلال احمر استان قم:

قم با کمبود کپسول اکسیژن روبه رو است
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم با اشاره به کمبود و مشکل تامین اکسیژن 
گفت: روزانه ۳۰۰ نفر در قم درخواست کپسول اکسیژن دارند و در لیست انتظار 
هستند.  محمدرضا بهرامی در گفت و گویی با درخواست از خیرین جهت تامین 
اکسیژن مورد نیاز بیماران، بیان کرد: خیرین سلامت در امر نذر نفس و اهدا کپسول 
اکسیژن به یاری جمعیت هلال احمر و بیماران نیازمند بیایند. وی با اشاره به موضوع 
اکسیژن اظهار داشت:در خصوص تامین کپسول اکسیژن برای بیماران  مشکلات 
زیادی وجود دارد که یکی از مهمترین آنها محدود بودن کپسول های اکسیژن است.
بهرامی با تاکید بر محدود بودن کپسول های اکسیژن در قم افزود: روزانه افزون بر 
۳۰۰ بیمار نیازمند در لیست انتظار قرار می گیرند در حالی که تعداد کپسول های 
موجود بسیار محدود می باشد. وی ادامه داد: همچنین مراکز شارژ اکسیژن محدود 
است و کمبود کپسول اکسیژن در این بحران جهت بیماران در منزل به خصوص 

افرادی که ترخیص می شوند قابل توجه است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد:

تبدیل مجموعه ورزشی شهرداری 
به مرکز جدید واکسیناسیون 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: با توجه به وضعیت 
نگران کننده کرونا در قم و ضرورت همدلی و تعامل دستگاه ها در بکارگیری تمام 
ظرفیت های موجود جهت کنترل و افزایش آمار واکسیناسیون، مجموعه ورزشی 

شهرداری در منطقه نیروگاه به مرکز جدید واکسیناسیون تبدیل می شود.
ابوالقاسم مقیمی اظهار داشت: به همین منظور و برای بهبود در روند واکسیناسیون 
گروه های هدف در قم یکی از مجموعه های ورزشی در منطقه نیروگاه در حال آماده 

سازی است تا دسترسی مردم به مراکز تجمیعی با سهولت بیشتری انجام شود.
وی با بیان اینکه همه دستگاه ها و نهادهای مرتبط باید دست به دست هم دهند تا 
از بحران کرونا عبور کنیم، تاکید کرد: در این زمینه سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم آمادگی دارد تا تمام توان خود را برای مهار این ویروس مرگبار روی کار 
بیاورد. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم در ادامه یادآور شد: 
با توجه به شرایط کرونایی حاکم بر جامعه بخشی از فعالیت های این سازمان در 
طول دوران شیوع بیماری کرونا به فرهنگ سازی در خصوص پیشگیری از شیوع 

این بیماری معطوف شده است.
 

معاون اداره کل انتقال خون قم خبرداد:
اهدا۶۶۶ واحد خون روزهای تاسوعا و عاشورا  
 معاون اداره کل انتقال خون قم با اشاره به اجرای طرح نذر خون گفت: عزاداران 
حسینی در این استان با اهدای۶۶۶ واحد خون در روزهای تاسوعا و عاشورای 
حسینی)ع( بیماران را یاری کردند.  علیرضا کبیری افزود: طرح نذر خون حسینی 
از ۲۷ مردادماه جاری هم زمان با تاسوعا در مراکز انتقال خون استان آغاز شده 
و تا ۵ مهرماه هم زمان با اربعین سرور و سالار شهیدان ادامه دارد. وی با تاکید بر 
لزوم استمرار اهدای خون در طول سال اظهار کرد: در روزهای تاسوعا و عاشورای 
حسینی اگر چه ۸۵۸ نفر به مرکز انتقال خون روح الله قم برای اهدا مراجعه کردند 
که این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته  ۱۳ درصد در مراجعین کاهش داشته 
است. کبیری ادامه داد: در روز عاشورا ۵۰۹ نفر مراجعه کردند که کاهش ۹ درصدی 
نسبت به سال قبل داشته است ضمن اینکه در تاسوعای حسینی ۳۴۹ نفر برای 

اهدای خون مراجعه کردند که ۲۶۸ نفر توانستند خون اهدا کنند.

تولیت مسجد مقدس جمکران :

مسجد پایگاه شکل گیری 
جامعه و نظام اسلامی است

تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: اساسی ترین و محوری ترین پایگاه برای 
شکل گیری جامعه اسلامی مسجد است.

حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان به مناسبت فرارسیدن بیست و یکم اوت روز 
جهانی مساجد به تبیین نقش و جایگاه مسجد در نظام اسلامی و کارکردهای آن 
پرداخت و اظهار کرد: اساسی ترین و محوری ترین پایگاه برای شکل گیری جامعه 
اسلامی مسجد است. مگر نه آن است که پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله لدی الورود 
به مدینه پیش از آن که به محل سکونت خود بیندیشد به ساخت مسجد اقدام کرد. 

وی ادامه داد: مسجد مرکز آموزش معارف دین و تربیت و پرورش مردم در پرتو 
بندگی و قرب خداوند است. مسجد، محور پیوند آحاد جامعه اسلامی با یکدیگر و 

کانون اتصال  به ولایت و امامت امت اسلامی است.
تولیت مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه نمونه نقش مسجد در عصر حاضر، 
انقلاب اسلامی است، تصریح کرد: انقلابی که نقطه عطفی را در تاریخ رقم زده از 
پایگاه مسجد سر برآورد و در دفاع مقدس حدود نود و هفت درصد شهداء و عمده 
پشتیبانی های جبهه، منبعث از پایگاه مسجد بود و امروز و فردا هم عموم برکات و 
بقای جامعه و نظام اسلامی وابسته به مسجد است. البته مسجدی که در قرآن و 

احادیث معصومین علیهم السلام توصیف شده است.
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان در ادامه به تبیین جایگاه مسجد از منظر امام 
خمینی)ره( پرداخت و ابراز کرد: حضرت امام خمینی)ره( درباره همه چیز نگاهی 
جز نگاه اسلام ناب نداشت و کافی است به عنوان نمونه به این جمله ایشان توجه 
کنیم که » مسجد سنگر است « جمله ای که یک کتاب معنی در خود دارد. سنگری 
برای حفظ و ترویج دین، صیانت جامعه اسلامی  و پایگاه خنثی سازی تهاجمات 
دشمنان و... . وی با اشاره به روایتی از پیغمبر اکرم صلی الله علیه و آله که »إذا نَزَلَتِ 
العاهاتُ وَالآفاتُ عوفِیَ أهلُ المَساجِد« هرگاه آسیب ها و آفت ها فرود آیند، اهل 
مساجد در امان اند، اظهار کرد: در زمان آن حضرت آنچه از آسمان فرود می آمد یا 
وحی بود یا باران، اما گویا این فرمایش، ناظر به این زمان است که امواج فساد و تباهی 
از طریق اینترنت وماهواره ها بر مردم فرومی بارد و در چنین شرایطی فقط آنهایی که 

در مساجد سنگر می گیرند در امانند و سالم می مانند.
تولیت مسجد مقدس جمکران ادامه داد: ظرفیت و نقش مسجد آنگاه فعلیت می 
یابد و شکوفا می شود که مسجد از امام جماعتی برخوردار از شرائط احراز باشد، از 
جهت علمی، اخلاقی و معنوی. امام جماعتی که با همه توان و تمام وقت در اختیار 

مردم و با مردم باشد و با مردم زندگی کند.
حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان افزود: به خوبی می توان پیش بینی کرد که 
اگر مثلًا برای هر هزار نفر یک مسجد که دارای چنین مدیر و امام جماعتی باشد، 
داشته باشیم، جامعه اسلامی واقعی شکل خواهد گرفت. و در چنین جامعه ای است 
که ناهنجاری ها و بسیاری از گرفتاری ها به حداقل خواهد رسید. در همین شرایط 
موجود چقدر سراغ دارید که انسانی که از کودکی همراه والدین خود با مسجد و نماز 
و قرآن و عترت پیوند خورده باشد، دزد یا معتاد یا شرور و چاقو کش و.... از آب در 
آمده باشد؟ وی در پایان به تبیین نقش مساجد جهان اسلام و نیز مسجد مقدس 
جمکران در دفاع از سایر مساجد و مخصوصا مسجدالاقصی پرداخت و خاطرنشان 
کرد: از آنجا که مسجد جایگاه و پایگاه مؤمنان و بندگان خدا در سراسر جهان است و 
عرصه بندگی خداوند متعال و اخوت دینی فراتر از مرزهای جغرافیایی و قومی است، 
حمایت از کل مساجد جهان و دفاع از همه مؤمنان بلکه دفاع از همه مظلومان را لازم 
می دانیم و بدیهی است دفاع از سرزمین اسلامی فلسطین و به خصوص مسجد 

الاقصی را به هر نحو ممکن بر خود واجب می دانیم.
 

رییس هیئت امنا ستاد دیه استان قم خبرداد:

کمک ۲ میلیارد ریالی اداره اوقاف قم
 به ستاد دیه

 جلسه هیات امنا ستاد دیه قم با موضوع بررسی پرونده های مددجویان جرایم 
غیرعمد زندانهای استان برگزار و ۲ میلیارد ریال برای آزادی زندانیان غیرعمد از سوی 

اداره کل اوقاف اختصاص یافت. 
به گزارش روز پنجشنبه اداره کل دادگستری قم، در این جلسه که با حضور حجت 
الاسلام والمسلمین علی مظفری رییس کل دادگستری، علی اصغر رنجبر مدیرکل 
زندانهای قم، علی اکبر میرشکار مدیرکل کمیته امداد، حمیدرضا شیخ الاسلام 
مدیرکل آموزش و پرورش، حجت الاسلام محمد لطفی نیاسر مدیرکل صدا و سیما 
استان قم و موسوی قیداری رییس اداره اوقاف شهرستان قم برگزار شد، پرونده ۹ نفر 

از مددجویان ستاد دیه مورد بررسی و تصمیمات لازم اتخاذ گردید.
حجت الاسلام علی مظفری  رییس کل دادگستری و رییس هیئت امنا ستاد دیه 
استان ضمن عرض تسلیت بمناسبت ایام سوگواری سید و سالار شهیدان، اظهار 
داشت، شهر مقدس قم تنها با میزبانی از ۶۴ بدهکار مالی و محکوم به پرداخت 
دیه ناشی از حوادث رانندگی در شمار کمترین استان ها به لحاظ جمعیت زندانیان 

غیرعمد است. 
وی با اشاره به اینکه هم اکنون هیچ زندانی بدلیل عدم توانایی در پرداخت مهریه 
در زندانها قم نداریم، اظهار کرد: طی ۲ سال گذشته با اقدامات صورت گرفته شاهد 

کاهش آمار طلاق  در استان بوده ایم.
علی اصغر رنجبر مدیرکل زندانهای قم نیز با بیان اینکه خیرین استان در ماه مبارک 
رمضان امسال بالغ بر ۲۴ میلیارد ریال به ستاد دیه استان کمک کرد، گفت، بر اساس 
بخشنامه ستاد دیه کشور مبنی بر طرح »هر هیئت، آزادی یک زندانی« با اطلاع 
رسانی های انجام شده، از ابتدای ماه محرم هیئات مذهبی و عزاداران حسینی بیش 
از ۲ میلیارد ریال برای این طرح اختصاص دادند. در پایان موسوی قیداری رییس 
اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم مبلغ ۲ میلیارد ریال جهت مشارکت در این 

طرح و آزادی مددجویان جرایم غیرعمد استان قم اختصاص داد.

مسئول سازمان بسیج طلاب و روحانیان قم خبرداد:

فعالیت3۰8 طلبه جهادی 
در بیمارستان های قم 

مسئول سازمان بسیج طلاب و روحانیان قم از فعالیت جهادی بیش از ۳۰۰ طلبه 
و روحانی در بیمارستان های قم در راستای مقابله با کرونا و کمک به کادر درمان در 

مقطع فعلی خبر داد. 
حجت الاسلام اسماعیل امیرزاده روز دوشنبه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
از آغاز شیوع ویروس منحوس کرونا، طلاب و روحانیان جهادی و بسیجی در خط 
مقدم مقابله با این ویروس بوده اند، اظهار داشت: هم اکنون که در میانه پیک پنجم 
کرونا قرار داریم، ۳۰۸ تن از طلاب و روحانیان در قالب گروه های جهادی در چهار 
بیمارستان قم شامل بیمارستان کامکار، شهید بهشتی، فرقانی و امیرالمؤمنین)ع( 

مشغول به فعالیت هستند.
وی افزود: از این تعداد، ۲۰۳ نفر برادر و ۱۰۵ نفر نیز از خواهران هستند که اکثریت 
این افراد آموزش های لازم را به منظور خدمت رسانی در بیمارستان ها و کمک به کادر 
درمان دیده اند، ضمن آن که برای کلیه طلاب حاضر در این طرح علاوه بر حکم 

فعالیت جهادی، بیمه غرامت نیز صادر شده است.
وی گفت: حضور طلاب جهادی در هر بیمارستانی در دو شیفت صبح و بعداز ظهر 
می باشد، ضمن آن که در مجموع در چهار بیمارستان یادشده شهر مقدس قم، روزانه 

حدود ۱۲۰ نفر از طلاب خواهر و برادر فعالیت دارند.
مسئول سازمان بسیج طلاب و روحانیان استان قم ادامه داد: علاوه بر این ها، در 
حال پیگیری هستیم که به بیمارستان های علی بن ابیطالب)ع( و امام رضا)ع( نیز 

نیروی جهادی اعزام کنیم.
وی همچنین با اشاره به تاکید مسئولان ارشد کشور مبنی بر تسریع در روند 
واکسیناسیون در شرایط کنونی گفت: از دیگر فعالیت های ما ثبت نام طلاب جهادی 
اعم از خواهر و برادر جهت مشارکت در انجام واکسیناسیون عمومی است که در این 
زمینه نیز جمع قابل توجهی از جهادگران بسیجی اعلام آمادگی کرده و به زودی با 

سازماندهی آن ها، فعالیتشان در این راستا آغاز می شود.

بررسی نظرات داوطلبان کنکور و همچنین روند برگزاری و درجه سختی، درصد 
قبولی مدارس ویژه مانند سمپاد و غیر دولتی و از این دست مراکز آموزشی نشان 
می دهد که نابرابری و بی عدالتی آموزشی در کنکور به همراه حضور مافیای آن در 

ایجاد بحرانی به نام کنکور و دانشگاه نقش اساسی دارند. 
قبولی در دانشگاه یکی از بزرگ ترین آرزوهای دانش آموزان ایرانی است که برای 
رسیدن به آن چیزی نزدیک به چهار یا حتی ۵ سال از بهترین زمان زندگی هر فرد را 
به خود اختصاص می دهد. زمانی که تکرار آن برای هیچ کس امکان  پذیر نیست و 
این اتفاق در حالی رخ می دهد که آن چه در نمای ظاهری کنکور نمایانده می شود با 

آن  چه که در پس پرده این سد بزرگ وجود دارد، فرسنگ  ها فاصله است.
این چیزی است که متاسفانه نظام آموزش و پرورش هم به شکلی جدی به آن 
دامن زده و به نوبه خود در ایجاد چنین صحنه هولناک و پر استرسی برای جوانان 
ایرانی سهم بسزایی دارد. اما آن چه که در ورای قدرت و هدف نظام آموزشی ایران 
قرار دارد، وجود مافیای بزرگی است که با تشدید این استرس ارتزاق خوبی کرده و 
همچنان بر این طبل مخوف ناعادلانه می کوبد. »اگر در دانشگاه دولتی قبول بشوم، 
اولین شخصی خواهم بود که در کل فامیل موفق به عبور از این سد بزرگ شده 
است«، »همه اطرافیان سعی داشتند تا اگر کسی سطح درسی ضعیف تری دارد، 
با آن شخص یا خانواده اش ارتباط کمتری داشته باشند تا مبادا این ضعیف بودن بر 
نحوه درس خواندن دانش آموزشان تاثیر بگذارد« و ... ، این ها جملاتی هستند که 
این روزها از زبان بسیاری از داوطلبان کنکور شنیده می شود. ایجاد فاصله بین تعداد 
زیادی از افراد جامعه، که این جدایی یکی از بزرگترین معضلات کنکور هم هست، 
می تواند تا سالیان طولانی و حتی تا پایان عمر برای فردی ادامه داشته باشد. فاصله 
ناخواسته ای که تبعات آن با گذشت چند دهه از ابتدای دهه هفتاد یعنی دورانی که 
ورود به دانشگاه در اولویت بسیاری از خانواده ها و نظام آموزشی بود، هر روز بیشتر 
شده و انزوای اجتماعی زیادی را به همراه داشته است. بسیاری از ما با حضور در 
کلاس درس و با نزدیک شدن به پایان تحصیلات متوسطه، هر روز با سدی محکم 
به نام کنکور روبرو می شدیم که عبور از آن به طور جد تلاش شبانه روزی و مداومی را 
برای چند سال می طلبید. اما نکته اینجاست که تمام همت نظام آموزش و پرورش 
هم آماده کردن و فرستادن این دانش آموزان به دانشگاه و ورود به عرصه تحصیلات 
عالی بوده است، بدون این که هیچ توجهی به نیازهای جامعه و بازار کار بسیاری 
از رشته های تحصیلی داشته باشد.    هرچند جامعه بسیار تغییر کرده و تخصصی 
شدن بسیاری از امور امری اجتناب ناپذیر و تحصیلات عالیه برای ادامه حیات جامعه 
بسیار ضروری است، اما این بهانه خوبی برای شانه خالی کردن آموزش و پرورش و 
مدرسه از بار تربیت یک »شهروند مسوول« نیست. تا اوایل دهه هفتاد و در نظام قدیم 
آموزشی، برای همه رشته های تحصیلی دبیرستان موضوعی به نام »طرح کاد« وجود 
داشت که در فاصله تابستان تا سال تحصیلی بعد، فرصت جدی برای آماده شدن 
فرد به بازار کار بود. اما با تغییرات جدی در این نظام آموزشی طرح مربوطه به کل از 
مدارس حذف شد و دیگر دانش آموز نمی دانست برای چه و به چه دلیل باید درس 
خوانده و وارد دانشگاه بشود. بسیاری از افراد هم اکنون و بعد از فراغت از تحصیل 
دوره دانشگاه به ویژه در مقطع کارشناسی، در مشاغلی کاملًا غیر مرتبط با رشته 
تحصیلی مشغول به کار هستند که همین امر مصداقی بر بی توجهی نظام آموزش 
و پرورش و نظام آموزش عالی بر این موضوع است. دعوای نظام آموزش پرورش 
و آموزش عالی هم را به جایی نمی برد اما به هر تقدیر آن چه که بسیار مهم جلوه 
می کند، نقش هر دوی این نظام ها در بروز چنین فاجعه ای و ایجاد فرصت مناسبی 
برای سودجویان است که این روزها به عنوان »مافیای کنکور« هم شناخته می شوند.  

نابرابری آموزشی و شروع رقابتی نفس گیر
برای نخستین بار است که یک سال تحصیلی در ایران به صورت غیرحضوری و 
آنلاین برگزار شد و برای بسیاری از دانش آموزان بیانگر فضایی بود که بدون حضور 
دوستان و همسالان، فضای پشت کنکور را ترسیم کرد. جالب اینجاست که این فشار 
پشت کنکور ماندن، سال به سال بیشتر شده و با برگزاری هرچه سخت تر سوالات و 
مفاهیم کنکور، این فشار به سال های قبل تر یعنی سال های هفتم و هشتم هم تسری 
می یابد. بنابراین عجیب نیست که کسی از مقطع راهنمایی یا همان کلاس ششم به 
بعد به فکر کنکور و شرکت در کلاس های آموزشی باشد.   شرایط کنونی کنکور هم به 
شدت با سال  های قبل متفاوت شده و همین باعث شده تا کنکوری  های سابق هم 
درک درستی از فضای کنکوری  های جدید نداشته باشند. شرایط حتی بین آزمون 
سال ۹۹ و ۱۴۰۰ هم بسیار متفاوت بوده و همین موجب رشد اعتراضات فراوانی 
برای سوالات کنکور امسال در فضای رسانه و فضای اجتماعی بود. رشته تجربی در 
دوره متوسطه همچنان به عنوان پرطرفدارترین رشته برای داوطلبان کنکور بوده و 
این امر به دلیل وجود رشته هایی مانند پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی است که 
آینده شغلی خوبی برای فارغ التحصیلان فراهم می کند. در آزمون امسال نزدیک 
به ۱میلیون و ۳۷۰ هزار نفر شرکت کردند که از این تعداد تقریباً، ۵۵۴ هزا نفر در 
رشته تجربی، ۱۴۲ هزار نفر در رشته ریاضی، ۳۷۰ هزار نفر علوم انسانی، ۱۲۵ هزار 
نفر هنر و ۱۷۵ هزار نفر در رشته زبان های خارجی شرکت کردند. سهم بزرگ رشته 
تجربی هم نشان می دهد که این رشته همچنان در بین داوطلبان پرطرفدار است. 
این در حالیست که رشته های پزشکی، دندانپزشکی و داروسازی زیر ۹ هزار نفر در 
دانشگاه های سراسر کشور پذیرش دارند و کل ظرفیت دانشگاه ها برای رشته علوم 
تجربی نزدیک به ۵۵ هزار نفر است که خود بیانگر رقابتی نفس گیر برای داوطلبان 
این رشته است. چیزی که به دست آوردن آن زمانی قریب به ۵ یا حتی ۶ سال تلاش 
برای شرکت در آزمون سراسری را به خود اختصاص می دهد. به عبارتی از هر ۱۰ 
نفر داوطلب این رشته تنها یک نفر مجوز ورود به دانشگاه را داشته و به طور کل برای 
متقاضیان سه رشته پرطرفدار تجربی در دانشگاه، به ازای تقریبا هر ۶۱ نفر، تنها یک 
نفر می تواند به یکی از رشته های داروسازی، پزشکی و دندانپزشکی ورود پیدا کند. اما 
نکته دیگر هم درصد قبولی دانش آموزان از مدارسی نظیر »سمپاد«، »غیرانتفاعی« 
و بسیاری از مدارس به اصطلاح پولی است که به بهترین دانشگاه  های کشور وارد 
می شوند. به عبارتی با ایجاد چنین فضایی و وجود امکانات برتر برای برخی مدارس، 
تنها دانش آموزان برخوردار از این امکانات توانایی عبور از سد کنکور را دارند. به تبع 
این مهم، کیفیت تدریس و آموزش در مدارس دولتی هم افت کرده است. هم اکنون 
بیش از ۹۰ درصد از قبولی های کنکور در سال  های گذشته مربوط به مدارس غیر 
دولتی و ۸۰ درصد کل قبولی های کنکور نیز مربوط به ۶ استان است. نکته ای که 
باز هم فاصله بین افراد و طبقه اجتماعی و اقتصادی آن ها را برجسته کرده و انگیزه 
دانش آموزان مدارس معمولی و دولتی را بسیار کم کرده چرا که رقابت بسیار ناعادلانه 
و نابرابر شده است. اما سخن اصلی اینجاست که کنکور یک ماراتن بسیار طولانی 
است که برنده آن، نفر اول و رتبه یک کنکور نیست! برنده آن کسی است که بعد از 
جلسه کنکور، سلامت فکری – روانی و جسمی خود را به طور کامل داشته باشد. 
این دقیقا همان نکته ای است که چندین دهه قبل در کشورهای توسعه یافته مانند 
سوئد به آن توجه شده و هر مانعی را که موجب ایجاد نابرابری در امر آموزش می شده 
است را برداشتند. در این کشور ها مدارسی تحت عنوان غیرانتفاعی و سمپاد وجود 
خارجی ندارند و هرکس از امکانات برابر برای ورود به دانشگاه برخوردار است. چیزی 

که می تواند نمونه مناسبی برای ایران هم به شمار بیاید.

آموزش و پروش یا آموزش عالی؟ کدام مقصر است؟

کنکور و شکاف اجتماعی عمیقی که ادامه دارد

گروه خانواده؛زهره سعیدی:

بخش اعظم مشکلات زناشویی در دوره همه گیری 
کرونا و دورکاری افراد، عدم کنترل خشم و استرس ها و 

ارتباط ناصحیح بین زوجین با یکدیگر است. 
کشور  بهزیستی  سازمان  از  رسیده  آمارهای  طبق 
زناشویی  تعارضات  میزان  مرتبط،  نهادهای  دیگر  و 
دوران  طول  در  فرزندان  و  والدین  های  ناسازگاری  و 
کرونا و قرنطینه خانگی بیش از پیش شده و البته این 
مسئله ای است که در کل دنیا رخ داده و ایران هم از 
آن مصون نمانده است. طبق آمار اداره کل مشاوره 
های  تماس   ، کشور  بهزیستی  روانشناختی  امور  و 
صدای  تلفن  با  زناشویی  اختلافات  دارای  زوجین 
مشاور بیش از ۳۰۰ درصد در این دوران بوده است. 
خیلی از این زوجین گله می کنند که به دلیل بیشتر 
کنار هم بودن همسران، قرنطینه و دورکاری کارمندان 
و کاهش ساعات کاری و همینطور منع تردد شبانه این 
اختلافات بیشتر شده و مشاجرات زوجین نیز زمینه 

مشکلات را افزایش داده است.
بخش اعظم این مشکلات به همان ارتباط بیشتر 
زوجین با یکدیگر و عدم کنترل خشم و استرس ها 
اندکی  ساعات  حال  به  تا  که  افرادی  گردد.  می  باز 
در کنارهم بودند اما الان بیشتر زمانشان را با هم می 
گذرانند و این امر به خاطر عدم مدیریت اختلافات و 
استرس ها است. حال که شرایط باعث شده شاهد 
موج های بیشتری از کرونا در کشور باشیم می بایست 
ها،  رسانه  بیاموزیم.  را  زناشویی  اختلافات  مدیریت 
شبکه های مختلف و صفحات آموزشی و مجازی و 
می  زمینه  این  در  روانشناسی  موسسات  همینطور 
بایست فعالیت کرده و تولیدات بیشتری داشته باشند.

۱-تعیین حریم خصوصی بین زوجین
با هم بودن های بیشتر زوجین در منزل ، حاشیه 
هایی هم دارد از جمله اینکه ممکن است به گفته خانم 
ها، آقایون بیشتر در مسائل خانه داری دخالت کنند یا 
اینکه سلیقه شخصی به خرج دهند و هم اینکه حریم 
خصوصی زن و مرد در منزل کمتر شود و کنکاش و 
تجسس در امور شغلی به واسطه دورکاری بیشتر شود.

بهتر است زن و شوهرها در این دوران سعی کنند با 
هم خوش رفتار باشند ، از بدزبانی و طعنه بپرهیزند و 
به سلایق یکدیگر احترام بگذارند . چه ایرادی دارد اگر 
گاهی هم آقایان در آشپزی و مسائل خانه داری دخالت 
کنند و کارهایی از این دست انجام دهند که سرشان 
گرم شود یا خانم ها درباره مسائل شغلی همسرشان 

سوال بپرسند و بخواهند، بیشتر بدانند.
داشتن حریم خصوصی یکی از مسائلی است که هر 
زوجی باید بدان توجه کنند چرا که در صورت رعایت 
نکردن آن مشکلات خانوادگی بیشتر می شود. بهتر 
است یک زمان هایی هر یک از زوجین در اتاق خود 
تنها باشند یا به موسیقی مورد علاقه خود گوش دهند و 

از این طریق استقلالشان را حفظ کنند.
۲-هیجانات منفی خود را کنترل کنید

به واسطه شیوع کرونا و در خانه مانی های بیشتر 
ممکن  زوجینی  هر  دورکاری  مشکلات  همینطور  و 
است دچار خشم و هیجانات منفی بیشتر یا استرس 
های نهان شود، باید با افزایش تاب آوری سعی کنیم، 
هیجانات منفی را بهتر شناخته و در راستای کاهش 

مشکلات خانواده کاهش دهیم.
تعطیلی مدارس و تابستان و کاهش رفت و آمدها گاه 
باعث می شود که حضور بچه ها هم در منزل کلافه 
کننده شود و به یکی از چالش های زوجین تبدیل 
شود. بهتر است بی حوصلگی و کم حوصلگی هایمان 
را کم کنیم و در راستای رخوت زدایی و تحرک بیشتر 
اعضای خانواده تلاش کنیم از این طریق خود زوجین 
هم استرس هایشان کمتر شده و رفتارهای بهتری با 
همدیگر خواهند داشت. زمان هایی برای بازی و تفریح 
اعضای خانواده مثل راه اندازی سرگرمی های مهیج و 
پرتحرک در خانه، حیاط یا پشت بام فراهم کنید تا ازین 

طریق انرژی بچه ها تخلیه شود.
۳-در رعایت ابتلا به کرونا یکدیگر را کمک کنید

در این دوران از خیلی زوجین می شنویم یکی از آنها 
کمتر رعایت کرده و باعث استرس و ناراحتی بقیه اعضا 
و تنش شان می شود، بهتر است آقایان و خانم ها با هم 
همراه باشند و سهل انگاری باعث نشود که دیگران هم 
دچار فوبیا و ترس از کرونا باشند، یا اگر یکی از اعضا 
دچار کرونا شد ، سایرین با او خوش رفتاری کرده و 
در قرنطینه همراهش باشند البته نه به این معنا که در 
کنارش قرار بگیرند بلکه محیط ارامش او را جدا کرده و 

استرس ها را از محیط خانواده بزدایند.
مراجعه به سایت های معتبر در فضای مجازی می 
تواند در ایجاد انعطاف پذیری دربرابر بیماری، مدیریت 

استرس و تاب آوری اعضای خانواده موثر باشد.
۴-عادت های سالم را در زندگی تقویت کنید

دوران کرونا و قرنطینه فرصت خوبی است که زوجین 
عادت های سالم خود چون تغذیه سالم، استراحت 
کافی و ورزش ، ترک مصرف دخانیات را تمرین کنند در 
کنار اینها نحوه صحبت صحیح، محترمانه و صمیمانه با 

همسر خیلی مهم است. اگر درخواستی دارید از روش 
صحیح و همینطور با لحن مناسب داشته باشید تا مورد 

توجه همسرتان قرار بگیرد.
گفت وگوی صمیمانه و تسکین بخش زوجین به دور 
از دغدغه های خارج از منزل ، بیماری و مشکلات در 
کنار هم باعث می شو که آرامش در خانه طنین انداز 
شود. بهتر است دغدغه ها را پشت درب بگذارید و به 
خانواده لبخند بزنید، برای تقویت رابطه زناشویی به 
همدیگر احترام بگذارید، فکر نکنید چون سالهاست با 
هم هستید و هم را دوست دارید دیگر نیازی به کلمات 
محترمانه، صمیمانه ، عاشقانه، تهیه کادو و توجه به 

سالگردها و تولدها ندارید.
اگر مشکلی در روابطتان ایجاد شده، بهتر است با 
ملایمت آن را حل کنید تا قوزی بالای قوز کرونا و دیگر 
اعضای خانواده  از  یکی  اگر  نشود.  ایجاد  ها  بحران 
دچار کرونا شده بهتر است دنبال مقصر کردن همدیگر 
نباشید و بگوید تو فلان کردی که حال دچار شدی و 
ممکن است ما را هم بیمار کنی! بنابراین همدیگر را 
سرزنش نکنید، با آرامش سعی کنید از فرد بیمار فاصله 

گرفته و خودمراقبتی را انجام دهید.
اگر در شرایط قرنطینه و دورکاری در منزل هستید و 
برخی مسائل در ارتباط با همسر اذیتتان می کند، بهتر 
است خواسته هایتان را روشن بگویید، از پنهان کردن 
احساساتتان بپرهیزید. برای گوش دادن به صحبت 
های همسر نگویید الان زمان ندارید، بهتر است صبر 
کنید، حالتان که بهتر شد به حرف های هم گوش 
دهید و با چهره گشاده و باز و تماس چشمی دل به هم 

بدهید.
5-مراقب الگوهای نادرست ارتباطی باشید

برخی مسائل مخرب مثل احساسات منفی، گله و 
شکایت، تهدید، بی حرمتی، بددهنی و برچسب زدن 
، الگوهای نادرست ارتباطی هستند. مراقب این الگوها 
باشید تا در خانه ، همسر و خودتان را دچار مشکل 
عامل  تواند  می  گاه  زناشویی  جزئی  مسائل  نکند. 
اختلافات و سوتفاهم هایی شود که در نهایت مشکلات 
را زیاد میکند. بهتر است برای حل هر مشکل ابتدا 
زمان مناسبی برای صحبت درباره آن انتخاب کنید، 
مشکل را دقیق تعریف کنید، راه حل های مختلف را 
برای حل بحران ها در نظر بگیرید و بهترین راه حل را 
انتخاب کنید.  به طور مثال به همسرتان بگویید برای 
اینکه استرس نداشته باشید و گرفتار کرونا نشوید، 
چه کارهایی باید انجام دهید که رعایت پروتکل های 

بهداشتی مهمترین آنها است. 

کرونا و اختلافات زناشویی؛

چگونه در قرنطینه هوای یکدیگر را داشته باشیم؟ 



5 اقتصادییکشنبه-سی ویکم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5333

نایب رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ساختمان:
گرانی سیمان، کارگران ساختمانی را بیکار کرد!

نایب رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ساختمانی با بیان اینکه 
قطعی برق و ماینرها ربطی به افزایش قیمت سیمان و دیگر مصالح ساختمانی ندارد، 
گفت که گرانی سیمان بسیاری از کارگران ساختمانی را بیکار و پروژه ها را متوقف 
کرد.  هادی ساداتی اظهار کرد: متاسفانه افزایش قیمت سیمان مدتی در روند 
فعالیت کارگران ساختمانی اختلال ایجاد کرد و باعث توقف پروژه ها شد؛ در حال 
حاضر نیز بسیاری از کارگران ساختمانی بیکارند و افزایش قیمت مصالح ساختمانی 
از جمله سیمان بر فعالیت آنها تاثیرگذار بوده است. وی با بیان اینکه در بالا رفتن 
قیمت مصالح ساختمانی کسی حاضر به پیگیری نیست و با ضعف نظارت نهادها و 
دستگاههای نظارتی روبه رو هستیم، گفت: سال گذشته قیمتی که در مورد سیمان 
توافق کرده بودند ۳۳ هزار تومان بود و قیمتی بود که زیرنظر سازمان حمایت تعیین 
شده بود ولی امسال به پاکتی ۸۵ هزار تومان رسید و دست آخر هم قیمت را به ۹۰ 
هزار تومان و حتی ۱۵۰ هزار تومان رساندند و بازار را به هم ریختند. ساداتی درباره 
تاثیر قطعی برق بر فعالیت کارخانه های سیمان گفت: ماینرها و قطعی برق ربطی به 
این مسأله ندارد، چطور ممکن است به یکباره همه کارخانه ها با هم در تولید سیمان 
دچار مشکل شوند آن  هم در شرایطی که قطعی برق در ساعات خاصی اتفاق می 
افتد؟ لذا این مساله که ماینرها دلیل افزایش قیمت سیمان شده اند را قبول ندارم 
و معتقدم برخی شرکتهای سیمان با هم لابی و تعطیل می کنند تا قیمت ها را بالا 
بکشند و بازار را متشنج کنند. وی ادامه داد:متاسفانه در جریان افزایش قیمت مصالح 
ساختمانی به ویژه سیمان هیچ کسی اعتراض نمی کند و حرفی نمی زند که دلیل 
بالا رفتن قیمتها چیست و پیگیری نمی کند که چرا قیمت مصالح بی رویه بالا می 
رود و سازمانهای نظارتی که نیازی به بردن نامشان نیست حتی شورای عالی نظارت 
وزارت صمت همه تسلیم این جریان می شوند. نایب رئیس کانون عالی انجمنهای 
صنفی کارگران ساختمانی با بیان اینکه افزایش بی رویه قیمت مصالح ساختمانی 
بر ساخت و سازها و فعالیت کارگران ساختمانی تأثیرگذار است، اظهار کرد: در حال 
حاضر شرایط هنوز مطلوب نیست و در توزیع سیمان مشکل داریم. مصالح و سیمان 
به دست ما نمی رسد که کارگران ساختمانی بتوانند مشغول کار باشند و پروژه های 
ساختمانی از این وضعیت متاثر هستند. وی گفت: مصالحی مثل سیمان و فولاد و 
میلگرد  به گونه ای نیست که از قبل بشود آنها را ذخیره کرد و باید مرحله به مرحله 
تامین کرد چون پروژه های ساختمانی این امکان را ندارند که یکجا خرید کنند و آن 
را مرحله ای تامین می کنند لذا این مسأله پروژه هایی هم که می خواهد به تازگی 

شروع شود متوقف و عده زیادی از کارگران ساختمانی را بیکار می کند.

مدیرعامل فرابورس ایران مطرح کرد: 

لزوم به روزرسانی فناوری و تزریق نوآوری 
در صنعت خودرو

مدیرعامل فرابورس ایران گفت: صنعت خودرو کشور نیازمند به روزرسانی، تزریق 
ابزارهای جدید تامین مالی و نوآوری است و این موارد ضرورت امروز این صنعت را 

تشکیل می دهند. 
»امیر هامونی« در میز صنعت خودرو و قطعه سازان که با حضور رییس سازمان 
بورس در محل این سازمان آنلاین برگزار شد، افزود: تحقیق و توسعه در صنعت 
خودرو پیشتر موضوعی راهبردی بوده که امروزه در دنیا برای بهبود و پیشرفت در 
این صنعت و ایجاد نوآوری و به روزرسانی آن از سرمایه های جسورانه شرکتی بهره 

می برند و در ایران نیز باید به این سمت حرکت کنیم.
وی اظهار داشت: با تزریق نوآوری، افزایش کیفیت و به روزرسانی فناوری و استفاده 
از ابزارهای مختلف تامین مالی در بازار سرمایه نظیر صندوق های سرمایه گذاری 
جسورانه، صندوق های سرمایه گذاری خصوصی، شتاب دهنده های صنعت خودرو 
و غیره، موضوع تامین مالی و وابستگی قطعه سازان به خودروسازان داخلی کم شده 

و حتی می توانند محصولات خود را به شرکت های بزرگ دنیا نیز بفروشند.
هامونی به تفاهم نامه فرابورس و بورس دمشق اشاره کرد و افزود: طبق این 
تفاهم نامه شرکت های ایرانی که در سوریه تولید می کنند می توانند سهام خود را در 

بورس دمشق معامله کرده و فرابورس نیز کار آنان را تسهیل کند.
به گفته مدیرعامل فرابورس ایران، مراودات فرابورس با بورس دمشق در حال انجام 
است، بنابراین با فعال کردن این حوزه، شرکت هایی که در دمشق تولید دارند برای 

تامین مالی می  توانند از ظرفیت های بورس سوریه برای پذیرش استفاده کنند.
وی به اوراق گام اشاره کرد و گفت: طی جلسه ای با بانک مرکزی، بانک های رفاه 
و مسکن آمادگی خود را برای انتشار اوراق گام اعلام کردند تا بتوانند برای صنعت 

خودرو و سایر صنایع و زنجیره ارزشی گام هایی مهم بردارند.

معاون فنی گمرک ایران خبرداد:
افزایش ۹ درصدی صادرات محصولات کشاورزی 
معاون فنی گمرک ایران، از افزایش ۹ درصدی صادرات محصولات کشاورزی در 
۴ ماه نخست امسال خبر داد. مهرداد جمال ارونقی گفت: در چهار ماهه نخست 
امسال بیش از ۲/۵ میلیون تن محصولات کشاورزی به ارزش بیش از ۱/۷ میلیارد 
دلار، صادر شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال ۱۳۹۹، افزایش بیش از ۹ 
درصدی نشان می دهد. معاون فنی گمرک ایران افزود: عمدۀ محصولات غذایی و 
کشاورزی صادر شده در این مدت گوجه فرنگی، پسته، هندوانه، رب گوجه فرنگی، 
پنیر، سیب، خربزه، سیب زمینی، خرما و انواع شیرینی بوده است. ارونقی اضافه 
کرد: ارزش پسته صادر شده در این مدت، بیش از ۲۱۲ میلیون دلار؛ هندوانه بیش 
از ۱۴۷ میلیون دلار؛ گوجه فرنگی زراعی بیش از ۷۷ میلیون دلار؛ سیب بیش از 
۶۸ میلیون دلار؛ مغز پسته بیش از ۶۷ میلیون دلار؛ انواع شیرینی بیش از ۳۸ 
میلیون دلار؛ سیب زمینی بیش از ۳۶ میلیون دلار؛ خرما بیش از ۳۱ میلیون دلار 
و رب گوجه فرنگی بیش از ۳۰ میلیون دلار برآورد شده است. معاون امور گمرکی 
چین،  عراق،  را:  کشاورزی  محصولات  مقصد  کشور های  عمدۀ  کشور،  گمرک 
افغانستان و امارات متحدۀ عربی اعلام کرد و گفت: عبا وجود شرایط تحریم های 
اقتصادی، پاندمی کرونا و شرایط خشکسالی موجود، ارزش محصولات کشاورزی 
صادر شده، در مقایسه با مدت مشابه در سال گذشته، از نظر ارزشی رشد داشته 
است که امید است با اتخاذ تدابیر لازم و ارائه تسهیلات از سوی سازمان های ذیربط، 

این روند افزایشی، تداوم داشته باشد.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: تغییر عملیات بازارگردانی شرکت ها و انجام 
قیمت  اختلاف  کاهش  و  نوسانات  تحدید  نقدشوندگی،  افزایش  هدف  با  آن 
سفارش های خرید و فروش انجام شده که به طور حتم می تواند در وضعیت فعلی 

بازار سهام مفید باشد. 
دستورالعمل  در  شده  اعمال  جدید  تغییرات  به  اشاره  با  عبدی«  »مهدی 
بازارگردانی و واگذاری آن به شرکت بورس و فرابورس افزود: پس از نوسانات بازار 
سرمایه در سال ۹۹، وجود بازارگردان برای تمام نمادهای معاملاتی الزامی شد 
اما فعالیت بازارگردان ها به دلیل ایجاد برخی از محدودیت ها با مشکلاتی همراه 
شد، در حالی که اکنون اصلاحات ایجاد شده در دستورالعمل جدید باعث جبران 

برخی از کمبودها  شده است.
وی گفت: در دستورالعمل جدید، صدور مجوز فعالیت بازارگردانی در اختیار 
بورس ها قرار گرفته است که این اتفاق به طور حتم منجر به تسهیل فرآیند اخذ 

مجوز فعالیت بازارگردانی برای متقاضیان می شود. 
عبدی اظهار داشت: تعیین طبقات نقدشوندگی برای نمادهای معاملاتی توسط 
هر بورس از دیگر مواردی است که در دستورالعمل جدید لحاظ شده و می تواند 
در تعیین پارامترهای بازارگردانی متناسب با شرایط معاملاتی خاص هر سهم نقش 

به سزایی داشته باشد. 

کارشناس بازار سرمایه به دیگر مزایای دستورالعمل جدید بازارگردانی اشاره کرد 
و گفت: تقاضای برگزاری حراج در صورتی که نماد طی ۵ روز متوالی با صف خرید 
یا فروش مواجه باشد، یکی از مهمترین مزایایی است که در این دستورالعمل برای 

بازارگردان ها در نظر گرفته شده است.
مشکل تشکیل صف های سنگین فروش برای بازارگردان ها

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه این تغییرات چه کارکرد تشویقی برای 
بازارگردان ها خواهد داشت، گفت: از جمله مشکلاتی که همیشه بازارگردان ها به 
ویژه در نیمه دوم سال گذشته با آن مواجه بودند، تشکیل صف های سنگین فروش 
در نمادهای موضوع بازارگردانی بود که باعث می شد روند معاملات آنها با توجه 
به حجم مبنای بالای برخی از سهم ها، محدودیت دامنه نوسان و ایفای تعهدات 
بازارگردانی با تغییر چندانی در قیمت سهام همراه نشود و با وجود صرف منابع 

توسط بازارگردان، معاملات نماد به مرحله تعادل نرسد. 
جدید  دستورالعمل  در  که  حراج  برگزاری  تقاضای  کرد:  خاطرنشان  عبدی 
تا  کند  بازارگردان ها کمک  به  تواند  نظر گرفته شده است می  در  بازارگردانی 
معاملات نمادها با استفاده از منابع کمتر و معقول تر به تعادل برسد که البته 
همراهی ناظر معاملات هر یک از شرکت های بورسی در موثر واقع شدن آن نقش 

به سزایی خواهد داشت.

ایفای  برای  نقدینگی  تامین  در  ها  محدودیت  وجود  سرمایه  بازار  کارشناس 
تعهدات بازارگردانی را از جمله مشکلات بازارگردان ها اعلام کرد و افزود: با توجه به 
وجود چنین مشکلی، اعطای فرصت در نظر گرفته شده در دستورالعمل جدید می 

تواند  به فعالیت ها بازارگردان ها کمک کند. 
وی ادامه داد: بر این اساس چنانچه بازارگردان با محدودیتی در زمینه تامین 
منابع بازارگردانی مواجه باشد می تواند تعهدات خود را با موافقت بورس مربوطه 

تا حداکثر ۱۰ روز کاری و تا ۵۰ درصد کاهش دهد.
عبدی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر مطابق این دستورالعمل، بورس ها موظف 
به ارزیابی عملکرد بازارگردان ها به صورت هفتگی و ارائه رتبه بندی برای این شرکت 

ها هستند که کارمزد دریافتی آنها بر اساس این رتبه بندی متغیر خواهد بود. 
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: در این صورت شرکت های بازارگردانی 
از یک سو به منظور جذب مشتریان جدید و از سوی دیگر برای افزایش کارمزد 
دریافتی تمام تلاش خود را به کار خواهند گرفت تا عملکرد مطلوبی را به ثبت 

برسانند.
وی به مسئولیت بازارگردان در تامین منابع نقدینگی اشاره کرد و گفت: در 
صورتی که شرکت ها و سهامداران آنها در این مورد همکاری لازم را با بازارگردان 
نداشته باشند، به طور حتم چالش هایی برای آنها ایجاد خواهد شد، این موضوع 
از جمله مسایلی بود که عمده بازارگردان ها در زمان اصلاح بازار در سال گذشته با 

آن دست به گریبان بودند.
تاثیر دستورالعمل جدید شرکت های بازارگردانی بر کل معاملات بورس

عبدی به تاثیر دستورالعمل جدید شرکت های بازارگردانی در عملکرد این شرکت 
ها و کل معاملات  بورس تاکید کرد و گفت: ایجاد زمینه های لازم برای فعالیت 
آسان تر بازارگردان ها منجر به افزایش نقدشوندگی سهام و معاملات روان در بازار 
خواهد شد؛ بنابراین اجرای این دستورالعمل می تواند در بهبود عملکرد بازارگردان 
ها , مؤثر باشد. به گفته این کارشناس بازار سرمایه، تعیین طبقات نقدشوندگی 
براساس حجم  نمادها  از  برای هر یک  بازارگردانی  پارامترهای  باعث می شود 

معاملات و درصد سهام شناور متفاوت باشد.
ویژگی های مثبت دستورالعمل جدید بازارگردانی 

وی به یکی دیگر از ویژگی های مثبت دستورالعمل جدید بازارگردانی اشاره کرد 
و گفت: از ویژگی های موثر این دستورالعمل بر روند معاملات، می توان به الزام 
حضور بازارگردان در مواقع گره معاملاتی اشاره کرد که  نمادهای معاملاتی در 

چنین شرایطی به صورت مطلوب تری به تعادل خواهند رسید.
عبدی با بیان اینکه تعدیل پارامترهای بازارگردانی در صورت افزایش سرمایه 
شرکت ها باعث تغییر این پارامترها با توجه به شرایط جدید خواهد شد، افزود: 
در مجموع انتظار می رود  دستورالعمل جدید در صورت همراهی شرکت ها 
و سهامداران آنها در زمینه تامین به موقع و مناسب نقدینگی، باعث افزایش 

نقدشوندگی و تعمیق معاملات سهام شود.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد :

تغییر و اعمال دستورالعمل بازارگردانی به نفع معاملات بورس

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند.
۱- رای شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۰۴۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۱۷مربوط به 
تقاضای آقای محمد رضا پرواز فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۶/۳۲ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۷۶۲ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۶۰۵۱۸ مورخ 

۱۳۸۲/۰۶/۰۷ دفترخانه ۱۱ قم )م الف ۱۰۷۳۱(
۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۳۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۲۰ مربوط به 
تقاضای آقای علی محمد نژاد فرزند محمد صالح در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۴۱/۲۰ مترمربع 
پلاک شماره ۱ فرعی از ۱۰۷۱۵  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر ۳۴۲ صفحه ۳۷۲ به موجب سند قطعی  ۵۹۱۹۴ مورخ ۰۲/ ۷۳/۰۶ دفترخانه ۱ قم )م الف ۱۰۷۳۲(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آفتاب یزد(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰5/۱۱
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۰5/۲۶
مهرداد میرشکرائی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۷۷۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۰۳ مربوط به تقاضای آقای 
فریدون هنری زاد پور فرزند اسمعیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۲۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۲۳۰۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از عباس خان 

محمدی صفحه ۲۹ دفتر ۱۰)م الف۱۰۷۲۹(
۲-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۴۳۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۵۷ مربوط به تقاضای آقای علی 
شیخی فرزند علیقلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲/۲۴ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۲۳۲۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید احمد رضوی )م 

الف۱۰۷۳۰(
                                                                    

۳-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۸۹۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۲۳ مربوط به تقاضای آقای نیت 
علی تراکمه فرزند صفرعلی در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۷۴مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

ابوالقاسم رحیمی صفحه ۱۰۰ دفتر ۱۳۷ )م الف۱۰۷۳۷(
 -۴رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۸۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۱۲۴ مربوط به تقاضای خانم 
افسانه خانلر فرزند بهرام در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۷۴ متر 
مربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

ابوالقاسم رحیمی صفحه ۱۰۰ دفتر ۱۳۷ )م الف۱۰۷۳۸(
۵-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۹۶۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۴۹ مربوط به تقاضای آقای 
غلامرضا گلستانی فرزند جواد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۰/۹ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۷۳۹/۲۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۷۹ دفتر۳۲۷ 

)م الف۱۰۷۳۹(
۶-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۹۵۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۹ مربوط به تقاضای آقای 

محمد رضا اشرافیان فرزند حسن  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۷ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۵۹۵/۱۱۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی 

۶۶۰۲)م الف۱۰۷۴۰(
۷-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۰۳۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۸۷ مربوط به تقاضای خانم 
اعظم شکوری گرکرودی فرزند محمد در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۱/۶۷  مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۷۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از کاظم شاطر کاظمی)م الف۱۰۷۴۱(
۸-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۰۳۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۵۶ مربوط به تقاضای آقای 
سلیمان حسینعلی زاده فرزند علی اکبر در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۱/۶۷  مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۷۶  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از کاظم شاطر کاظمی)م الف۱۰۷۴۲(
۹-رأی شماره ۱۴۰۰۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۱۵۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۸۴ مربوط به تقاضای آقای 
حسن بختیاری فرزند تقی  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۲۳۲۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید محمد میرئی طی سند 

قطعی شماره ۱۷۳۹۷ مورخ ۱۳۲۷/۰۳/۲۴ دفتر خانه ۴ قم )م الف۱۰۷۴۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آفتاب یزد(
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۰/۰5/۱۱ - تاریخ انتشارنوبت دوم:۲۶ /۱۴۰۰/۰5
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم
عباس پور حسنی حجت آبادی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 
۱۹۵۶/۷۵۳/۱۵۰۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم )نیروگاه خیابان باهنر پلاک ۱۴۱( که بنام 
بتول سادات حوائجی  فرزند سید علی آقا میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم رعایت 
ماده ۶۷ آئین نامه قانون ثبت)عدم رعایت فواصل آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون 
تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به شماره 
وارده ۲/۱۰۱۸۲-۱۴۰۰/۰۵/۱۸ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ 
۱۴۰۰/۶/۲۸ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به 
اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در 
محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت 
یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به 

این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۴۳۴۹(
تاریخ انتشار آگهی:یک شنبه  ۱۴۰۰/۰5/۳۱
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه بموجب وارده ۲۰۰۸۲۴۷-۱۴۰۰/۰۴/۲۷محمد رضا نوری مالک ششدانگ پلاک 
ثبت ۳۵۲/۳ اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم ثبت ۰ صفحه ۰ دفتر ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۰۵۹ ثبت 

شده اعلام نموده که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده لذا به استناد تبصره یک 
اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۳۵۳(
عباس پورحسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای مهدی شیری با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته سند مالکیت تکبرگی سه 
دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۱۹۳۵/۱۱۳اصلی واقع در بخش دو ثبت قم در دفتر الکترونیکی 
بنام آقای مهدی شیری  شماره ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۶۷۸ بشماره سریال ۱۳۱۶۹۸ ب ۹۷ 
صادره و تسلیم شده که نام برده اعلام داشته سند مالکیت در اثر نامعلوم مفقود شده است، لذا مراتب 
طبق تبصره ۱ اصلاحی از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد 
تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف۱۴۳۵۰(
عباس پور حسنی-سرپرست ثبت اسناد منطقه ۲ قم

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه احمد پور علی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 

تمامی ششدانگ پلاک ثبتی ۱۰۵۹۹/۲۳۱۸ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم که در دفتر ۲۹۳ 
و صفحه ۵۱۱ سند چاپی شماره ۸۷۰۹۳۷ به نام ایشان ثبت و سند صادر گریده سپس نامبرده 

اعلام نموده به علت آبخوردگی سند مالکیت مزبور فرسوده و مخدوش گریده است لذا به استناد 
تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۳۵۲(
عباس پورحسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم

--------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه ثوره بالوی زاده با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
تمامی ششدانگ پلاک ثبتی ۱۱۰۱۶/۱۹۹ اصلی واقع در بخش یک ثبت قم که در دفتر الکترونیک 
شماره ۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۲۱۸۴۵ سند چاپی شماره ۱۵۹۳۳۴ به نام رضا کریمی ثبت و سند 
صادر گریده سپس برابر سند قطعی شماره ۱۱۳۷۷۹ مورخ ۱۳۹۹/۰۵/۰۱ دفترخانه اسناد رسمی 
شماره ۱۷ قم به ایشان )ثوره بالوی زاده( منتقل شده است که ایشان اعلام نموده به علت سهل 
انگاری سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً 
به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۴۳۵۱(
عباس پورحسنی-رییس ثبت اسناد و املاک منطقه ۲ قم
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سرمربی تیم ملی فوتبال در اردوی پیش رو چالش های زیادی برای اعلام نفرات 
لیست خود دارد که شاید بیشترین آن در خط دفاعی باشد.

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، تیم ملی فوتبال از روز ۳ شهریورماه 
با حضور بازیکنان داخلی اردوی خود را آغاز می کند و از روز ۸ شهریور هم با 

پیوستن لژیونرها تمرینات پیگیری خواهد شد.
تیم ملی روزهای ۱۱ و ۱۶ شهریورماه و در دیدارهای انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر به ترتیب با سوریه و عراق دیدار خواهد کرد. ملی پوشان ایران در نخستین 
دیدار میزبان هستند که تلاش فدراسیون فوتبال قطعی کردن میزبانی در تهران 
است و در غیر این صورت میزبانی دیدارهای ایران در قطر انجام خواهد شد. 
همچنین دیدار دوم هم که بازی خانگی عراق محسوب می شود، در قطر برگزار 
خواهد شد و ورزشگاه الغرافه میزبان دو تیم است. دراگان اسکوچیچ برای این دو 
دیدار حساس با چالش هایی مواجه است که مربوط به لیست تیم ملی می شود. 
مصدومیت مرتضی پورعلی گنجی که از نفرات اصلی تیم ملی ۶ سال اخیر بوده 
یک جابجایی قطعی را در لیست تیم ملی ایجاد کرده است. همچنین اسکوچیچ 
که عارف غلامی را به عنوان بازیکن جایگزین در اردوهای قبلی در اختیار داشت، 
این بازیکن را هم نمی تواند به اردو فرابخواند، چرا که غلامی نیز مانند پورعلی گنجی 

بین  در  نشده اند.  جراحی  به  موفق  هنوز  هیچ کدام  و  کرده  پاره  صلیبی  رباط 
گزینه های موجود برای دفاع میانی محمدحسین کنعانی زادگان، شجاع خلیل زاده 
و سیدمجید حسینی که در اردوهای قبل حاضر بودند به احتمال فراوان بازهم به 
اردو دعوت خواهند شد، اما لزوم حضور یک یا دو مدافع میانی دیگر هم در لیست 
تیم ملی حس می شود که باید دید اسکوچیچ از میان مدافعان مبانی حاضر در 
لیگ، چه نامی را در لیست خود قرار خواهد داد. احسان حاج صفی، کاپیتان تیم 
ملی هم در روزهای اخیر دچار مصدومیت شد. هرچند مصدومیت او جدی نیست، 
اما با این حال بعید به نظر می رسد بتواند تیم ملی را در دو بازی پیش رو همراهی 
کند. حاج صفی اعلام کرده به حداقل ۱۰ تا ۱۲ روز زمان برای ریکاوری نیاز دارد 
تا مجدداً به تمرینات برگردد که با این حساب اردوی پیش روی تیم ملی را از دست 
خواهد داد. باشگاه آ.اِ.ک یونان هم مدت دوری بازیکن ایرانی تیمش را ۳ هفته 
اعلام کرده است که چالش اصلی تیم ملی همین مسئله خواهد بود. تیم ملی 
ضمن از دست دادن کاپیتان خود، یک بازیکن دو پُسته را از دست داده که قابلیت 
بازی در دفاع چپ و هافبک دفاعی را داشت. از سویی میلاد محمدی هم نتوانسته 
در دفاع چپ خواسته ها را برآورده کند و در صورت آماده نبودن او در اردوی پیش رو، 

تیم ملی دچار چالشی جدی در این پست خواهد شد.

اسکوچیچ البته برای دفاع چپ، وحید امیری را در نظر دارد که در فصل گذشته 
مدتی برای پرسپولیس در این پست بازی کرد و عملکرد قابل قبولی هم داشت. 
امیری در بازی های اخیر تیم ملی در مرحله قبلی انتخابی جام جهانی هم در دفاع 
چپ به میدان رفت تا گزینه ای جدی برای قرار گرفتن در ترکیب تیم ملی برای این 
پست باشد، اما سرمربی تیم ملی بازهم برای جانشینی حاج صفی باید به دنبال 
گزینه آلترناتیو باشد تا در دفاع چپ به مشکل نخورد. امید نورافکن که بازیکن مورد 
علاقه اسکوچیچ است و فصل اخیر برای سپاهان در دفاع چپ به میدان رفته، 
احتمالًا جانشین حاج صفی خواهد شد که مانند او بازیکنی دو پُسته با قابلیت بازی 
در هافبک دفاعی و دفاع چپ است. محمد نادری بازیکن فصل قبل استقلال که 
این فصل راهی آلتای ترکیه شد و سعید آقایی نیز می توانند گزینه های دیگری برای 
دفاع چپ باشند. با عبور از خط دفاعی که چالش جدی سرمربی تیم ملی به دلیل 
لشگر مصدومان است، درون دروازه تیم ملی چالشی شیرین را برای اسکوچیچ 
به همراه دارد. علیرضا بیرانوند، امیر عابدزاده، پیام نیازمند و محمدرضا اخباری 
چهار دروازه بان تیم ملی در اردوی قبلی بودند که حالا با حضور نیازمند در لیگ 
پرتغال سه نفر آنها لژیونر هستند که هر سه نفر نیز عملکرد خوبی در ترکیب تیم ملی 
داشته اند. جدا از اخباری که عملکرد خوبی در تراکتور داشت، رشید مظاهری، 
دروازه بان استقلال نیز که اردوی قبلی را به دلیل ابتلا به کرونا از دست داد، می تواند 
در اردوی پیش رو حاضر باشد. برخی حامد لک، دروازه بان پرسپولیس را هم به 
دلیل عملکردش در فصل گذشته و آمار خوبی که داشت، گزینه حضور در تیم ملی 
می دانند. چالش شیرین اسکوچیچ در خط حمله نیز همراه او است. آمادگی بالای 
سردار آزمون، مهدی طارمی و کریم انصاری فرد در مرحله قبلی خط حمله تیم 
ملی ایران را تبدیل به ترسناک ترین خط حمله برای رقیبان کرده است. علاوه بر 
آنها آمادگی بالای علیرضا جهانبخش در فاینورد هم کار اسکوچیچ را برای انتخاب 
نفرات سخت می کند، چرا که فارغ از جهانبخش که البته در پست وینگر راست 
به میدان خواهد رفت، سجاد شهباززاده، مهدی قایدی و شهریار مغانلو بازیکنان 
مدعی لیگ داخلی برای حضور در تیم ملی هستند. در کنار آنها مهدی ترابی، 
علی قلی زاده و کاوه رضایی نیز جزو بازیکنان تاثیر گذار تیم ملی در بازی های اخیر 
بودند. تیم ملی درخط حمله نفرات دیگری هم دارد که شاید در اردوی قبلی غایب 
بودند، اما خود را مدعی حضور در تیم ملی می دانند که می توان به علی علیپور از 
تیم ماریتیمو پرتغال، اللهیار صیادمنش از زوریا اوکراین، مهرداد محمدی از العربی 
قطر، عیسی آل کثیر و ارسلان مطهری از پرسپولیس و استقلال اشاره کرد. لیست 
نفرات تیم ملی در دفاع راست و هافبک میانی هم تا حدودی قابل حدس است که 
می توان به بازیکنانی چون صادق محرمی، سیامک نعمتی، دانیال اسماعیلی فر، 
جعفر سلمانی، سعید عزت اللهی، احمد نوراللهی، میلاد سرلک، سامان قدوس، 
کمال کامیابی نیا و علی کریمی که در فهرست نفرات اخیر تیم ملی حضور داشتند، 
اشاره کرد. حالا همه منتظر اعلام لیست تیم ملی برای بازی های پیش رو هستند 
که طبق برنامه، تمرینات با حضور بازیکنان داخلی از روز چهارشنبه آغاز می شود. 
ضمن اینکه باید دید لیست تیم ملی برای اردوی پیش رو با حضور چند بازیکن 
خواهد بود. هر تیم به صورت رسمی می تواند ۲۳ بازیکن را در لیست خود داشته 
باشد، اما با توجه به شرایط کرونایی، تیم ها می توانند نفرات بیشتری را انتخاب کنند 
تا در صورت ابتلای هر یک از بازیکنان، جایگزین بازیکن جدید دچار مشکل نشود.

 چالش های اسکوچیچ برای لیست جدید تیم ملی فوتبال؛

به بهانه سفر آسمانی سید جعفرمدرسی پیشکسوت دوچرخه سواری استان قم؛ مدافعان مصدوم، مدعیان دروازه و خط حمله

پا در رکاب تا دروازه های بهشت

رضا ملکی
در وصف مردی می نویسم که دریایی از عشق و محبت وجودش را در برگرفته بود و چهل 

سال از زندگی خود را مصروف عشقی کرد که نامش ورزش دوچرخه سواری بود.
سید جعفر مدرسی جوان برومند قدیم دوچرخه سواری قم که لباس مقدس تیم ملی 
برازنده قامتش بود پله های ترقی را پیمود تا با چند قهرمانی در کشور نامش در ردیف 

افتخار آفرینان ورزش قم قرار گیرد.
مسیر بعدی او مربی گری تیم ملی دوچرخه سواری بود که عاشقانه رفت و زندگی خود را 
جهت آموزش ملی پوشان این رشته قرار داد تا جمع افتخارات او در مسیر رسیدن به هدف 
بزرگش تکمیل گردد.  حادثه سقوط وحشتناک وی از دوچرخه در مسابقات قهرمانی 
کشور جاده ی در یزد که منجر به کما رفتن وی و ضربه ی مغزی برای او شد سید دوچرخه 
سوار ما را یکسال از عشق خود دورنمود تا تجربه تلخ گام نهادن تا مرز مرگ را در این ورزش 

برای خود متصور سازد.
وی با استخدام در اداره کل ورزش و جوانان بصورت پیمانی مدیریت استادیوم پیر تختی 
را پذیرفت تا تلاشهای ماندگار وی برای احیای این استادیوم و رفع مشکلاتش ازصبح  
زود شروع و تا لحظات پایانی شب ادامه داشته باشد. جعفر مدرسی با کمبود های بسیار 
مالی در زندگی ساخت،نامردیهای بسیاری را دید اما تعریفش از زندگی عشق به خانواده 
و ورزش دوچرخه سواری بود که سالها در هیئت دوچرخه سواری قم و آموزش به جوانان 
برومند ولایت تعریف گردید.حالا خبر میرسد که این مرد دوست داشتنی که چندی قبل به 
کرونا مبتلا شده بود به دیار یار شتافته و آسمانی گردیده است. میشود گفت که جعفر غریز 
پا در رکاب تا دروازه های بهشت رکاب زده تا تجلی نور خداوند مهربان را در ملکوت اعلی 
مشاهده و از دور دستهای زیبا برای دوستدارانش و خانواده عزیزش دعا گو باشد .انتظار 
میرود که مسئولان ورزش قم با توجه به تنگناهای موجود در زندگی این عزیز از دست رفته 
نگاه حمایتی خود را بر خانواده ایشان داشته باشند تا روح پاکش شاد و خندان از این 

توجه خاص در جوار رحمت الهی آرام گیرد.

رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم :
منتظر درخشش ملی پوشان ورزش قم 

درپارالمپیک هستیم 
رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم گفت: منتظر درخشش سه 

ملی پوش ورزش معلولین قم در بازی های پارالمپیک ۲۰۲۱ توکیو هستیم. 
محمد پیروزمنش ، اظهار کرد: سه ورزشکار قمی حاضر در بازی های پارالمپیک ۲۰۲۱ 
توکیو عضو تیم های ملی والیبال نشسته و بسکتبال با ویلچر هستند و امیدواریم همانند 

بازی های دوره قبل که در برزیل برگزار شد شاهد درخشش و نتایج موفق آنها باشیم.
وی با بیان اینکه سهمیه ورزش معلولین قم نسبت به دوره قبل بازی های پارالمپیک در 
این دوره به سه نفر افزایش یافته، ادامه داد: در این دوره از مسابقات حسین گلستانی و 
سیدحسین حسینی جدّ نماینده های قم در تیم ملی والیبال نشسته مردان ایران هستند و 

محمد محمدنژاد نیز عضو تیم ملی بسکتبال با ویلچر محسوب می شود.
رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم در ادامه به برنامه رقابت نمایندگان 
قم در بازی های پارالمپیک توکیو اشاره و اضافه کرد: نماینده های کشورمان در این بازی ها 
از ۴ تا ۱۳ شهریور ماه به میدان می روند و ما بی صبرانه منتظر بازی های والیبال نشسته و 

بسکتبال با ویلچر هستیم.
وی با بیان اینکه افتتاحیه رسمی بازی های پارالمپیک توکیو روز سه شنبه دوم شهریور 
ماه برگزار می شود، بیان کرد: کاروان ورزشی جانبازان و معلولین ایران متشکل از ۶۲ 
ورزشکار در ۱۰ رشته ورزشی به این دوره پارالمپیک اعزام شده و پنجشنبه چهارم شهریور 
در نخستین روز این دوره شاهد رقابت تیم ملی بسکتبال با ویلچر با تیم ملی استرالیا 

خواهیم بود.
پیروزمنش عنوان کرد: روز شنبه ششم شهریور ماه تیم والیبال نشسته کشورمان در 
نخستین بازی خود با تیم آلمان روبه رو خواهد شد و یکشنبه هفتم شهریور دومین بازی تیم 
بسکتبال با ویلچر ایران با بریتانیا انجام می شود، ضمن اینکه روز دوشنبه هشتم شهریور 

شاهد بازی تیم ملی والیبال نشسته با تیم برزیل هستیم.
وی با بیان اینکه بازی سوم تیم ملی والیبال نشسته روز سه شنبه نهم شهریور با چین 
خواهد بود، در پایان اظهار کرد: تک تک اعضای کاروان ورزشی جانبازان و معلولین 
کشورمان در این شرایط سختی کرونایی با یک همت بلند به تمرین پرداختند و برای تک 

تک آنها در این دوره بازی های پارالمپیک آرزوی موفقیت داریم.

لیگ برتر فوتسال؛
شکست تلخ فردوس قم از تازه وارد مازندرانی 
تیم های فوتسال فردوس قم و زندی بتن کلاردشت از هفته سوم لیگ برتر فوتسال 
باشگاههای کشور به مصاف یکدیگر رفته بودند که این بازی با نتیجه چهار بر دو به سود 

تیم میهمان به پایان رسید. 
در این دیدار که عصر یکشنبه  هفته گذشته در ورزشگاه خالی از تماشاگر شهید 
حیدریان قم برگزار شد، سعید قلندری)پنالتی( و مسعود عباسی برای فردوس قم و مهدی 
دهقان نژاد)۲ گل(، رحمان سارانی و علی آقااحمدی برای زندی بتن کلاردشت گلزنی 
کردند. فردوس قم که در این بازی خانگی بهترین گلزن خود در دوره گذشته لیگ برتر 
یعنی روح الله ایثاری را در اختیار نداشت، در عملکرد دفاعی نیز بسیار ضعیف نشان داد 
و با وجود تلاش بسیار بازیکنان و سیستم پاورپلی در دقایق پایانی، متحمل این شکست 
تلخ شد. تیم زندی بتن کلاردشت نیز که تازه به رقابت های لیگ برتر قدم گذاشته است، 
در این دیدار نشان داد حریف دست و پا بسته ای برای دیگر تیم ها نخواهد بود و با یک 
بازی منطقی توانست میزبان خود را به خوبی شکست دهد. تیم فوتسال فردوس قم که 
در هفته نخست رقابت ها به دلیل حاضر نشدن تیم شهروند ساری با نتیجه سه بر صفر 
برنده اعلام شده بود و در هفته دوم نیز تیم فولاد زرند ایرانیان کرمان را در خانه حریف با 
نتیجه سه بر دو شکست داده بود، با قبول این شکست ۶ امتیازی باقی ماند. همچنین در 
ابتدای این دیدار به مناسبت فوت ناصر شریفی پیشکسوت فوتسال قم که اکثر فوتسال 
دوستان استان خاطرات زیادی با او دارند، حاضران در ورزشگاه یک دقیقه سکوت کردند.
گفتنی است این هفته آخرین بازی تیم های لیگ برتر فوتسال پیش از اعزام تیم ملی 
فوتسال کشورمان به جام جهانی لیتوانی بود و هفته چهارم پس از پایان این مسابقات به 

انجام خواهد رسید.

مقابل نیروی زمینی شهید شاملی کازرون رقم خورد؛
دومین شکست هندبالیست های پاس قم 

در لیگ برتر 
تیم هندبال مردان پاس ناجای قم دومین مسابقه خود از دور رفت رقابت های فصل 

۱۴۰۰ لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور را با شکست پشت سر گذاشت. 
برپایه این گزارش ، هندبالیست های پاس قم که دومین دوره متوالی در لیگ برتر 
باشگاه های کشور حضور یافته اند، بعد از شکست در نخستین بازی خود مقابل تیم مطرح 

ذوب آهن اصفهان، دومین بازی این فصل را نیز به قهرمان دوره قبل واگذار کردند.
حریف تیم هندبال پاس قم در ادامه رقابت های لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور، 
تیم نیروی زمینی شهید شاملی کازرون بود که در فصل ۱۳۹۹ قهرمان این رقابت ها شده 
و قمی ها فصل قبل نیز با این تیم سابقه رویارویی داشتند اما در دومین بازی این فصل 

به حریف باختند.

نزدیک به ۲ سال بلاتکلیفی کاراته استان قم بعد از انحلال انتخابات سال ۱۳۹۸ این هیات با انتخاب مهدی بیرانوند به عنوان 
رئیس جدید این هیات به پایان رسید.

برپایه این گزارش ، افتخارات بی شمار مردان پرصلابت کاراته قم در میادین مهم بین المللی، آسیایی و جهانی این رشته به 
ویژه دوران طلایی بین سال های ۱۳۷۸ تا ۱۳۸۵ باعث شده که همواره نام قم به عنوان قطب کاراته ایران بر سر زبان ها باشد.
زحمات بی دریغ مربی کاربلد و سختکوشی همچون غلامرضا دباغیان که نزدیک به دو دهه سکاندار هدایت کاراته ایران در 
میادین مختلف بوده و شاگردان مستعدی همچون مهدی عموزاده، مهدی جعفری، مجید عبدالحسینی، علیرضا کتیرایی 
و امیر مهدیزاده که به عنوان مفاخر کاراته ایران همواره سرآمد بوده  و گردن  آویزهای طلا، نقره و برنز جهانی و آسیایی زیادی 

کسب کرده اند بیانگر این مهم است که کاراته قم همواره در کاراته ایران حرف اول را می زند.
در کنار مربیان برجسته کاراته قم می توان از استاد سید علی خلیلی نام برد که با تلاش ۵۰ ساله در این رشته همواره توانسته 
اثرات مثبت و ارزشمندی را برای این ورزش مدال آور داشته باشد، از شاگردان برومند این مربی شایسته می توان به سعید 
آشتیان کاراته کای شایسته قمی در چندین میدان جهانی و آسیایی اشاره کرد که توانست برای کشور عزیزمان افتخارآفرین 
باشد. استاد محسن بیطرفان نیز از جمله مربیان شایسته ای است که هیچ گاه به حق خود در کاراته نرسید و از لحاظ فنی 
و تکنیکی نیز جز کاراته کارهای برجسته زمان خود و از مربیان زحمتکش کاراته قم بود، استاد مهدی دهپرور نیز از مربیان 
قدیمی کاراته قم به شمار می رود که همواره در معرفی چهره های جوان به کاراته قم و کشور در تلاش بود و این مسیر سازندگی 
نیز همچنان ادامه دارد. بعد از عبور از چهار مربی قدیمی و شایسته قمی که بیش از ۵۰ سال عمر خود را صرف پیشرفت کاراته 
قم کردند دیگر مربیان ارزنده این رشته که از لحاظ اخلاقی و تکنیکی سرآمد است و با تلاش خستگی ناپذیر خود سعی در 
احیای این رشته در قم داشته، در رشته کاتا برادران شایسته سلطانی هستند که با مدیریت خوب خود در سطح کشور جوانان 
برومندی را به تیم ملی کاراته ایران معرفی کردند و در رشته های غیرکنترلی نیز وجود مربیان خوب و توانمندی چون استاد 
بهادری و عزیزیان توانسته همواره بچه های کاراته قم را در سطح کشور مقتدر و شایسته معرفی کند. با عبور از وضعیت ۲۰ 
ساله حاکم بر کاراته قم در می یابیم که دوران طلایی کاراته قم در طول ۱۰ سال در زمان ریاست این رشته توسط رضا ملکی 
قهرمانان شایسته قم توانست حرف اول کاراته ایران را در کشور بزند، ادامه این روند با مدیریت حسن عابدی بود تا نهایتا 
علیرضا برخوردار سکان هدایت این رشته را در دست گرفت. برخوردار با توجه به مشکلات بسیار توانست نمره قبولی را 
در طول مدت ریاست خود بر کاراته دریافت کند اما دومین انتخاب وی به عنوان رئیس هیات کاراته در زمستان سال ۱۳۹۸ 
نافرجام ماند و بعد از انحلال انتخاباتی که به ریاست دوم برخوردار منجر شد، ماه ها صحبت از این بود که چه کسی سکان 
هدایت این رشته جذاب را در دست خواهد گرفت. در این مدت شنیده ها از عدم وفاق بزرگان کاراته با هم خبر می داد که 
این اتفاقی ناگوار بود و نزدیک به ۲۰ ماه کاراته قم را در بلاتکلیفی قرار داد، در حالی که یکپارچگی اهالی کاراته می تواند این 
رشته را بار دیگر در کشور مطرح سازد و این هشداری است به مسئولان ورزش قم که نگاهی جدی و ویژه به مدال آورترین رشته 
شهرشان داشته باشند اگر به غیر ازاین باشد کاراته قم حرکت در سقوط و سراشیبی را تجربه خواهد کرد. در انتخابات جدید 
هیات کاراته که اوایل هفته جاری بود مهدی بیرانوند با کسب هشت رای از ۱۵ رای اعضای مجمع برای مدت چهار سال تا 

۱۴۰۴ به عنوان رئیس جدید هیات کاراته استان قم انتخاب شد و بدین ترتیب دوران بلاتکلیفی کاراته قم به پایان رسید.

تیم بدمینتون رعد پدافند هوایی قم برای تکرار قهرمانی خود آماده حضور موفق در فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر بدمینتون 
مردان باشگاه های کشور می شود. 

برپایه این گزارش ، تیمی که با موفقیت در مجموع دیدارهای رفت و برگشت مرحله نهایی فصل ۱۳۹۸ لیگ دسته 
اول باشگاه های کشور مجموع صعود به لیگ برتر را کسب کرد و در نخستین تجربه حضور در بالاترین سطح مسابقات 

باشگاهی ایران یعنی لیگ برتر سال ۱۳۹۹ قهرمان شد، حالا برای تکرار قهرمانی لیگ برتر مهیا می شود.
تیم هیات بدمینتون استان قم متشکل از نفراتی همچون محسن صادقیان، سجاد ترابی، محسن دادستان، معین 
کشاورز، مجتبی زارع، متین مقیمی و پارسا شهبازی به مربیگری محمدرضا مطیع چهره با سابقه و شناخته شده این 

رشته توانست در سال ۹۸ پس از ۱۰ سال قم را به لیگ برتر برساند.
این تیم در بازی های فصل ۱۳۹۹ لیگ برتر بدمینتون مردان ایران در تعامل با باشگاه رعد پدافند هوایی با این نام به 
عنوان نماینده استان قم به میدان رفت، تیمی که با برنامه ریزی بسیار خوب هیأت بدمینتون قم و متشکل از کادر فنی و 

بازیکنان شاخص بومی از مسابقات لیگ دسته اول باشگاه های کشور به کارزار لیگ برتر آمده بود.
 رعد پدافند هوایی نماینده قم در لیگ برتر

در واقع پس از رایزنی های مختلف هیأت بدمینتون برای یافتن حامی مالی و تشکیل تیمی قدرتمند در لیگ برتر، 
سرانجام این تیم با نام رعد پدافند هوایی قم در لیگ به مصاف حریفان رفت و در حالی که کمتر کارشناسی پیش بینی 
می کرد به عنوان یک شگفتی ساز ظاهر شود، اما با عملکرد موفق خود سرانجام قهرمانی لیگ برتر را به دست آورد تا قم 

برای نخستین بار صاحب قهرمانی لیگ برتر نیز شود. 
قهرمانی رعد قم با ۹ پیروزی در ۱۰ مسابقه لیگ برتر 

تیم رعد پدافند هوایی قم در رقابت های فصل قبل لیگ برتر باشگا ه های کشور که با عنوان جام خلیج فارس به انجام 
رسید با تیم های دانشگاه یزد، فولاد مبارکه سپاهان اصفهان، شهرداری شهر بابک، خاتم اردکان و ذوب روی صبای 

زنجان رقابت کرد و با ۹ برد و تنها یک باخت قهرمان شد.
تیمی که فصل گذشته در مسابقات لیگ برتر بدمینتون مردان باشگاه های کشور غوغا به پا کرد و با مدیریتی مدبّرانه، 
کادر فنی مجرّب و مجموعه ای از بازیکنان شاخص کشور به مقام قهرمانی این رقابت ها دست یافت حالا با تغییراتی اندک 

مهیای لیگ برتر سال ۱۴۰۰ است.
 تغییرات اندک رعد برای فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر بدمینتون

فصل ۱۴۰۰ مسابقات لیگ برتر بدمینتون مردان باشگاه های کشور از اوایل شهریور ماه رسما آغاز می شود و تلاش 
مجموعه هیات بدمینتون قم و کادر اجرایی تیم رعد پدافند هوایی این است که اوضاع بر وفق مراد آنها بوده و تیمی 

یک دست و هماهنگ را روانه لیگ برتر کنند و این تیم قهرمانی سال ۹۹ را تکرار کند.
آخرین خبرها حکایت از تداوم همکاری محمدرضا مطیع سرمربی قمی تیم رعد با این تیم در فصل ۱۴۰۰ لیگ برتر 
باشگاه های کشور دارد، ضمن اینکه به جز محمد پایروند و فرزین خانجانی، دیگر نفرات این تیم حفظ شده اند و بازیکنان 

مطرح دیگری که به عنوان سرباز به رعد پدافند هوایی می آیند جایگزین این دو چهره مطرح می شوند.

مهدی بیرانوند رئیس هیات کاراته استان قم شد؛

پایان ۲ سال بلاتلکیفی کاراته قم 
بازگشت بدمینتون قم به لیگ برتر بعد از یک دهه؛

تدارک بدمینتون قم برای دومین قهرمانی لیگ برتر 

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شرایط کنونی 
این تیم و انتقال مهره های کلیدی سرخ پوشان پایتخت گفت: 
رفتن برخی از چهره های موثر تیم بدون شک جبران ناپذیر 
بتوان  که  برود  پیش  گونه ای  به  شرایط  امیدوارم  و  است 

استخوان بندی اصلی تیم را حفظ کرد. 
روزافزود: شرایط موجود نشان می دهد  پنجعلی  محمد 
دست باشگاه از نظر تامین منابع مالی خالی است، حمایتی 
که باید از یک تیم قهرمان مانند پرسپولیس صورت بگیرد، 
نمی گیرد و شاهد هستیم بازیکنان کلیدی این تیم به دلایل 
مختلف در حال جدا شدن هستند. وی ادامه داد: باید به این 
مساله توجه داشت که پرسپولیس در آستانه بازی های آسیایی 

است و در زمانی که همه حریفان در حال تقویت خود هستند 
ما بازیکنان کلیدی مان را از دست می دهیم. به نظرم باید 
بهتر عمل کرد تا آرامش تیم هم حفظ شود و در ادامه شاهد 
ثبات دوباره در این تیم باشیم. پیشکسوت پرسپولیس تصریح 
کرد: فوتبال دولتی طبعات خاص خود را دارد، متاسفانه سال 
هاست بحث خصوصی سازی سرخابی ها مطرح است اما هر 
بار می بینیم دولت تمام می شود و این مساله در حد حرف 
باقی می ماند. تیمی که پتانسیل قهرمانی در آسیا را دارد و 
سال هاست تیم اول ایران است نباید در چنین شرایطی باشد 
و باید به هر شکل ممکن منابع مالی جهت تامین خواسته 
های کادر فنی مهیا شود. پنجعلی یادآور شد: زمانی نداریم 

که بخواهیم بی تفاوت عمل کنیم، واکنش هایی که صورت 
می گیرد نشان می دهد دست باشگاه خالی است و نمی توان 
بدون هزینه در فوتبال حرفه ای گام برداشت، اگر شما بهترین 
بازیکن را هم در اختیار داشته باشید زمان می برد تا با تیم 
هماهنگ شود و در سیستم تیم جا بیافتد. از سویی دیگر عدم 
حضور بازیکنان کلیدی ضربه جبران ناپذیری بر پیکره تیم می 
زند و روند کار را دچار مشکل می کند. وی در مورد حضور وزیر 
پیشنهادی وزارت ورزش و جوانان هم گفت: سجادی از چهره 
های ورزشی و با تجربه است که شناخت مختصری از او دارم. 
در سالیان قبل و در چند سفر ورزشی در کنار هم بودیم. به 
نظرم می تواند کمک حال ورزش باشد چرا که سالیان سال به 

عنوان یک ورزشکار و قهرمان در عرصه ورزش فعالیت کرده و 
بعد از آن نیز به عنوان مدیر ورزشی شرایط را درک کرده است 
و می تواند موثر باشد، البته این در شرایطی موثر است که او 
حمایت شود. ملی پوش اسبق تیم ملی فوتبال ایران تاکید 
کرد: اگر هر فردی بیاید اما حمایت نشود، کاری از پیش نمی 
رود. وزارت ورزش نباید تیم داری کند بلکه باید سیاست گذار 
باشد و نقش حمایتی خود را به خوبی ایفاد کند. در هر دوره 
شاهد هستیم از خصوصی سازی سرخابی ها صحبت می 
شود اما این مساله در پایان دولت به سرانجام نمی رسد و اگر 
بخواهیم واقعا مشکلی حل شود باید این دو تیم را به مردم 

واگذار کرد تا شرایط سرمایه گذاری مهیا شود.  

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس:
 عدم حضور بازیکنان کلیدی جبران ناپذیر است

رییس فدراسیون فوتبال گفت: یکی از دغدغه های ما صعود تیم ملی به جام جهانی 
است اما در کنار آن توسعه فوتبال زنان یکی از اهداف اصلی ما است. 

شهاب الدین عزیزی خادم در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال زنان اظهار داشت: قشر 
عظیمی از جامعه کشور زنان هستند و از این حیث خوشحالیم با وجود کم لطفی هایی 
که در این سال ها در حوزه فوتبال زنان شده، وظیفه خود می دانیم که در کنار آنها قدم 
برداریم و این موضوع را جبران کنیم. این سخاوت نیست، عدالت است. فوتبال زنان 
هم بخشی از فوتبال ملی است و حمایت از فوتبال زنان برای ما افتخار است. انشاءالله 
با همت شما عزیزان به سر مقصد اصلی برسیم. وی در ادامه با اشاره به حضور تیم 

ملی فوتبال و فوتسال آقایان در مسابقات جام جهانی گفت: هر چند تیم های ملی 
فوتبال و فوتسال خیلی مهم هستند و یکی از دغدغه های ما صعود تیم ملی به جام 
جهانی است. اما در کنار آن توسعه فوتبال زنان یکی از اهداف اصلی ماست. این نکته 
برای ما خیلی مهم و حائز اهمیت است. به همین دلیل همکاران من و شهره موسوی، 
اعضای هیات رئیسه در این راستا تلاش کرده و از تمام امکانات استفاده خواهیم کرد. 
وی افزود: هر چند بسیاری از محدودیت ها و معذوریت ها برای ما قابل درک است، 
اما می خواهیم در یک چارچوب با حفظ کرامت انسانی، شان و منزلت زنان گرامی را 
حفظ کنیم و در راستای نگاه فدراسیون سعی خواهیم کرد قدم های موثری برداریم. 

نگاه فدراسیون فوتبال به زنان نگاه توسعه محور است. رئیس فدراسیون در پایان خاطر 
نشان کرد: مطمئن باشید فدراسیون در حد توان و بضاعت خود به توسعه فوتبال زنان 
و نگاه عدالتی در این مسیر قدم برمی دارد. باید از طریق توسعه، فوتبال را در حوزه 
آموزش به دل خانواده ها ببریم. اطمینان دارم هر چه فوتبال در حوزه زنان گسترش 
پیدا کند، به شکوفایی و توسعه اش در حوزه آقایان هم کمک خواهد شد. این نکته 
مهم مغفول مانده، اما آگاهانه و با مطالعه در این مسیر قدم برداشته ایم. آنچه مسلم 
است از تمام ابزارها و امکانات برای توسعه فوتبال زنان استفاده خواهیم و در این مسیر 

از هیچ کوششی دریغ نخواهیم کرد.

عزیزی خادم: 
توسعه فوتبال زنان یکی از اهداف اصلی ما است



7 یکشنبه-سی ویکم مردادماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5333
سیاسی

رییس جمهوری با تاکید بر لزوم بازسازی اعتماد مردم گفت: عمل به وعده ها 
می تواند اعتماد را بازسازی کند و برگرداند و بنای بنده به عنوان یک خدمتگزار و 

دولت این است که به وعده ها عمل کنم. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی عصر شنبه و بعد از سخنان موافقان و مخالفان درباره 
کلیات برنامه و کابینه معرفی شده به مجلس اظهار کرد: یکی از مشکلاتی که غیر از 
موضوع معیشت و کسب و کار در کشور داریم، آسیب دیدن اعتماد مردم است و این 
اعتماد باید برگردد و بازسازی شود. برگشت این اعتماد در گرو عمل به وعده ها است.
رییس جمهوری افزود: عمل به وعده ها می تواند اعتماد را بازسازی کند و برگرداند 
و بنای بنده به عنوان یک خدمتگزار و دولت این است که به وعده ها عمل کنم. شما 
هم در مجلس شورای اسلامی مساعدت کنید در کمیسیون ها و صحن که دولت 

موفق شود به وعده های خود عمل کند.  
رییسی گفت: این همان جلوه از صداقت است که مردم می بینند. آنچه که گفته 
می شود عمل می شود و اعتماد بازسازی خواهد شد. من چه در دوره انتخابات و 
چه در جلسات بعد از انتخابات عرض کردم بنای من عمل به وعده ها است و آن هم 
با یک ادعا نمی شود اثبات کرد جز این که مردم ببینند که دولت و وزرا و مسوولین 

مربوطه به وعده هایشان عمل کردند.
رییس جمهوری افزود: به آنچه عرض کردم، اعتقاد دارم و از خداوند برای عمل به 
وعده ها مدد می گیرم. این که کسی تصور کند این وعده در واقع برای دوره انتخابات 
بوده است که هیجان ایجاد کند نه این گونه نیست چرا که ما در محضر خداوند 
متعال و شهدا هستیم سخنی که می گوییم باید قابل باور و بنای بر عمل باشد. این 

نقطه محوری است که مطرح شده و مطرح خواهد شد.
وی درباره برنامه های خود گفت: آنچه تقدیم مجلس کردم یک برنامه خلاصه 
چند صفحه ای بود و  برنامه کلان را بعدا تقدیم می کنم. آنچه به عنوان برنامه دولت 
سیزدهم تقدیم مجلس شد همه آنچه که در برنامه بود در آن چند صفحه گنجانده 
نمی شد و چند صفحه داده شد که رویکردهای برنامه در آن باشد که خلاصه آن را 
قرائت کردم. بنابراین برنامه کوتاه مدت و آنی ۶۵ صفحه با اولویت مسائل پیش روی 

دولت مانند کرونا و بازار سرمایه و کسری بودجه است.
برنامه مفصلی تا چند روز آینده تقدیم نمایندگان می شود

رییسی یادآور شد: در محضر رهبر معظم انقلاب عرض کردم که آن ۶۵ صفحه یک 
برنامه کوتاه مدت و فوری است برنامه دولت سیزدهم با ۳۰ مساله کشور که برخی 
از آنها مسائل دستگاهی نیست، بلکه فرابخشی و وزارتخانه ای به آن پرداخته شده 
است. هم مساله و هم مشکل و راه کارهای برون رفت در آن مشخص شده است. 
با این قید یک مسوول مستقیم برای هرکدام وزارتخانه شناخته شده است و زمان 

بندی هم شده است.
وی گفت: بنابراین به طور مفصل قضیه به عنوان برنامه تحولی برنامه سیزدهم 
تا چند روز آینده خدمت همه نمایندگان تقدیم می شود و در جریان قرار خواهید 
گرفت. این برنامه در یک مرحله عنوان پیش نویس دارد  و در مرحله دیگر نقطه 

نظرات نمایندگان و متخصصان و نخبگان نهایی خواهد شد.
رییس جمهوری گفت: مانند آنچه که به عنوان سند تحول در قوه قضاییه اقدام 
کردیم منتها سند تحول در دولت طبیعتا مفصل تر با موضوعات متنوع تر است که 

گستره دولت را در بر می گیرد.
رییسی عنوان کرد: مساله بعدی مساله مسئولیت هر کدام از اعضای دولت به 
صورت عام و تیم اقتصادی به صورت خاص است هر شخصی دارای مسئولیتی 
است و باید نسبت به مسئولیت خود پاسخگو باشد. اگر ما گفتیم تیم اقتصادی و 
هماهنگی، این به معنای رفع مسئولیت از احدی نسبت به مسئولیت خودش 
نیست. وزیر، بانک مرکزی، سازمان برنامه و بودجه، وزارت جهاد کشاورزی، صمت 
رییس جمهوری  و  قانون، مجلس  مقابل خداوند،  در  باید  دارند  همه مسئولیت 
یعنی همان  و همکاری است  نیازمند هماهنگی  این جمع  اما  باشد.  پاسخگو 
موضوعی که شما از آن نگران هستید، مساله عدم هماهنگی تیم اقتصادی تبدیل 
به هماهنگی شود. رییسی بیان کرد: بنابر این نسبت به سفره مردم همه دولت 
مسئولیت دارد. نه یک فرد خاص. من مسئولم، معاون اول مسئول است و نسبت به 

هر بخشی وزیران، و مسئولیت مربوطه مسئولیت دارد.
 بانک مرکزی باید نقش نظارتی جدی تری داشته باشد

در  هم  و  گفته اند  دولت ها  هم  که  است  نکته ای  این  افزود:  جمهوری  رییس 
نگاه های متخصصان اقتصادی، باید نظام بانکی را با همکاری مجلس و صاحبنظران 

اقتصادی و خود عزیزان ما در نظام بانکی مشغول هستند در کشور اصلاح کنیم.
رییسی با بیان اینکه برای اصلاح نظام بانکی باید گام های موثری برداریم، گفت: 
بانک مرکزی از حالت توصیه کننده که فقط به بانک ها توصیه کند باید خارج شود و 
جایگاه نظارتی جدی پیدا کند و نظارت آن همراه با یکسری از پیگیری های جدی 
باشد. وی خاطرنشان کرد: وقتی جدیت این کار در میدان عمل روشن  و مشخص 
شود بانک مرکزی نظارتش بر  فقط توصیه نیست بلکه توصیه همراه با اقدام و عمل 
است. این از ضرورت هایی است که حتما باید نسبت به بانک ها صورت بگیرد و جزو 

برنامه های دولت هم خواهد بود و ان شاءالله پیگیری کنیم.
رییس جمهوری با اشاره به وضعیت صندوق های بازنشستگی گفت: می دانید که 
وضع صندوق های بازنشستگی چه خبر است و اینکه اگر بودجه صندوق کم باشد یا 
نباشد، چه اتفاقی می افتد. قرار بود صندوق های بازنشستگی چه جایگاهی داشته 

باشد و امروز در کجا قرار دارد.
رییس دولت سیزدهم با بیان اینکه در شاخص های اقتصادی تردید و ابهام وجود 
دارد و این شاخص ها نیازمند بازنگری است،   تصریح کرد: شاخص های اقتصادی 
برای اندازه گیری حتما نیازمند یک بازنگری جدی است و این شاخص ها بعد از 
راستی آزمایی استفاده می شود. یعنی شاخص های اقتصادی نخست باید اصلاح 

و راستی آزمایی شود و بعد مورد استناد مجلس قرار بگیرد.
استفاده از توانمندی زنان در کابینه و وزیران خلاصه نمی شود

 وی با تاکید بر استفاده از توانمندی بانوان گفت: استفاده از این ظرفیت ارزشمند 
در  این ظرفیت می تواند  داد. دیدیم که  و خواهد  داده  قرار  توجه  را دولت مورد 
عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی نقش آفرین باشد پس حتما مورد 
توجه دولت خواهد بود. از موضوع استفاده از نقش آفرینی زنان که برای دولت 

می تواند کارساز باشد غفلت نکردیم و نخواهیم کرد.
رییسی با بیان اینکه استفاده از وجود زنان در وزیران و کابینه خلاصه نمی شود، 
گفت: استفاده از این ظرفیت در جای جای کشور به عنوان زنان نقش آفرین که 

تاکنون بودند و ما هم به اثرگذاری آن اعتقاد داریم، انجام خواهد شد.
وی همچنین گفت: درباره استفاده از اقوام و قومیت های مختلف در استان ها باید 
بگویم از همه ظرفیت ها برای اداره کشور استفاده می کنیم. در کشور، استان ها، 
میان  در  توجهی  قابل  و  ارزشمند  ظرفیت های  مختلف،  قومیت های  و  مناطق 
اهل سنت و جوانان وجود دارد و ما در برابر خانواده های اهل سنت و شیعه هر دو 
مسئولیت داریم.  چه تفاوتی دارد جوان برومند کارآمدی در گوشه ای از مملکت 
با مدرک فوق لیسانس یا دکترا بیکار باشد از این قوم یا گویش باشد یا از آن قوم و 
گویش. دولت و رئیس جمهوری برای همه مردم است از هر گویش و قوم فرقی ندارد 

ترک یا لر باشد یا بلوچ و عرب و عجم.
 نسبت به همه مردم مسئول هستیم

رییسی تاکید کرد: نسبت به همه مسئول هستیم چه کسانی که به این دولت رای 
دادند و چه کسانی که به این دولت رای نداده اند و دولت در قبال همه آنها و نسبت به 

توجه به همه حقوق مردم مسئولیت دارد حتی ایرانیان خارج از کشور.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: ایرانیان خارج از کشور هم مانند ایرانیان داخل 
کشور از حقوقی برخوردارند و دولت در برابر آنان مسئولیت دارد چون آنان به این 
کشور و به سرزمین مادری خود تعلق دارند و اولین جایی که ایرانیان خارج از کشور 

می توانند سرمایه گذاری کنند در وطن خود و سرزمین پدری و مادری شان است.
امنیت، حقوق  مانند  از کشور  ایرانیان خارج  برابر مسائل  در  کرد:  اضافه  وی 
اساسی، احوال شخصیه و بسیاری از این موارد مانند مسایل امنیت یک ایرانی در 
داخل کشور مسئول هستیم و وزارت خارجه و شورای عالی ایرانیان باید ساز و کاری 
دنبال کند و آنها بدانند حقوقشان در کشور و سرمایه گذاری آنان در کشور تامین 

خواهد شد.
رییس دولت سیزدهم ادامه داد: استفاده از ظرفیت عظیم نیروهای کشور و جوان 
کارآمد مورد توجه خواهد بود و من توصیه ام به همه مدیران کشور این است که با تمام 

وجود از این ظرفیت ها استفاده شود.

رییسی گفت: در سامانه ای که فعال کردیم خیلی از اسامی بارها درآن تکرار شده 
بود منتها چون دو وزارتخانه زمان آن کمی بود که افراد آن قطعی شدند و تعیین 
کردیم. نسبت به همه وزارتخانه ها پیشنهادهای زیادی داشتیم. اسم برخی از افراد 
برای بعضی ازوزارتخانه ها بیش از ۵۰ تا ۶۰ بار تکرار شد. نسبت به آقای زلفی پور و 
عبدالملکی و خیلی از دوستان و مردم نسبت به آنها پیشنهادهایی در مدیریت های 
مختلف داشتند چرا که فقط نگفتیم برای وزارت بلکه برای مدیریت های مختلف  نظر 

خواستیم.
 رییس جمهوری خاطرنشان کرد: دلمان می خواهد این مطالبه گری از ناحیه 
خود نمایندگان و فرهیختگان در کشور باشد به نحوی که در این دوره آزمون و خطا 
نداشته باشیم و بتوانیم همه مواردی که پیگیری می شود و استفاده از همه تجربیات 
که دنبال کنیم. یعنی هم متولی و هم زمان بندی مشخص است مثل آنچه در قوه 
قضاییه دنبال کردیم و به عنوان یک برنامه تحولی مورد عنایت رهبری و بسیاری از 

فرهیختگان قرار گرفت.  
 لیست اموالم را به رهبری اعلام کردم

رییسی افزود: در مجلس قانون تصویب کردید این قانون با گذشت چند سال اجرا 
نشد، زمانی که من به قوه قضاییه آمدم، گفتم باید آیین نامه این قانون تهیه شود 
دوستان آیین نامه تهیه کردند و اشکالی که داشتند که موادی از این قانون ابهام دارد 
که البته گفتم ابهام قانون به معنای عدم اجرای آن نباید باشد بلکه باید اجرایی شود، 
آیین نامه را تصویب کردیم سامانه را راه اندازی کردیم بسیاری از مسوولان اموالشان 

را اعلام کردند و این سامانه به کارش ادامه داده است.
رییس جمهوری ادامه داد: اعتقاد و باور ندارم اگر قانون ابهام داشت باید آن را 
متوقف کرد با تعامل با مجلس بسیاری از ابهامات قابل رفع است به سوابق نگاه کنید 
ما اموال را اعلام کردیم، ضمن این که برای این که قانون را اجرا کنم خودمان ابتدا 
اموال را اعلام کردیم، در آن زمان که رییس قوه قضاییه بودم باید این موضوع را به 

رهبری اعلام می کردم که من اولین نفری بودم که این کار را انجام دادم.
از  رییس دولت سیزدهم درباره موضوع مناطق محروم گفت: مناطق محروم 
مواردی است که در برنامه توسعه ششم آمده و حتماً در برنامه توسعه هفتم به عنوان 
یکی از محورها مورد تاکید قرار خواهد گرفت. در برنامه دولت ما هم همینطور است 
مسئله مناطق محروم امری است نباید از آن غفلت کرد. البته همه مناطق مورد توجه 

ما است اما مساله مناطق محروم در اولویت است و حتما برای آن برنامه داریم.
وی با اشاره به مساله ساختارهای موازی گفت: ساختارهای موازی در دولت حتماً 
بودجه و امکانات را هدر می کند و هم وضعیت پیچیده ای بروکراسی نمی گذارد 
کارمان را آنچنان که باید دنبال کنیم. مسئله ساختارهای موازی به صورت محوری 

جزو تشکیلات است.
رییس جمهوری تصریح کرد: ما در مساله کارمندان در ادارات خرید خدمت، 
شرکتی، پیمانی، استخدام رسمی را داریم که در یک اتاق ۶-۷ نفر نشسته اند 
هم حقوق های آنها و هم ارتباطات سازمانی و کارهای سازمانی آنها متفاوت است 
بنابراین مساله کارکنان دولت جزو اولویت های ما است. یک وقتی هم یک نظام 
هماهنگ پرداخت در کشور تصویب شد که در ادارات به آن نظام ناهماهنگ پرداخت 

می گفتند حقیقت هم همین بود.
عدالت در پرداخت برای دولت بسیار مهم است

وی با بیان اینکه عدالت در پرداخت برای دولت بسیار مهم است، خاطرنشان کرد: 
اگر یک قشر حقوقشان اصلاح می شود باید به حقوق اقشار دیگر هم توجه شود. 
من به نمایندگان می گویم که موکلین شما در سراسر کشور هم از شما و هم از من 
به عنوان خدمتگزارشان توقع دارند اگر به یک قشر توجه می کنیم، تصور نکنیم که 
این قشر تمام کشور است باید به اقشار دیگر هم توجه کنیم وگرنه به یک قشر توجه 

می شود و به اقشار دیگر توجه نمی شود.
رییسی بیان کرد: اینکه من در برخی جلسات گفته ام متناسب سازی حقوق 
دریافتی با تورم امری است که باید شامل همه دستگاه ها شود یعنی متناسب سازی 
حقوق دریافتی مشخص شود.  این یکی از جلوه های عدالت است. ما کسانی را 
داریم که دکترا دارند و به عنوان کارمند کار می کنند و در همان جا، آقا یا خانمی 
همین مدرک را با کارآمدی خاص خودش دارد و در نوع پرداخت متفاوت است در 

همه ادارات و سازمان ها و بخش ها هم است.
رییس جمهوری خطاب به نماینده مجلس گفت: برای اصلاح بسیاری از مسائل، 
کشور بهترین فرصت را دارد به نظر من همکاری دولت و مجلس می تواند بسیاری از 

گره ها که در کشور برای شما تبدیل به یک مسئله شده است.
 اجرای عدالت اساس تحول در دولت است

وی اضافه کرد: با همکاری مجلس و بسیاری از دلسوزان در دانشگاه ها و محافل 
علمی می توان اقدام کرد ما هم آمادگی داریم اگر کار کاملا کارشناسی شده و مبتنی 
بر قوانین و مقررات باشد در میدان، اجرا کننده باشیم و باکی نداریم چه به ما بگویند 

و چه نگویند.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: اجرای عدالت مشکلاتی دارد اما به ما آموختند 
و در سیره ائمه هم هست پس برای اینکه هم خودمان و هم امکانات مان را برای 
اجرای عدالت هزینه کنیم آمادگی داریم. اجرای عدالت می تواند اساس تحول در 
دولت را شکل دهد و آن وقت خواهید دید که سنی، شیعه، روستایی و شهری نخبه 

اجتماعی راضی خواهند بود.
 رییسی تصریح کرد: برای ما مهم این است که عدالت را اجرا می کنیم ممکن است 
عده ای از ما ناراحت شوند اما آنچه برای ما مهم است رضایت عموم مردم و شهروندان 
است. کسانی که نسبت به آنان تکلیف داریم و بر گردن ما حق دارند و ما باید وظیفه 

تکلیفی خود را انجام دهیم.
وی همچنین درباره تمرکززدایی یا تمرکزگرایی گفت: این کار به کارشناسی نیاز 
دارد ما موافقیم این اختیارات را نه تنها به استانداران، بلکه به برخی روسای کل و 
فرمانداران و بخشداران هم در حوزه خود اختیاراتی داد و این حرف درستی است اما 
باید کارشناسی دقیق شود تا بتوانیم به استاندار، فرماندار، بخشدار و مدیرکل اختیار 
دهیم تا کاری را که می تواند، انجام دهد.  این همکاری و احساس مسئولیت برای 
انجام بیشتر و بهتر کارهای ستادی در ستاد فرصت بدانیم و گام هایی برای اجرای 

عدالت برداریم.  
ظرفیت های تولیدی غیرفعال در کشور فعال شود

رییس دولت سیزدهم اظهار کرد: از همین تریبون در محضر نمایندگان مردم 
عرض کردم تعامل با همه کشورهای دنیا به ویژه همسایگان را جزو سیاست خارجی 
خود می دانیم به ویژه زمینه ای که برای تبادل اقتصادی و فعال کردن دیپلماسی 
اگر  دارد  منطقه  در  خوبی  بسیار  بازار  و  تولیدات  کشور  دارد.   وجود  اقتصادی 
دیپلماسی اقتصادی فعالی داشته باشیم می تواند زمینه را برای صادرات فراهم کند.
وی با بیان اینکه صادرات موجب افزایش تولید و رونق تولید و به حرکت درآوردن 

چرخ های تولید می شود، گفت: باید حتما ظرفیت غیرفعال تولیدی را در کشور فعال 
کنیم. ۴۰ درصد ظرفیت کارخانه های ما غیرفعال است که باید فعال شود و نیازمند 

اقدام جدی و فوری است.
رییسی اضافه کرد: فعال کردن واحدهای تولیدی غیرفعال، اشتغال زیادی به 
همراه دارد و مراجعاتی را که شاهد هستیم به اشتغال تبدیل می شود که نیاز به 
کار جمعی پیگیرانه دارد و با بررسی هایی که در کمیسیون های تخصصی مجلس 

می شود، کاملا قابل اقدام و عمل است.
رییس جمهوری، مجلس را بهترین هیات های مستشاری برای دولت توصیف کرد 
و گفت: در مجلس مجموعه ای از نخبگان، کارشناسان و صاحب نظران هستند که 
می توانند مشاورین امینی برای همه دولت ها باشند و این ظرفیت ارزشمند کشور 

باید مورد توجه قرار بگیرد.
رئیس دولت مردمی درباره مسئله معرفی وزیران پیشنهادی و چگونگی بررسی 
وضعیت این افراد گفت: صبح در بخش آغازین جلسه عرض کردم برای اینکه بتوانیم 
به نیروهای کارآمد، فساد ستیز و مردمی برسیم چه طریقی را طی کرده ایم این به این 
معنا نیست که اگر وزیری معرفی شد مسئولیتش با افراد، گروه و جریانی است که او 

را معرفی کرده اند.
وی ادامه داد: مسئولیت ما برای بررسی و پیگیری و شناخت نسبت به شخصیت 
آن فرد و توانایی اینکه بتواند این کار عظیم را در جایگاه وزیر انجام دهد سر جای خود 
است و من فقط خواستم روش کار را توضیح دهم تا در جریان روش کار قرار بگیرید. 
مسئولیت که با خود وزیر محترم چه آن بخشی که با خود ما است، سر جای خود 

محفوظ است و تردیدی در این زمینه وجود ندارد.
رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد که بخش های مختلف و مردم که امروز امید 
بستند این دولت بتواند مشکلات را رفع و گره ها را باز کند، این امیدها روز به روز 
افزایش پیدا کند و افزایش این امیدها به این صورت است که در عرصه عمل و اجرا 

بتوانیم به تعهدات عمل کنیم و آنچه گفتیم پایبند باشیم.  
وی تاکید کرد: همه اقوام عرب، ترک،  بلوچ، لر و عجم بدانند که سمت و سوی 
دولت، صادق اللحن و صادق القول است و برای اجرا و عمل می کوشد. اما شاید 
برخی از اقدامات زمان بر باشد و مردم توقع دارند کارهای زود هنگام و محسوس 

انجام شود.
رییسی با اشاره به اصلاحیه برنامه بودجه ۱۴۰۰ گفت: تیمی را مامور اصلاحات 
برنامه ۱۴۰۰ کرده ام و بودجه ۱۴۰۱ هم در برای نخستین بار در دولت ما بسته 
می شود. بودجه ۱۴۰۱ را طوری تنظیم می کنیم که مشکلاتی که امروز کشور با آن 

مواجه است را به حداقل ممکن برسانیم.
استاندار ویژه برای استان های با مشکلات جدی انتخاب می شود

وی با تاکید بر اهمیت بورس و سهام عدالت، تصریح کرد: بورس و سهام عدالت 
در دستور کار است به ویژه در بحث جاماندگان سهام عدالت بحثی که مدتی در 
مجلس مطرح است را هم با همکاران و مجلس دنبال می کنیم. البته نمایندگان باید 
کمی حوصله کنند تا وزیران مشغول کار شوند و با اعتماد مجلس و تسلط بر کارشان 

بتوانند مشکلات را رفع کنند.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: مشکلاتی که بیان شده در مناطق مختلف و 
محروم مانند خوزستان، لرستان، سیستان و بلوچستان و بخش های دیگر مناطق 
محروم، به طور خاص مورد توجه دولت است و قرار است استان هایی که مشکلات 
جدی دارد استاندار ویژه انتخاب کنیم تا در جلسات دولت هم حضور پیدا کنند یا 
اینکه نماینده خاص انتخاب کنیم و از اختیاراتی که قانون اساسی داده استفاده 
می کنیم تا هر روز شاهد یک مسئله در استان هایی مانند خوزستان و سیستان و 

بلوچستان نباشیم.
وی ادامه داد: این اعطای اختیار به صورت خاص به این استانداران یا دعوت از 

آنان در جلسات هیات دولت، جزو برنامه های مورد توجه دولت خواهد بود.
رئیسی با اشاره به  هدفمندسازی یارانه ها گفت: هدفمندسازی یارانه ها قانون 
است که باید آن را اجرا کنیم مگر اینکه پیشنهاداتی برای اصلاح قانون یا اصلاح 
هدفمندسازی یارانه ها باشد که در دولت بررسی خواهد شد و این کار را به کار 

کارشناسی در مجلس تبدیل می کنیم.
رییس دولت سیزدهم ارائه طرح توسط مجلس را حق نمایندگان دانست و اظهار 
کرد: هیچ کس نمی تواند بگوید این حق نیست و در قانون هم آمده و جزو اختیارات 
شما نمایندگان است اما توصیه ما به شما این است و طرح هایی که به مجلس داده 
می شود در مقدمات کار با همکاری دولت همراه باشد تا هم دغدغه شما رفع  شود و 

هم در ادامه راه با مشکل مواجه نشود.
وی افزود: توصیه می کنم طرح های پیشنهادی را با همکاری بخش های مربوطه با 
دولت باشد تا از اتقانی برخوردار باشد و به نتیجه برسد در غیر این صورت دچار وقفه 
در اجرا می شود. شما می خواهید کار دنبال شود و به نتیجه برسد امیدواریم آنچه 
نمایندگان مطرح کردید و آنچه ما گفته ایم برای رضای خدای متعال و برای گشایش 
و رفع مشکلات کشور و کشورداری و حکمرانی بر اساس موازین دین و ارزشهای 

اسلامی باشد.
رییسی درباره حضور همه قومیت ها در دولت گفت: به همه استان های کشور 
اقوام و گویش ها احترام می گذاریم و معتقدیم در مناطق مختلف کشور فرهیختگانی 
هستند که از همه این ظرفیت ها در جای جای دولت استفاده می کنیم. از نمایندگان 
می خواهم این چند روز را که بحث بررسی صلاحیت وزیران است، این کار زودتر 
انجام شود و نمایندگان با رای اعتماد بالا کمک کنند تا دولت هرچه زودتر با قوت 

تشکیل شود.
وی اضافه کرد:  دولتی که مبتنی بر رای اعتماد بالای نمایندگان باشد روحیه 
بهتری برای انجام وظیفه خواهد داشت و حتما برای نمایندگان دولت و اعضای 
کابینه پشتوانه ارزشمندی برای  قوت دولت در بخش های مختلف خواهد بود. اگر 
نام برخی افراد را آورده ام و نام برخی را در جلسه نیاوردم می گویم که به همه احترام 

می گذاریم و امیدوارم خداوند به ما توفیق دهد.
رییسی ادامه داد: برخی نمایندگان به من می گویند از حرف های ما ناراحت نشوید 
و من اصلا ناراحت نمی شوم چون شما بهترین ناظران و امنای مردم هستید و هر 
چه بگویید برای اصلاح امور و دولت کمک خواهد کرد و شما را خیرخواه می دانیم 
و مطالبی که از در خیرخواهی مطرح می کنید برای اصلاح امور مثمرثمر می دانیم.

انتخاب اعضای کابینه تحت تاثیر هیچ جریان و گروه خاصی نبود
رییس جمهوری، دولت را تضمین کننده  آزادی های مشروع عنوان کرد و گفت: 
در انتخاب وزرا تحت تاثیر هیچ جریان و گروه خاصی قرار نگرفتم البته پیشنهادهای 

زیادی از گروه های مختلف برای معرفی افراد برای دولت ارسال شد. 
آیت الله سید ابراهیم رییسی گفت: فرصت خدمت کوتاه و رنج های مردم بسیار 
است. این بار امانت جز با هدایت الهی و عنایت اهل بیت )ع( و عزم اراده پولادین 

برای تحول به سرمنزل مقصود نخواهد رسید و تحول خواهی چز با تکیه بر شعارهای 
اصیل انقلاب اسلامی و پیروی از رکن رکین ولایت فقیه به ساحل امن عدالت و 

پیشرفت منتهی نخواهد شد.
وی ادامه داد: اکنون هنگامه حرکتی جهادی، حکیمانه، شجاعانه و مردمی است 
که با بهره جویی از ظرفیت های عظیم فکری و نخبگانی و مشارکتی آحاد ملت، 
همراهی و همدلی مجلس انقلابی و نمایندگان مردم در چارچوب سند تحول دولت 

مردمی زمینه ساز تحقق ایران قوی باشد.
رییسی گفت: سند تحول مردمی به عنوان چارچوب حاکم بر برنامه های وزیران 
پیشنهادی دولت سیزدهم برگرفته از محورهای بنیادی پنج گانه است؛ نخست،  
بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی، دوم تعالی فرهنگ اسلامی و ایرانی، سوم اقتصاد 
مقاومتی، چهارم تامین و بهبود معیشت جامعه به ویژه اقشار کم درآمد و پنجم توسعه 
روابط بین المللی براساس منافع ملی و الهام بخشی در جهان اسلام است که در 
هریک از برنامه ها عدالت و پیشرفت کانون برنامه ریزی قرار گرفته است و برآیند آنها 

رونق تولید داخلی و تعالی ایران اسلامی خواهد بود.
وی اضافه کرد: به علاوه زنجیره کامل فرایند تحولی در هر حوزه شامل توصیف 
و تحلیل واقع بینانه از وضع موجود، تصویر پردازی از آینده مطلوب و تاکید بر ارائه 
راهبردها و راهکارهای معطوف به علل وقوع چالش ها، برنامه ریزی در چارچوب 
با رویکرد یاری دیگر قوا و نهادهای  ظرفیت های ساختاری انسانی مالی دولت 

حاکمیتی مدنظر قرار گرفته است.
نقش  افزایش  و  تصدی گرایانه  نقش های  کاهش  داد:  ادامه  جمهوری  رییس 
میدان سازی و تسهیل گری دولت برای به صحنه آمدن و بسیج ظرفیت گسترده و 
متنوع مردمی به ویژه جوانان و نخبگان که همواره پیشتاز و پیشران تحول خواهی 
هستند، از دیگر حوزه های مورد تاکید در برنامه است و همه برنامه ها به گونه ای تهیه و 
تنظیم شده که تضمین کننده تحقق دومحور اصلی و مهمی یعنی عدالت و پیشرفت 

در کشور باشد.
توزیع  در  هم  و  منابع  توزیع  در  هم  عدالت محوری  کرد:  خاطرنشان  رییسی 
فرصت ها و هم در توانمندسازی و کشف و تقویت استعدادهاست. علاوه بر این 
عدالت محوری در شایسته سالاری و شکستن باندهای بسته قدرت و ثروت است. 
رویکرد عدالت محوری در تضمین حقوق همه مردم از زن و مرد و کودک و نوجوان، 

روستایی و شهری مطرح می شود.
وی تصریح کرد: محور دوم در پرتو مشارکت و تلاش همه جانبه برای مردمی سازی 
اقتصاد و فرهنگ و صیانت از آزادی های اساسی و حقوق عامه است، همچنین 
در فعال سازی با رویکرد خانواده گرا و حمایت همه جانبه از خانواده برنامه شکل 

می گیرد.
رییسی بیان کرد: برای تحول در دو محور عدالت و پیشرفت یا با مشارکت همگانی 

برنامه دولت چرخش های تحول آفرین زیر را دنبال می کند.
رییس جمهوری یادآور شد: چرخش از دموکراسی کندکننده و فسادخیز به نفع 
ساز و کارهای جلب مشارکت عمومی، تغییر رویکرد از اقدامات صرفا مقابله ای با 
فساد به اقدامات پیشگیرانه از فساد، چرخش از رویکرد تفکیکی در برنامه ریزی های 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی به رویکرد تلفیق سیاست های فرهنگی اقتصادی و 

اجتماعی است از جمله برنامه ها است.
وی خاطرنشان کرد: تغییر رویکرد از بخشی نگری و پایتخت محوری در اتخاذ 
تصمیمات و توزیع منابع و امکانات به فعال سازی ظرفیت ها در سراسر کشور براساس 
آمایش سرزمینی، گذار از تصمیم گیری های سلیقه ای و موسمی در حلقه های بسته  
کارشناسی به فرایندهای جلب مشارکت حداکثری به ویژه در حوزه نخبگانی از جمله 

این برنامه ها است.
مهار کرونا و ارتقای وضعیت بهداشتی اولویت نخست دولت است

رییسی اولویت نخست خود را در دولت، مهار کرونا و ارتقای وضعیت بهداشتی 
در کشور عنوان کرد و گفت: تعجیل در واکسیناسیون عمومی و اجرای پروتکل های 
بهداشتی و ارتقای سطح درمان اولویتی است که دولت در بحث کرونا دنبال می کند.
رییس دولت سیزدهم ادامه داد: اولویت دوم مساله اقتصاد، ثبات اقتصادی، بهبود 
شاخص های کلان و تقویت معیشت مردم و رفع مشکلات معیشتی و تقویت فضای 

کسب و کار است.
رییسی با بیان اینکه وضعیت فعلی نتیجه گره زدن اقتصاد به خواست دیگران 
است، خطاب به نمایندگان گفت: شما هم خوب از این وضعیت مطلع هستید. حل 
مشکلات تورم بالای ۴۴ درصد اعلامی مرکز آمار یا بیش از ۵۵ درصد بانک مرکزی، 
افت شدید ارزش پول ملی، کسری قابل توجه بودجه، کاهش قدرت شدید مردم و 
خانوارها و سختی معیشت مردم، رشد بالای نقدینگی، حجم بالای بدهی دولت و 
مسائلی از این دست امکان پذیر است اما نیاز به برنامه دارد و همچنین نیازمند نیروی 

کارآمدی است که در جای جای کشور بتواند تحول آفرین باشد.
وی شرط سوم انجام این کار را پیگیری و نظارت تا آخرین لحظه و تحقق اجرای 
برنامه های تحول در کشور عنوان کرد و ادامه داد: اگر این سه شرط باشد حتماً بر 

مشکلات فائق خواهیم آمده و دولت با کمک مجلس این کار را انجام خواهد داد.
رییسی با اشاره به شاخصهایی که در انتخاب وزیران مد نظر قرار گرفته است، 
گفت: مساله توجه به تخصص و داشتن دانش در حوزه مأموریت از مسائل مورد 
توجه در انتخاب و معرفی وزیران بود. داشتن تعهد کاری، روحیه انقلابی و جهادی، 
فساد ستیزی و مردمی بودن از دیگر شاخص های انتخاب وزیر بود. در کابینه ترکیبی 
از جوانان، جوانگرایی و تجربه در کنار یکدیگر قرار گرفت تا بتواند مجموعه تخصص، 
تعهد و داشتن دانش در حوزه ماموریت و تجربه کار، امور را به پیش ببرد و یک نتیجه 

کارآمدی بسازد.
وی افزود: روش انتخاب همکاران این طور بود که ابتدا فراخوانی در سایت داشتیم 
و بسیاری از نخبگان در آن شرکت کردند و افراد و چهره های بسیاری معرفی شدند. 

این مشارکت مردم در معرفی نیروهای کارآمد بسیار برای دولت مفید و موثر بود.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: اسم وزیران پیشنهادی جز ۲ وزیر، دهها بار در 
سایت پیشنهاد شد. بعد از پیشنهادات مردم، اسامی در ۹ کارگروه تخصصی برای 
بررسی ارسال و از مراجع ذیصلاح دستگاه های نظارتی در داخل و بیرون از دولت 

و دستگاه قضایی استعلام شد. با حساسیت سوابق اجرایی این افراد دنبال شد.
و  شدند  مشخص  نفر  چند  وزارتخانه  هر  برای  گفت:  مردمی  دولت  رییس 
کارگروه های تخصصی معین شد تا برنامه آنان و مصاحبه با تک تک افراد پیشنهادی 
انجام شود. در هر کارگروه ۵ نفر، مصاحبه و ارزیابی شدند. مصاحبه کنندگان با 
تعیین شاخص هایی برای نمره دادن از نظرات یکدیگر مطلع نبودند و در جای دیگر 
نظرات این افراد جمع بندی می شد و در نهایت این نظرات را از نزدیک با بررسی های 

دقیق نهایی کردم.
رییسی تصریح کرد: تلاش این بود به سراغ بسیاری از نیروهایی که در ذهن شما 
است و نیروهایی که می شناسید،  از این شاخص ها هم برخوردار هستند برویم. 
به سراغ آنها هم رفتیم اما ممکن است هر دعوتی با مسائلی مواجه شود که برخی 
مشکلاتی داشتند و برخی در مجلس بودند و ترجیح آنان ماندن در مجلس بود مانند 

آقای نیکزاد و آقای امیرآبادی.
 رابطه سببی و نسبی و فشار در انتخاب وزیران نقش نداشته است

رییس دولت سیزدهم یادآور شد: هرگز رابطه سببی، نسبی، خانوادگی فشار از فرد، 
جریان و حزبی مطلقا در پیشنهاد و انتخاب وزرا نقش نداشته است. مرا می شناسید 
کسی نیستم که بخواهم با فشار و تحمیل فردی را انتخاب کنم و این در روحیه من 
نیست. البته پیشنهاد افراد مختلف و دلسوزان را بررسی کردیم. در ارتباط با کار شاید 
ترکیب را طوری ببینید که هر کدام از یک بخش و جایی هستند که باید بگویم این 
ترکیب، یک تشکل یا حزب سیاسی نبود که هر کسی در این تشکل بوده، همه را در 
این کابینه بگذاریم. سعی کردیم افراد شایسته را از بخش های مختلف پیگیری و آنان 

را معرفی کنیم برای همین این جهت هم مورد تاکید و توجه بوده است.
رییس جمهوری گفت: در بررسی وضعیت و صلاحیت وزرا تلاش شده به این 
محورهایی که همواره مورد تاکید رهبری است و بنده به عنوان طلبه و شما تلاش 
کنیم در انتخاب افرادی که می خواهیم به کار گماریم حتما کارآمدی مورد توجه 
باشد. ارزشی بودن مساله محوری باشد توجه به مردم و مردم گرایی مورد تاکید باشد 
جوان و نیروی جوان مورد تاکید باشد و تلاش ما این است که این شاخص ها قابل 

توجه باشد.
وی افزود: کشور در شرایطی است که باید همکارانی داشته باشیم که برون رفت از 

این شرایط را بتوانند تسهیل کند. 

رییس جمهوری در جلسه بررسی صلاحیت وزیران پیشنهادی دولت سیزدهم:

بازگشت اعتماد در گرو عمل به وعده هاست
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
تلقیح  شرایط  واجد  باردار  مادران  واکسیناسیون 
بهداشت،  وزارت  دستورالعمل  اساس  بر  واکسن 
درمان و آموزش پزشکی در مناطق تحت پوشش 

دانشگاه علوم پزشکی قم انجام می شود. 
معاونت  عمومی  روابط  شنبه  عصر  گزارش  به 
سیامک  قم،  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی 
محبی در گفت و گویی اظهار داشت: بر اساس 
و  درمان  بهداشت  وزارت  ابلاغی  دستورالعمل 
باردار که  مادران  واکسیناسیون  پزشکی،  آموزش 
واجد شرایط تلقیح واکسن می باشند در مناطق 
تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی قم انجام می 
وزارت  دستورالعمل  اساس  بر  افزود:  وی  گردد. 
متبوع این گروه بیشتر از سایرین به بیماری کرونا 
مبتلا نمی شوند، اما در صورت ابتلا به بیماری در 
مقایسه با زنان غیر باردار در سن مشابه، بیماری آنها  

شدیدتر خواهد بود.
محبی گفت: واکسیناسیون مادران باردار بطور 

جامع  خدمات  مراکز  از  تعدادی  در  اختصاصی 
سلامت انجام خواهد شد و مادران بایستی قبل 
از مراجعه به این مراکز  به پایگاه سلامت نزدیک 
منزل خود مراجعه نموده و پس از تشکیل پرونده 
و  ارزیابی  و  در سامانه سیب  الکترونیک سلامت 
کتبی  نامه  معرفی  پایگاه،  مامای  توسط  مشاوره 
دریافت نموده و با همراه داشتن کارت ملی به مراکز 
باردار مراجعه نمایند.  واکسیناسیون ویژه مادران 
باردار تحت مراقبت در  برای مادران  این موضوع 

مطبهای خصوصی نیز الزامی است. 
رئیس مرکز بهداشت استان قم تصریح کرد: به 
علت خطرات ابتلا به بیماری کووید-۱۹ در سه ماهه 
سوم بارداری، واکسیناسیون مادران واجد شرایط با 
سن بارداری ۲۸ هفته و بیشتر در اولویت خواهد 
ایمنی  ایجاد  به معنای  واکسیناسیون  البته  بود، 
قطعی نیست و تداوم اقدامات پیشگیری از ابتلا 
به کرونا برای مادر باردار و اعضای خانواده الزامی 
هدف  گروه  باردار  مادران  با  رابطه  در  وی  است. 

خاطر نشان کرد: همه مادران باردار با سن ۳۵ سال 
و بالاتر، مادران شاغل در بخش بهداشت و درمان، 
بخش های  در  شاغل  همسر  دارای  باردار  مادران 
کرونا و یا مراکز بهداشتی مدیریت کرونا و مادران 
شاغل در گروه های شغلی اولویت دریافت واکسن 
مطابق دستورالعمل های واکسیناسیون کشوری، 
گروه های اعلام شده برای دریافت واکسن هستند.  
مادران  واکسیناسیون  کرد:  نشان  خاطر  محبی 
باردار قبل از هفته ۱۲ بارداری انجام نمی شود و 
طبق دستورالعمل وزارت متبوع، مادران باردار با 
نمایه توده بدنی ۳۵ یا بالاتر، مادران با بارداری های 
مادران   ،IVF با  بارداری  چندقلویی،  و  دوقلویی 
دیابت،  بیماری  زمینه ای شامل  بیماری  با  باردار 
مصرف  بالا،  فشارخون  قلبی،  بارداری،  دیابت 
داروهای ایمونو ساپرسیو تضعیف کننده سیستم 
ایمنی، بیماری های مزمن کلیوی، آنمی سیکل 
سل، پیوند اعضا، سیروز کبدی و آسم واجد شرایط 

برای دریافت واکسن کرونا هستند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

بانوان باردار درقم واکسینه می شوند

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: تا کنون یک چهارم جمعیت قم یک یا 
دو دوز واکسن را دریافت کردند که نسبت به کل کشور پوشش خوبی داشته است 

البته نیاز است پوشش بیشتری داده شود.
باقر محمودی با اشاره به تأثیر واکسن و مصونیت بخشی آن اظهار کرد: فردی 
که نوبت اول واکسن را دریافت می کند به طور معمول تا دو هفته بعد مصونیت 
۳۰ درصدی را کسب می کند و به رعایت پروتکل ها و شیوه نامه های بهداشتی نیاز 

دارد و باید فاصله گذاری و ماسک را رعایت کند.
وی خاطرنشان کرد: بدن دو هفته پس از تزریق نوبت دوم واکسن به حداکثر 
ایمنی می رسد که برای برخی از واکسن ها میزان ایمنی از ۶۰ تا ۹۰ درصد است 
بنابراین افراد تا مدت زمان دو هفته باید حداکثر احتیاط را داشته باشند و پس از 
آن به دلیل آنکه ایمنی هیچ واکسنی ۱۰۰ درصد نیست باید نکات را رعایت کنند 

تا مبتلا نشوند و به عنوان ناقل، بیماری را به فرد دیگر منتقل نکنند.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم با بیان اینکه برخی افراد ممنوعیت تزریق 
واکسن دارند، گفت: مادران باردار در ۱۲ هفته اول، افراد زیر ۱۸ سال و افراد در 
حال شیمی درمانی امکان تزریق واکسن ندارند و همچنین مواردی که متخصص 

تجویز کند که فرد نباید واکسن دریافت کند.
وی عنوان کرد: به کسانی که علایم تب، گلودرد، آبریزش بینی و سرفه خشک 
دارند به هیچ وجه نباید واکسن تزریق شود زیرا با تزریق واکسن ممکن است 
بیماری آنها تشدید شود. آنها می توانند ۲۰ روز تا یک ماه پس از قطع علایم به 

دریافت واکسن بپردازند.
محمودی ادامه داد: اطرافیان فرد کرونا مثبت نیز نباید واکسن دریافت کنند 

زیرا در معرض خطر هستند و ممکن است در دوره کمون قرار گرفته باشند و با 
دریافت واکسن  بیماری آنها بروز پیدا کند و تشدید شود.

هیچ واکسنی ۱۰۰ درصد ایمنی و تأثیر ندارد 
وی با بیان اینکه هیچ واکسنی ۱۰۰ درصد ایمنی و تأثیر ندارد، گفت:کسانی 
که دو دوز واکسن دریافت کردند و دو هفته از تزریق دوز دوم گذشته است حداقل 
تأثیری که در این افراد دارد این است که از مرگ جلوگیری می کند و در صورت 

ابتلا به بیماری به سمت وخیم شدن وضعیت و فوت نمی روند.
رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم تصریح کرد: واکسن حداقل سه تا چهار ماه 
ایمنی ایجاد می کند و ممکن است پس از این مدت نیاز به تزریق دوز سوم باشد.
وی عنوان کرد: برخی از مردم تصور می کنند با تزریق واکسن وضعیت سلامت 
آنها بهبود پیدا می کند در حالی که بیماری آنها تشدید می شود بنابراین باید در 
نظر داشت فردی که ویروس در بدن دارد واکسن سبب می شود علایم شدیدتری 
پیدا کند. به جز کسانی که واکسن برای آنها ممنوع شده افراد دیگر باید برای 

تزریق واکسن اقدام کنند.
محمودی یادآور شد: هر اندازه پوشش واکسیناسیون بالاتر رود ابتلا و مرگ و 
میر کاهش پیدا می کند و کشورهایی که حداکثر واکسیناسیون دارند مرگ و میر 
در آنها کاهش پیدا کرده بنابراین باید افراد را ترغیب و تشویق کنیم برای تزریق 

واکسن اقدام کنند.
وی خاطرنشان کرد: تا کنون یک چهارم جمعیت قم یک یا دو دوز واکسن را 
دریافت کردند که نسبت به کل کشور پوشش خوبی داشته است البته نیاز است 

پوشش بیشتری داده شود.

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم :

۲۵ درصد مردم قم مقابل کرونا واکسینه شدند 

طرح:فیروزه مظفری

سبد خرید مردم آب رفت!

معاون شهردار قم بر اثر ابتلا به کرونا درگذشت
غلامرضا جانقربان، معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم و از پیشکسوتان مجموعه مدیریت شهری عصر 
روز جمعه بر اثر ابتلا به ویروس کرونا درگذشت. غلامرضا جانقربان از مدیران با سابقه شهرداری قم که مدت 
۳۵ سال در سمت های مختلفی به زائرین و مجاورین بارگاه منور و نورانی حضرت فاطمه معصومه)س( خدمت 
کرده بود، ظهر اروز)جمعه( به علت ابتلا به ویروس کرونا درگذشت.وی از سال ۹۴ در کسوت معاون معماری و 
شهرسازی شهرداری قم مشغول به فعالیت بوده و پیش از آن هم در سمت هایی مانند معاون خدمات شهری و 
مشاور عالی شهردار قم، به شهر کریمه اهل بیت)س( خدمت کرده است.مرحوم جانقربان همچنین در سطح 
کلان در سمت هایی مانند قائم مقام قرارگاه سازندگی ارتش جمهوری اسلامی ایران و قائم مقام شهردار منطقه 
۱۲ تهران فعالیت کرده بود.وی پس از ۳۵ سال تلاش و فعالیت اجرایی در واپسین روزهای خدمت خود به سر 

می برد که به دلیل ابتلا به ویروس کرونا، اندکی پیش از بازنشستگی، دار فانی را وداع گفت.

حکم شهردار تهران را کدام وزیر امضا می کند؟ 
عضو شورای شهر تهران درباره سرانجام حکم علیرضا زاکانی شهردار جدید پایتخت توضیحاتی داد.ناصر امانی 
درباره سرانجام ابلاغ حکم علیرضا زاکانی گفت: در صورتی که وزارت کشور یا هیأت تطبیق استعلام را اعلام 
کند حکم ابلاغ و آقای زاکانی فعالیت شان در شهرداری تهران آغاز خواهد شد.وی در این خصوص که آیا حکم 
علیرضا زاکانی باید توسط وزیر دولت جدید امضاء شود، افزود: خیر، فرقی نمی کند وزیر کنونی کشور یا وزیر 
جدید باشد اگر استعلام ها حاصل شود امضاء صورت خواهند گرفت. عضو شورای شهر تهران ادامه داد: ابلاغ 
حکم محمدباقر قالیباف شهردار سابق تهران نیز ۴۵ روز طول کشید و احتمالًا ابلاغ حکم علیرضا زاکانی نیز 
مدتی زمان خواهد برد، ولی اگر هیأت تطبیق نتیجه مثبت بدهد، حکم ابلاغ و هفته آینده فعالیت زاکانی در 

شهرداری آغاز خواهد شد.

پلیس بین الملل کلاهبردار را به کشورش برگرداند
رئیس پلیس بین الملل ناجا، از دستگیری و استرداد متهم یکی از کشورهای همسایه به اتهام کلاهبرداری 
به مبلغ ۱۴۵ هزار دلار به کشورش خبر داد. به گزارش پایگاه خبری پلیس سردار "هادی شیرزاد روز شنبه 
اظهار داشت: پلیس بین الملل ناجا، در پی اعلام مقامات قضائی یکی از کشورهای همسایه، فردی را به اتهام 
کلاهبرداری، به مبلغ ۱۴۵ هزار دلار، پس از هماهنگی های لازم با مراجع مربوطه داخلی و خارجی، به کشورش 
بازگرداند.رئیس پلیس بین الملل ناجا گفت: با پیگیری های مداوم و ردیابی متهم توسط پلیس بین الملل ناجا و 
همکاری فرماندهی انتظامی یکی از استان های مرزی محل اختفای نامبرده شناسایی و بازداشت شد.وی افزود: 
در نهایت با هماهنگی فرماندهی مرزبانی استان مربوطه متهم  از طریق مرز زمینی تحویل نمایندگان اینترپل 

کشورش شد.

رأی قطعی خلع ید هفت تپه ابلاغ شد
 رأی قطعی شعبه ۵۵ حقوقی تهران دایر بر خلع ید هفت تپه به دولت و خریدار ابلاغ شد. به گزارش روز شنبه 
ایرنا از مرکز رسانه قوه قضاییه، بر این اساس مالکیت هفت تپه از خریدار خلع ید و به دولت واگذار می شود و با 
حکم صادره این مجتمع به بیت المال بازمی گردد.۲۲ تیرماه سال جاری غلامحسین اسماعیلی سخنگوی وقت 
قوه قضاییه از دستور حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای رییس قوه قضاییه در اولین روزهای آغاز کاری 

خود برای پیگیری پرونده هفت تپه خبر داده بود.

ابتلای سید علی خمینی به کرونا 
حجت الاسلام سید علی خمینی به ویروس کرونا مبتلا شده و حال وی خوب است. به گزارش خبرگزاری 
حوزه، حجت الاسلام  سیدعلی خمینی پس از انجام سی تی اسکن، مشخص شد که ریه وی نیز درگیر کرونا 

شده است.بر اساس این گزارش: وی استفاده از دارو را آغاز  کرده و حالش رو به بهبودی است.

2۰ سند راهبردی برای حوزه ها تهیه شد
آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه گفت: برای حوزه، ۲۰ سند راهبردی تهیه کردیم، که شامل سند 
چشم انداز حوزه، منشور راهنما و ۱۸ طرح نظام های جامع است و درمجموع بسته ۲۰ سند جامع شکل گرفت 

که به شکل سلسله وار درحال تهیه است و شامل ۲۰۰ تا ۳۰۰ طرح راهبردی می باشد.

جانشین فرماندهی سپاه علی بن ابیطالب )ع( مطرح کرد:

تبدیل مساجد قم به کانونی برای 
کاهش آسیب های اجتماعی 

جانشین فرماندهی سپاه علی بن ابیطالب )ع( گفت : مساجد قم به کانونی 
برای کاهش آسیب های اجتماعی تبدیل شده اند.

سردار موحد  روز شنبه در نشست خبری که مناسبت ۲۱ اوت، سالروز جهانی 
مساجد تشکیل شد به ارائه گزارشی با محوریت مساجد فعال در  استان پرداخت 
واظهارداشت: قبل از شیوع کرونا ۵۲ محله قم برای شناسایی آسیب های 
اجتماعی به همت سپاهیان استان شناسایی شد که اکنون به ۱۱۵ محل توسعه 
پیدا کرده است. وی افزود: در این محلات با محوریت مساجد خدماتی ارائه 
شده است که از جمله آن ها می توان به شناسایی آسیب های اجتماعی، تدوین 
برنامه برای مقابله با آسیب ها، تاسیس ۴ دفتر مرکزی و ۶۰ دفتر در مساجد 
به عنوان خانه سبز برای موضوعاتی مانند طلاق، معرفی معتادان متجاهر 
به کمپ ها و تاسیس ۲۰ خانه اعتماد برای پیشگیری از اعتیاد، شناسایی 
خانواده های نیازمند، اعطای ۲۰۰ هزار بسته معیشتی با ۹۵ هزار بسته اهدایی 
از طرف سپاه پاسداران، بررسی کسری محلات از قبیل تعمیرات و بازسازی 
منازل محرومان، تامین اجاره بها، تامین ۴۰ میلیارد ریالی جهیزیه و ۲۵۰ 
میلیاردی قرض الحسنه مردم یار و ۲۰۰ میلیارد ریالی وام اشتغال و راه اندازی 

۳۰ کارگاه اقتصاد مقاومتی اشاره کرد.
اجرای طرح محله اسلامی در ۱۱5 محله آسیب پذیر 

جانشین فرمانده سپاه استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
برای رسیدن به جامعه اسلامی نیازمند به محله اسلامی دارای طراز اسلامی 
هستیم،تصریح کرد: تحقق محله اسلامی با محوریت محله و تمرکز بر مساجد از 
مهمترین اولویت های سپاه به شمار می رود. وی با بیان اینکه در راستای تحقق 
محله اسلامی ۱۵ محله آسیب پذیر شناسایی شدند که با شروع کرونا این تعداد 
به ۵۲ محله رسید، عنوان کرد: با توجه به تاثیر مثبت در اجرای برنامه ها در حال 
حاضر تعداد محلات به ۱۱۵ محله افزایش یافته که شامل ۹۵ محله در قم و ۲۰ 
محله در پردیسان می شود. موحد با تبیین اقدامات صورت گرفته در این محله ها 
گفت: شناسایی کامل مصادیق و فراوانی آسیب های اجتماعی از جمله طلاق، 
اعتیاد، فقر و بیکاری، بزهکاری و شرارت و تدوین برنامه های مختلف برای مقابله 
و کاهش آسیب ها، تشکیل دفاتر مختلف مشاوره و تحکیم خانواده از جمله این 
اقدامات برشمرده می شود. وی همچنین تعیین رابط در سطح محلات که هم 
اکنون تحت عنوان خانه سبز با موضوعات تربیت فرزند، ازدواج، مباحث خانواده 
و طلاق است، شناسایی معتادان متجاهر، شناسایی خانواده های محروم و 

نیازمند را از دیگر اقدامات صورت گرفته در محله ها ذکر کرد.

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت قم عنوان کرد؛ 

ادامه نظارت بر فعالیت هیئت های 
مذهبی تا پایان ماه صفر 

مدیر گروه سلامت محیط و کار مرکز بهداشت قم گفت: نظارت بر اجرای 
شیوه نامه های بهداشتی در هیئت های مذهبی قم تا پایان ماه صفر ادامه دارد. 
آغاز ماه محرم  با  ، در گفت و گویی اظهار کرد: هم زمان  نرگس جعفری 
نظارت های بهداشت محیطی بر فعالیت هیئت های برگزارکننده آیین های 
سوگواری امام حسین )ع( در مساجد، تکایا و حسینیه های استان با هدف 

کنترل و رعایت شیوه نامه های بهداشتی و در جهت مقابله با کرونا تشدید شد.
او با اشاره به همکاری سازمان تبلیغات در ایام محرم با بازرسان بهداشت 
عزاداری  مراسم  از  بازدید   ۳۰۰ از  بیش  اخیر  روز های  طی  کرد:  تصریح 

هیئت های مذهبی در استان قم انجام شده است.
کارشناس بهداشت از ممنوعیت برپایی ایستگاه صلواتی در سطح شهر خبر 
داد و عنوان کرد: ابلاغیه و دستورالعمل ستاد ملی کرونا ویژه محروم در خصوص 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی به هیئت مذهبی ابلاغ شده است که باید 

همه ما خود را ملزوم به اجرای آن  بدانیم.
او با بیان این که رعایت ضوابط بهداشتی در همه هیئت ها در سطح استان 
مورد انتظار است، گفت: مواردی مثل دسته روی هیئت های عزاداری، تراکم 
جمعیت، برگزاری مراسم در فضای بسته، پخت و توزیع نذورات که باعث ازدحام 
جمعیت می شود،  جمع آوری نکردن آب سردکن در محیط مجالس،  تعیین 
نکردن زمان مشخص جهت شروع و پایان مراسم ، رعایت نکردن  فاصله گذاری 
اجتماعی  در برخی از هیئت ها و مکان های برگزاری مجالس عزاداری به چشم 

می خورد که باید از سوی مسئولین این مشکلات برطرف شود.
جعفری اضافه کرد: خود مراقبتی بیشترین تاثیر را در جلوگیری از شیوع این 
بیماری دارد؛ افرادی که ناقل بیماری هستند نباید در تجمعات حضور یابند و با 

ماندن در خانه، سعی در کنترل این بیماری منحوس داشته باشند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

ادامه روند صعودی کرونا 
تا یک ماه آینده

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: روند ابتلا به کرونا و بستری ها در این 
استان همچنان صعودی است و پیش بینی می شود، حداقل ۲ تا ۴ هفته دیگر 

نیز ادامه داشته باشد. 
محمد رضا قدیر اظهار داشت: اکثر افراد با حال عمومی بد به بیمارستان ها 
مراجعه می کنند و تعداد بیماران بستری بدحال در حال افزایش است, که این امر 
باعث می شود روند ترخیص بیمار نیز با کُندی صورت گیرد. وی افزود: ظرفیت 
مراکز درمانی استان تقریبا تکمیل شده و کادر بهداشت و درمان واقعا خسته و 

فرسوده شده اند و تاب آوری سیستم سلامت به شدت کاهش یافته است.
حال ۲۱۳ بیمارکرونایی وخیم است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت : در 
۲۴ ساعت گذشته ۲۵ نفر از بیماران مبتلا به کرونا در این استان جان خود را از 
دست دادند. دکتر قدیر با اعلام این خبر گفت: در شبانه روز گذشته ۱۸۴ بیمار 
با علایم مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شدند که از این تعداد 

۱۴۴ نفر در بخش های بیمارستانی بستری شدند.
با  بودند  بستری  گذشته  روز های  در  که  بیمارانی  از  نفر  افزود: ۱۱۶  وی 

تشخیص پزشکان معالج از بیمارستان مرخص شده اند.
در  کرونا  به  مبتلا  بیمار   ۹۳۶ حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  قدیر  دکتر 

بیمارستان های قم بستری هستند که حال ۲۱۳ نفر از آن ها وخیم است.
وی تعداد تست های گرفته شده کرونا را ۹۸۴ مورد عنوان کرد و گفت: نتیجه 
۴۲۷ تست در استان، مثبت بوده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید 

کرد: تاکنون به ۳۲۳۲۹۵ نفر در استان قم واکسن کرونا تزریق شده است.

از سوی روابط عمومی و تبلیغات اعلام شد؛

مراسم شب های حرم مطهر بانوی 
کرامت در دهه دوم محرم 

برنامه مراسم سخنرانی و مداحی شب های حرم مطهر بانوی کرامت دردهه 
دوم  محرم اعلام شد. 

برپایه این گزارش ،برنامه مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت در دهه دوم 
محرم اعلام شد که به خاطر شیوع کرونا فقط برنامه مراسم شب ها بعد از نماز 

مغرب و عشاء برقرار خواهد بود.
همچنین سخنرانی یکشنبه و دوشنبه توسط سیدصادق میرشفیعی و از سه 
شنبه ۱۵ محرم تا شنبه ۱۹ محرم توسط حجت الاسلام والمسلمین حبیب الله 

فرحزاد و یکشنبه ۲۰ محرم توسط سیداحمد دارستانی دنبال خواهد شد.
مداحان دهه دوم محرم نیز از یکشنبه ۱۳ محرم تا یکشنبه ۲۰ محرم به ترتیب 
حسن مالکی نژاد، مجید دلشادفر، محمدرضا شمس آبادی، سیدعلی حسینی 
تبار، حسین حقی، سیدجواد میرجعفری، علی پیله وران و مسعود زمانی 

خواهند بود.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۲۱ دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف ۱۰ دستگاه انواع خودرو ، ۱۱ دستگاه موتورسیکلت مسروقه 

در این استان خبرداد. 
سرداربهادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی ۴۸ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه مأموران 

انتظامی استان قم، ۲۱ دستگاه انواع موتورسیکلت و خودرو مسروقه کشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های 
پلیس،۶ دستگاه خودرو پراید، یک دستگاه پژو پارس، یک دستگاه پیکان ، یک دسگاه خاور ، یک دستگاه 

مزدا و ۱۱ دستگاه انواع موتورسیکلت شناسایی، کشف و به مالباختگان تحویل شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم بر اهتمام پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و 
همچنین استمرار طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی در راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار 
تاکید کرد. سردار اسماعیلی اضافه کرد: تیم های تخصصی پلیس آگاهی استان و فرمانده انتظامی 
شهرستان قم به صورت شبانه روزی در خدمت شهروندان بوده و مردم می توانند با شماره تلفن ۱۱۰ 
هرگونه اطلاعات و اخبار خود را در راستای برخورد با مجرمان و ارتقاء امنیت اعلام تا اقدامات لازم صورت 

گیرد.
دستگیری سارق سریالی منازل 

جانشین فرمانده انتظامی استان دربخش دیگری  از دستگیری سارق منازل با اعتراف به سرقت ۲۸ 
خانه در قم خبر داد. سردار اسماعیلی گفت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل در قم و شکایت مال 
باختگان به پلیس، با توجه به حساسیت موضوع، دستگیری عامل این سرقت ها در دستور کار کارآگاهان 
پلیس آگاهی استان قرار گرفت. وی افزود: با ادامه روند تحقیقات و بررسی جغرافیای جرم متهم شناسایی 
و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: نامبرده 
در تحقیقات صورت گرفته به ۲۸ فقره سرقت منزل اعتراف که طی بازرسی از منزل وی نیز اموال مسروقه 

شامل تلویزیون، بدلیجات، دوربین فیلمبرداری، جاروبرقی، آبمیوه گیری، سشوار و ... کشف شد.
سردار اسماعیلی در پایان از شهروندان خواست، ضمن رعایت هشدار های پلیسی در صورت مشاهده 

تردد افراد مشکوک و ناشناس در محلات، سریعاً با شماره ۱۱۰ تماس و موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:
تداوم محدودیت های تردد خودروها تا پنجم شهریور 

رئیس پلیس راه استان از تداوم طرح تشدید محدودیت های تردد تا پنجم شهریورماه خبر داد. 
سرهنگ مختار پناهی اظهار داشت: برابر مصوبات ستاد مقابله با کرونا، طرح تشدید محدودیت های 

ترافیکی تا پنجم شهریورماه ادامه داشته و با متخلفان برابر قانون برخورد خواهد شد.
وی ضمن تاکید بر عدم برنامه ریزی شهروندان برای رفتن به سفر، افزود: در این طرح از ورود خودروها 

با پلاک غیربومی و خروج خودروها با پلاک بومی ممانعت بعمل آمده و به مبدأ بازگردانده خواهند شد.
رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به اعمال جریمه ۱۰ میلیون ریالی برای ورود خودروهای غیربومی به 
شهرهای قرمز، گفت: ورود خودروهای غیربومی به شهرهای قرمز در هر ۲۴ ساعت مشمول جریمه ۱۰ 

میلیون ریالی و ورود به شهرهای نارنجی در هر ۲۴ ساعت مشمول جریمه ۵ میلیون ریالی خواهد بود.
وی گفت: خوشبختانه از آغاز اجرای طرح تاکنون شاهد همکاری خوبی از سوی مردم با ماموران 
پلیس بوده ایم و عمدتا به توصیه های صورت گرفته عمل کرده اند. سرهنگ پناهی در پایان از شهروندان 
خواست به منظور حفظ سلامتی خود و اطرافیانشان از هر گونه سفر پرهیز و با عمل به مصوبات ستاد ملی 

مقابله با کرونا شرایط عبور هرچه سریعتر از پیک پنجم این ویروس را فراهم کنند.

کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

انجام پنجمین اهدای عضو ماندگار درسال جاری
کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: پنجمین اهدای عضو ماندگار 

استان درسال ١400 انجام شد که مربوط به یک جوان ۴۰ ساله قمی بود. 
به گزارش عصر چهارشنبه روابط عمومی علوم پزشکی قم ولی الله صمدی اظهار داشت: مرحوم مهدی 
اسماعیلی متاسفانه به علت تصادف با موتور دچار خونریزی مغزی شده و در بخش ICU مجتمع خیرین 
سلامت فرقانی بستری بود. وی افزود: پس از اعلام مرگ مغزی توسط پزشکان معالج و تایید توسط تیم 
تایید کنندگان مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم، با رضایت خانواده ایثارگر و بخشنده وی، اعضای 
بدنش اهدا شد. وی ادامه داد: این اعضا شامل ارگان های حیاتی و نسوج بود که به بیماران در لیست انتظار 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پیوند زده شد. مسئول پیوند اعضای علوم پزشکی قم یادآور شد: 

هر بیمار مرگ مغزی می تواند به هشت بیمار ارگان حیاتی و به حدود ٥٥ بیمار نسج اهدا نماید. 
وی بیان کرد: سال گذشته ١7 بیمار مرگ مغزی از قم جهت اهدای عضو به تهران اعزام شدند.

استاندار قم با بیان اینکه از اول شهریورماه ساعت 
کار ادارات استان به روال قبلی باز می گردد، گفت: 
مشاغل پُرخطر اعم از رستوران ها، تالارهای پذیرایی، 
سرپوشیده  استخرهای  و  پارک ها  نمایشگاه ها، 

همچنان محدودیت دارند. 
بهرام سرمست عصر شنبه در پایان جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در 
آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: در این جلسه گزارشی از اثر بخشی رعایت 
که  شد،  بیان  ترددها  ممنوعیت  ایام  در  پروتکل ها 
خوشبختانه نشان داد، محدودیت ها به میزان ۷۰ تا 

۸۰ درصد در کاهش سفرها موثر بوده است.
وی همچنین با تشکر از نیروی انتظامی و عوامل 
راهداری در کنترل آمد و شدها، گفت: از هیات ها و 
دسته های عزاداری که به منظور حفظ جان عزاداران 
و همچنین شهروندان پروتکل ها را رعایت کردند، نیز 

قدردانی می کنیم.
وی افزود: موج بیماری کرونا درحال افزایش است، 
و در تعدادی از استان ها در هفته های آینده امیدواریم 

وضعیت با ثباتی را پیدا کنیم.
از  اینکه محدودیت تردد  بر  تاکید  با  استاندار قم 
مبادی ورودی و خروجی شهرهای قرمز و نارنجی تا 
پایان روز پنجم شهریورماه ادامه خواهد داشت، یادآور 
شد: از اول شهریورماه نیز ساعت کار ادارات به روال 
قبلی بر می گردد، اما مشاغل پُرخطر اعم از رستوران، 
تالارهای پذیرایی، نمایشگاه ها، باغ وحش ها، پارک ها 

و استخرهای سرپوشیده همچنان محدودیت دارند.
وی ادامه داد: در مورد مجتمع های تجاری و مراکز 
خرید نیز قرار شد وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی ، پروتکلی را تهیه کند و نحوه فعالیت ها این 

مراکز مورد بازبینی قرارگیرد.
سرمست در بخش دیگری از سخنان خود تصریح 
کرد: در خصوص بازگشایی مدارس در سال جدید 
از  متشکل  کارگروهی  یک  شد  قرار  نیز  تحصیلی 
این  پرورش  و  آموزش  و  بهداشت  وزارتخانه های 
موضوع را بررسی کنند و الزام ها و زمینه های لازم برای 

بازگشایی را مورد بحث و بررسی قرار دهند.
وی بیان کرد: از جمله شرایط بازگشایی مدارس، 
این  نحوه  شد  مقرر  و  است  واکسیناسیون  انجام 

موضوع برای جلسه های آینده ارائه شود.
نظر تخصصی کارشناسان حوزه سلامت مبنای 

تصمیم گیری است
سرمست همچنین سه شنبه شب در جلسه ستاد 
مقابله با کرونا که با حضور دکتر نمکی وزیر بهداشت 
وزارت  تلاش های  از  قدردانی  ضمن  شد،  برگزار 
بهداشت و همراهی دانشگاه علوم پزشکی قم در 
مدیریت وضعیت مراکز بهداشتی و درمانی اظهار 
داشت: قم اولین استانی بود که ابتلای ویروس در 
آن کشف شد و از همان ابتدا، زیرساختهای درمانی 

و بهداشتی مورد توجه قرار گرفت.  
تحت   ۴۵۰ مدت  این  در  افزود:  قم  استاندار 
بیمارستانی به ظرفیت بهداشت و درمان قم اضافه 
شده و دستور پرداخت ۱۰۰ میلیارد تومان معوقات 
کادر درمان در آغازین روزهای شیوع کرونا صادر شد.  
وی تصریح کرد: سیاست ما در مدیریت کرونای 
قم بر مبنای تصمیم گیری ها براساس نظر تخصصی 
حوزه سلامت است و همواره آن را یک اصل مهم می 

دانیم.
سرمست بیان کرد: با همه ویژگی های استان قم، 
توانستیم این اساس و معیار در تصمیم گیریها را لحاظ 

کنیم و ملاحظه هیچ حاشیه ای را به غیر از سلامت 
مردم و پایداری نظام سلامت در نظر نگرفتیم.  

که در جلسات  مبنا  وی خاطرنشان کرد:دومین 
از  استفاده  داشته،  وجود  گیری ها  تصمیم  و 
ظرفیت های آشکار و پنهان در استان و نظرات علما و 
مراجع و نیز کمک های خیرین در پشتیبانی از جبهه 

سلامت و گروههای جهادی بوده است.  
استاندار قم با بیان اینکه تاکنون جلسه ای نبوده که 
در جهت مقابله با کرونا اعلام نیاز شود و دستگاههای 
اجرایی نسبت به آن بی توجه باشند تصریح کرد: در 
این راستا اعتبارات استانی و پیگیری ها همه بر این 

مبنا بوده که ما پشتیبان نظام سلامت باشیم.  
اهتمام جدی همه دستگاههای  به  اشاره  با  وی 
اجرایی در راستای حمایت از تصمیمات ستاد ملی 
همدلی  و  هماهنگی  این  گفت:  کرونا  استانی  و 
پشتیبان کادر پزشکی بوده و جلسات به طور مستمر 

برگزار شده اند.
وی با اشاره به برگزاری ۱۰۰ جلسه ستاد استانی 
کرونا به ریاست استاندار خاطرنشان کرد: در مجموع 
قم  در  استاندار  و  معاونین  حضور  با  جلسه   ۲۷۳

مدیریت شد.

استاندار قم:

ساعت فعالیت ادارات از شهریور به روال عادی باز می گردد

بر اساس اعلام دبیر اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی، امسال شکر ۹۰درصد، روغن ۳5درصد 

و برنج ۳۰درصد گران شدند.


